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Uvodnik

Jurij Paljk

Kam nas vse to 
pelje?

N e vem , če sp rem lja te  ita lijansko  n o tra n jo  
po litiko , n it i  tega ne, če (še) b e re te  d n e v 
n o  časop isje  in  p red v sem  to , kaj p iše jo  o 

ita lijan sk em  p re d se d n ik u  v lad e  in  o  s tan ju  
d u h a  v  Italiji. P o p o ln o m a  vas ra zu m em , če 
m e d  b ra n je m  te h  v rstic  m a je te  z glavo, češ da  
tega  n e sp o d o b n e g a  do g a jan ja  n e  m o re te  več 
p ren aša ti, k a jti v sak  d a n  ste in  sm o  p riče  n o 
v im , p red v sem  g rd im  stvarem , za ka te re  b i 
raje vedeli, da  jih  n i n ik d a r  b ilo , kaj šele, da  
se o  n jih  n a  d o lg o  in  široko  piše.
Pisatelj G eorge Orvvell, k i je u m rl v  L o n d o n u  
le ta  1950, je  zaslovel p red v sem  z dv em a  k n ji
g am a, s kn jigo  1984 (nap isa l jo  je le ta  1948) 
in  s kn jig o  Ž ivalska fa rm a. Po te h  d v eh  k n ji
g ah  je tu d i n a jbo lj zn an ; kn jiga  Ž ivalska far
m a  m u  je p rin e s la  tu d i dovolj d en a rja , d a  je 
p o  le tih  rev šč ine  lah k o  vsaj sp o d o b n o  živel. 
M anj je p a  z n a n o  dejstvo , d a  je d e la l tu d i za 
slov iti BBC, k jer je  im e l d o b ro  p la č a n o  služ
bo , ki p a  jo  je  pustil, ker n i h o te l b it i le  č len  
p ro p ag an d e , am p ak  je h o te l o s ta ti n o v in a r . 
O b e  n jeg o v i o m e n je n i k n jig i sta  d e jan sk o  
najbo lj z n a n i o b so d b i to ta lita r izm a , ki ga je 
Orvvell sp o zn a l v  Sovjetski zvezi v  času  Stali
na, še d an es  p a  velja ta  za te m e ljn i de li o  tem , 
kako  d e lu je jo  ta k i in  d ru g a č n i to ta l i ta r n i  
rež im i. Pisatelj je u m rl za tu b e rk u lo zo , ki jo  
je d o b il v  času  revščine, p r i sam o  46 le tih . 
Vse ž iv ljen je  je osta l p re p r ič a n  "d e m o k ra tič 
n i socia list" , ko t je sam ega  sebe  označil.
Če sm o  si Živalsko fa rm o  n ek a te ri z a p o m n i
li p red v sem  zarad i Orvvellove b rilja n tn e  u g o 
tovitve, d a  so  "vse živali enake , a  so e n e  živa
li bo lj en ak e  o d  d ru g ih " , p a  je v  kn jig i 1984 
n ap isa l tu d i to  m isel: "K dor n a d z o ru je  p re 
tek lo st, n a d z o ru je  tu d i p r ih o d n o s t. In  k d o r 
n a d z o ru je  sedan jo st, n a d z o ru je  tu d i p re te k 
lost"! T rde besede , ki n a m  p rih a ja jo  n a  m i
sel te  d n i, ko b e re m o  n a  p rv i s tran i d n ev n ik a  
II G io rn a le  n e p rik rito  g rožn jo  o d g o v o rn eg a  
u re d n ik a  V itto ria  Feltrija d e sn iča rsk em u  p r 
v a k u  in  p re d s e d n ik u  p o s la n sk e  z b o rn ic e  
G ian fran cu  Finiju , ka terega  poziva, ali naj se 
spe t p o k o rn o  p o stav i v  v rs te  s tran k e  L judst
vo  sv o b o šč in  ali p a  naj jo  zapusti; p red v sem  
p a  m u  d o b e s e d n o  g rozi, d a  se b o  g o to v o  
n aše l k ak šen  so d n ik , ki b o  p o te g n il n a  d an  
kak  dosje  o  d o g a jan ju  izp red  let, ko n a j b i 
im e li sp o ln e  šk an d a le  tu d i v id n i p red s tav 
n ik i N a c io n a ln e g a  zavezn ištva , in  to  k a r v  
v la d n ih  p a lačah . Z n a n o  je, da  je te  d n i Fini 
o d k rito  izrazil svoje n e s trin jan je  s p re d se d 
n ik o m  v lade  in  vod jo  L judstva svoboščin ; Fi- 
n ija  m o ti p red v sem  p rem ie rjev o  o m alo v aže 
v a n je  p a r la m e n ta  in  s a m o v o ljn o  v o d e n je  
koalicije, če o m e n im o  sam o  dve n a jbo lj v id 
n i in  z n a n i stvari. Če p ro s to  p re v e d e m  Fel- 
trijevo g rožn jo  tu d i n a jbo lj n e u k e m u  bra lcu , 
zven i tako le : "Kar se je zgod ilo  o d g o v o rn e 
m u  u re d n ik u  te d n ik a  Avvenire, se lah k o  zgo
d i tu d i F in iju ” ! O dstop , p o n ižan je , jav n i p o 
sm e h  to re j. In  tak o  dalje...
N ep rik rite  g rožn je  to rej, ki p o v ed o  sam e  d o 
volj.
O  zm e rja n ju  m in is tra  B ru n e tte  ita lijan sk ih  
f ilm sk ih  ustvarja lcev , ka te re  je im e n o v a l kar 
p a ra z ite  in  d o d a l, d a  je  m e d  n jim i d o sti 
tak ih , ki n ik d a r  n iso  delali, n is m o  nap isa li 
n ičesa r in  tu d i n ičesa r n e  o  iz javah  m in is tr i
ce za šo lstvo  G elm in ijev e , ki k ritiz ira  tis te  
šo ln ike , ki d a  se v  raz red ih  u k varja jo  s p o li
tiko ...
"V em o, kako trp ijo  n ek a te re  stvari v  d ru žb i 
in  n e m a lo k ra t tu d i v  C erkvi, sam o  zato , ker 
m n o g i o d  tis tih , ki jim  je b ila  z a u p a n a  o d g o 
v o rn o s t, d e la jo  sam o  zase in  n e  za sk u p n o 
st"! je  v z k lik n il v  n e d e ljo  p a p e ž  B e n ed ik t 
XVI.
G ovoril je  o  škofih , a  n e  sam o.

Slovensko stalno gledališče /  Finančna kriza

Vsakoletna tragedija se je ponovila 
tudi tokrat

N ad našo  gledališko h išo  se zgrinjajo tem n i 
oblaki finančne krize: ta  se že vrsto  let stal
n o  ponavlja in  -  kot trd i ravnatelj SSG To

m až Ban -  dobiva resda k ron ične  razsežnosti.
Kaže pa, da bo  letos še hujše: če se finančne  težave 
Slovenskega stalnega gledališča n e  bo d o  rešile do 
28. septem bra, bo  naša gledališka hiša prvič v  vsem  
povojnem  času resn ično  tvegala odpovedati sezon
sko ponu d b o : to  je nam reč  datum , ki ga je uprav
n i o d b o r SSG določil za te rm in , ko naj bi podpisal 
pogodbo  sezonskem u osebju.
Z več kot po ldrugo  u ro  trajajočo tiskovno konferen
co, ki je bila v  torek, 8. septem bra, v  Mali dvorani 
SSG, se je začela diplom atsko -  politična igra, ki naj 
bi zapleteno zadevo pripeljala do srečnega konca. St
var pa n e  bo  lahka, saj se akterji te igre (oz. prave 
grške tragedije) zgoščajo v dveh taborih , vsak izm ed 
katerih  gleda na  zadevo s svojega zornega kota.
Na en i strani je n am reč  vodstvo gledališča, se p ra 
vi predsednica upravnega sveta SSG M artina Kafol, 
um etn išk i vodja gledališča Prim ož Bebler in  ravna
telj Tom až Ban; n a  nasp ro tn em  položaju pa so jav
n e  krajevne ustanove - občina Trst, tržaška pokraji
n a  in  dežela FJK -, ki so hk ra ti tu d i obvezne član i
ce SSG oz. njegove soustanoviteljice in  solastnice. 
O m enjene  javne ustanove so v tiskovnem  sporoči
lu, sestavljenem  po  sestanku, ki je sledil tiskovne
m u  srečanju v SSG, izjavile, da so slovenski k u ltu r

n i ustanovi v zadnjih  le tih  sta lno  stale ob strani, "v 
zadnjih  le tih  so tu d i s precejšnjim i prispevki p ripo 
m ogle k izravnavi finančnega prim anjkljaja, ki pa 
se žal še naprej ponavlja". Zato je jasno -  berem o v 
sporočilu -, "da je nadaljevanje dejavnosti odvisno 
o d  sp rem em b  p ri voden ju  in  uprav ljan ju  g leda
lišča, ki jih  do danes še n ism o  zaznali": zaradi p o 
m ena, ki ga SSG im a v okviru dvostranskih  o d n o 
sov m ed  Ita lijo  in  S lovenijo, javne u stanove 
pričakujejo d rugačno  državno financiranje. 
Tržaška pokrajina, občina Trst in  dežela FJK želijo 
nam reč  im eti vedno  večjo od ločitveno  težo pri de
lovanju in  izb irah  gledališča: za to  pa je treba čim  
prej sp rem eniti d ruštven i statut, kar je n a  tiskov
n em  srečanju n a  ul. Petronio  dejala tud i p ok ra jin 
ska odborn ica za finance Mariella M agistri De Fran- 
cesco (obenem  je razm išljala tu d i o davčnih  olajša
vah).
Da je treba sta tu t sprem eniti, so p repričan i tu d i ka
dri SSG: to  pa n im a  n ikakršne zveze s pom an jk lji
vo -  p o  m n en ju  neka te rih  celo s k ron ično  - d o ta 
cijsko politiko, ki so jo  vse tri javne ustanove izka
zovale do SSG v  zadn jih  letih .
Na tiskovni konferenci je vodstvo gledališča jasno 
izpostavilo, kje tiči osrednji prob lem : glavni krivci 
za tre n u tn o  stanje -  ki pa se sicer ciklično ponavlja 
-  so dežela FJK, občina  Trst in  tržaška pokrajina. 
"V zadn jih  le tih  sm o se n a  vse načine  trud ili, da bi 
našli s tru k tu ra ln o  rešitev za financiran je  našega 
gledališča. M enim o, da so za to  odgovorn i njegovi

Pogovor

lastniki ozirom a obvezni člani združenja Slovensko 
stalno gledališče", je dejala M artina  Kafol in  p o u 
darila, da " im a naš tea te r sta tus sta lnega  g leda
lišča", ker so ga u s tanov ile  k rajevne uprave, n a  
ozem lju  katerih  deluje gledališče. "M inistrski od 
lok govori jasno: pogoj za priznavanje javnega stal
nega gledališča je ustanovitev  s strani dežele, pok
rajine in  občine, kjer im a gledališče sedež, z obve
zo, da člani prispevajo za stroške ustanove vsaj v  isti 
m eri zneska, ki ga le tno  prispeva država, ter da za
gotovijo razpoložljivost ene  ali več gledaliških dvo
ran, od  katerih  je vsaj ena  s pe tsto tim i sedeži, ob 
k ritju  v seh  stroškov za delovan je". P redsednica 
u p ravnega  sveta je tu d i po u d arila , da je SSG 
o m en jen o  tu d i v zaščitnem  zakonu, kar "še dodat
n o  p o trju je  n jegov  sta tus državne u s tanove". O 
tem , ali naj SSG še naprej deluje, se m orajo torej od
ločiti njegove obvezne članice-ustanoviteljice, ki 
jih  je vodstvo gledališča že večkrat neuspešno  po 
vabilo  n a  soočanje.
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Igor Gregori

Zakonca Danijel 
in Vilma Siter o 

p om en u  družine  
in zak on a  

za  odgovorno  
življenje v paru 

in skupnosti

Jubilej goriškega nadškofa
N adškof m sgr. 

Dino De Antoni 
se  je s časnikarji 

pogovoril 
o svojih prvih 

desetih  letih  
v Gorici

ali v uradih
Z d ru žen ja  sl' 
v Trstu,’ul, C  
in G orici, C .
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GLAS17. septembra 2009 Svet okrog nas
Posledice idejne zmedenosti

Nemirne vode v
B  Terpin, Močnik in Gabrovec na sestanku s Franceschinijem 2 * ^ 1 2 2 ^ - - ^  — I ~  2 _ _ I 2 & 2 I ~ 2^  . i*. • . .„ 1  italiianski politikiO utrditvi odnosov med SSk
in Demokratsko stranko

Prejšnji četrtek dopo ldne se 
je delegacija stranke Slo
venske skupnosti, ki so jo 

sestavljali deželni tajn ik  D am ijan 
Terpin, tržaški pokrajinski tajn ik  
Peter M očnik in  deželni svetnik 
Igor Gabrovec, sestala z vsedržav
n im  ta jn ik o m  D em okratske 
stranke D ariom  Franceschinijem. 
Srečanje, ki je b ilo  v  Franceschi- 
nijevi p isa rn i n a  o sredn jem  se
dežu DS v Rimu, sodi v n iz  pogo 
vorov, ki jih  vodstvo  SSk n a 
m en ja  u trjev an ju  odno so v  z

osrednjo  italijansko levosred in 
sko po litično  stranko, n a  katero 
jo n a  deželni ravni m ed  d rug im  
veže federa tivn i sporazum . Na 
osnovi tega dokum enta , ki je iz
razito po litične narave, sta SSk in  
DS za deželne volitve sklenili vo 
liln i dogovor in  povezavo m ed

kand ida tn im a listam a n a  osnovi 
volilnega zakona.
P redstavnik i SSk so poslan cu  
Franceschiniju izpostavili odlič
ne  izkušnje skupnega upravljanja 
v  š tev iln ih  ra jo n sk ih  in  o b č in 
skih svetih, pri upravljanju p o k 
ra jin  Trst in  G orica tako  kot 
občin  D olina in  R epentabor ter 
v  deželnem  svetu FJK, kjer sedi 
svetnik Gabrovec v svetniški sku
p in i DS, ki jo  vodi G ianfranco  
M oretton .
D eželni po litičn i ta jn ik  SSk Ter

p in  je F rancesch in iju  predlagal 
nadgrad itev  deželnega federativ
nega sporazum a z vsedržavnim  
dogovorom , ki naj po  m ožnosti 
soudeleži tudi nekatere druge p o 
litične stranke ali gibanja, ki so 
izraz n a ro d n ih  m anjšin  v Italiji. S 
F ranceschinijem  je tekla beseda

tu d i o  p red k o n g resn i fazi De
m okratske stranke ter o splošno 
zap le tenem  p o litičnem  stanju v 
državi. V tem  sm islu so predstav
n ik i SSk izrazili zaskrbljenost za
radi negativnega trenu tka  v insti
tu c io n a ln ih  od n o sih  m ed  Slove
n ijo  in  Italijo, ki so vsekakor bili 
že dalj časa dokaj m lačn i. Tako 
stanje se naposled  lahko negativ 
n o  zrcali tu d i v  o d n o sih  do slo
venske m anjšine. Predstavništvo 
SSk je Franceschinija seznanilo  s 
finančn im i težavam i v nekaterih

p o m e m b n ih  o rgan izacijah  in  
ustanovah . Beseda je tekla o  sla
b em  tržaškem  regulacijskem  
nač rtu , ki p o  ocen i Slovenske 
skupnosti n e  nazadn je  resno  
ogroža tud i narodne in  gospodar
ske in terese slovenske m anjšine 
ter krši zaščitni zakon.

m an jšino . V k ratkem  naj bi pari
te tn i o d b o r torej dobil vpogled, 
kje se zaščita izvaja in  kje ne. 
M orda je b ilo  najbolj zanim ivo 
za vse p red v sem  Brezigarjevo 
razlaganje  21. č lena  zaščitnega 
zakona 38 /2001 , ki do loča, da 
m orajo  vse javne uprave im en o 
vati v  svoje u rban istične , okolj
ske, gospodarske in  socialne ko
m isije tu d i p redstavnike sloven
ske n a ro d n e  skupnosti, kar se pri 
nas p rem a lo  ve. N a srečan ju  z 
Brezigarjem  so bili: sovodenjska 
žu pan ja  A lenka F lo ren in , šte- 
verjanska županja  Franka Pado- 
van , d o b erdobska  p o d žu p an ja  
Luisa G ergolet, pokra jinsk i o d 
b o rn ik  M arko M arinčič , p re d 
sed n ik a  s lovensk ih  k o n z u lt na  
pok ra jin i Peter Č ernič in  na  go- 
riški ob č in i Ivo Cotič, p redsed 
n ika  rajonsk ih  svetov iz Podgore 
W alter Bandelj in  Š tandreža 
M arjan Breščak in  goriška občin 
ska svetn ika Aleš W altritsch  in  
M arilka Koršič.

Ita lija  im a  danes v lad o  z 
n a jš iršo  v o liln o  več ino  po  
vo jn i, h k ra ti pa ljud i v zn e 

m irja občutek  splošne negotovo
sti n e  sam o zaradi znane gospo
darske krize, tem več tu d i glede 
n eu re jen ih  odnosov  m ed  različ
n im i po litičn im i skupinam i, ki 
leg itim no  delujejo in  se po  svoji 
narav i p o te 
gujejo za ob la
st, to  se pravi za 
soodločanje 
p ri reševan ju  
p ro b lem o v  v 
dob ro  ce lo tne  
skupnosti. V 
dem okratičn i 
u red itv i je za 
n o rm a ln o  p o 
litičn o  življe
n je  b is tv en o  
p o tre b e n  d ia 
log in  skupno  
iskanje najbolj
ših  po ti za reše
vanj e a k tu a l
n ih  p ro b le 
m ov. S talno  
vsiljevanje volje tren u tn e  politič
ne  večine ne  ustvarja razm er za 
p rem o ščan je  n a sp ro tu jo č ih  si 
stališč za skupno dobro, kar je oz. 
m o ra  b iti g lavn i n a m e n  d e lo 
vanja javnih  ustanov  in  predstav
n išk ih  instituc ij.
Sedanje stan je  v  Italiji po ra ja  
skušnjave p o  avtoritarnosti tistih, 
ki zasedajo  po ložaje  oblasti, in  
dejanskem  uveljavljanju e tične
ga re lativ izm a, to  se p ravi p re 
pričanja, da glavni cilj vsakršne
ga delovanja tako  posam eznika 
ko t jav n ih  instituc ij m ora  b iti 
"dobiček" oz. uspešnost, zato je 
d rugo tnega pom ena, kako se do 
u speha pride.
Posledica takšnega razm išljanja 
in  ravnanja je ta, da je po litikom  
m arsikaj dovoljeno , kar n i do 
voljeno nav ad n im  državljanom . 
Takšno m išljenje je žal razširjeno 
ne  sam o m ed  t. i. "laiki", tem več 
tu d i m ed  katoliško u sm erjen im i 
javn im i predstavniki, ki p red  te 
levizijskimi kam eram i izjavljajo, 
da so do lžn i spoštovati sam o 
državne zakone, n jih o v o  rav
nan je  v  zasebnem  življenju pa  n i 
p o m e m b n o . C erkvene ob lasti

im ajo  pravico opozarjati n a  do 
sledno ravnanje javn ih  predstav
n ikov v e tičn ih  vprašanjih , ven 
dar ne  m orejo  konk re tno  uk re
pati ali javno obsojati. P raktični 
zaključek je ta, da so javni p red 
stavniki dolžni izpolnjevati m an 
d a t volivcev, v  vse osta lo  pa se 
d rugi n im ajo  kaj vm ešavati. Na

sproti m o ra ln im  nače lom  se p o 
stavlja zavezanost vo livcem  v 
d u h u  populizm a. Takšno je nam 
reč danes stan je  d u h a  v "ka to 
liški" Italiji, kar bi m oralo  n e  sa
m o zaskrbljati, am pak tu d i spod
bujati k dejanski sprem em bi.
Da je stopn ja  d ia log iran ja  in  
soočanja v  Italiji tre n u tn o  oz. že 
nekaj časa n a  zelo n izki stopnji 
ne  sam o m ed  obem a g lavnim a 
p o litičn im a  tab o ro m a , am pak  
tu d i v  n o tran jo s ti p o sam ezn ih  
strank , dokazuje sedan ja  p o le 
m ika m ed  predsednikom  poslan
ske zborn ice Finijem  in  glavnim i 
prvaki Ljudstva svobode, vključ
n o  s p red sed n ik o m  B erlusco
nijem . N ekdanji voditelj N acio
n a lnega  zavezništva in  z Berlu
sconijem  soustanovitelj nove de
snosred inske  stranke Ljudstva 
svobode se že nekaj časa javno 
oglaša s p rip o m b am i n a  raču n  
pom anjkan ja  no tran je  strank ine 
dialektike, kar h rom i n jeno  vital
n o st in  sproščanje p lu ra ln ih  p o 
gledov n a  d ružbeno  stvarnost in  
oblikovanje rešitev štev iln ih  p ro 
b lem ov  ob zavestni podpo ri n je
n ih  privržencev. S tranka n im a

u strezn ih  n o tran jih  sk truk tu r in  
p o razde litve  o d g o vo rnosti v 
n jih . S tranko danes dejansko 
usm erja  ožje število im enovan ih  
koordinatorjev, tako da se stran 
ka zdi kot nekakšna "vojašnica". 
Skratka, Fini se je na  s trank inem  
študijskem  sem inarju  za obliko
vanje kadrov v G ubbiu  dodobra 
izkašljal z odgov o ro m  n a  vse 
očitke na  njegov račun, začenši z 
izpodb ijan jem  dejstva, da si en  
sam  človek (B erlusconi) p r i
držuje vodstvo stranke, ki je ok
rog sebe zbrala konsenz od  35 do 
40%  volivcev, kateri pa sedaj n i
m ajo  m ožnosti odločati o  n iče
m er. O dločno  je tud i zavrnil iro
n ičn e  očitke, da se je p o litičn o  

prelevil v  "le
vičarja", ker 
da bi rad po 
stal kand idat 
za p rihodn je
ga p red sed 
n ika republi
ke. Na koncu 
svojega razči- 
ščevalnega 
posega  se je 
od ločno  zav
zel za obliko
vanje  n o tra 
nje o rgan iz i
ranosti Ljud
stva svobode 
in  s tem  n je
ne  n o tran je  
dem okracije. 

Finijev nastop o b ču tn o  odm eva 
v  krogih  Ljudstva svobode pa tu 
di v  d rug ih  p o litičn ih  sred inah  v 
državi. V to  novo dogajanje se je 
sp re tno  vključila Krščanska de
m okratska zveza (UDC) s svojim  
n a jv id n e jš im  p rv ak o m  Casi- 
nijem , nekdanjim  predsednikom  
poslanske  zbo rn ice  v času 
prejšnje Berlusconijeve vlade in  
levosredinske koalicije. O dkar se 
je ločil od  Berlusconijeve naveze, 
želi povezati vse sredinske skupi
ne  v novo po litično  stranko. Ta 
n a č rt je n a  zborovan ju  UDC v 
C h ian c ian u  p o trd il n je n  ta jn ik  
Lorenzo Cesa, ki je tu d i dejal, da 
je njegova stranka pripravljena v 
ta  n am en  preveriti svoj program  
in  sp rem eniti sedanje strank ino  
im e.
Po n av ed en ih , pa tu d i d ru g ih  
zn ak ih  sodeč, se v  p r ih o d n jih  
m esecih  obetajo  živahne politič
n e  razprave o sp lo šn i p o litičn i 
p reobrazb i sedanjega stanja tud i 
v  v id iku deželn ih  volitev spom 
ladi prihodnjega leta. D em okrat
ska stranka pa se pripravlja na  ok
tobrski kongres.

Alojz Tul

PAM ETEN ČLOVEK NI NIKOLI 
P R E P R IČ A N  O N IČ E M E R !  

B E D A S T  ČLOVEK PA J E  V EDNO  
)   P R E P R IČ A N  O V S E M  !

J  ALI S T E  R E S  N 
P R E PR IČ A N I O TEM, 

KAR GOVORITE ?

P R E P R IČ A N ,  
PA S E  K A K O !

Povejmo na glas

Krize ni smotrno izigravati
N /

Ž iv im o  v  državi, k i sedanjo krizo uradno  
m inim izira, ko likor j e  le mogoče, ali je 
sploh ne priznava. Ce pa kriza že je, p o 

tem  jo  m enda Italija prenaša bolje k o t vsi dru
gi, še več, iz  n je  bo izšla močnejša, kakor je  bi
la. Na ta način politika, in z n jo v v e l ik i  m eri tu
di mediji, nagovarjajo javnost v  prepričanju, da 
si ljudje predvsem  želijo olepševanje oziroma  
zakrivanje neprijetnega resničnega stanja. To
da tako izrazito prikrivanje resnice je  vsekakor 
zelo problem atično, in  če ga že lim o ponazoriti 
s preprosto primero, bo lnem u človeku svetuje, 
naj n e  gre k  zdravniku. Poudarek je torej v  tem, 
da so dejstva pač dejstva, do n jih  lahko zavze
m am o  takšna ali drugačna stališča, pa še vedno  
ostanejo dejstva. Z  drugim i besedami: kriza je  in  
še n i dosegla dna, ali vsaj v  tolikšni m eri ne, da 
bi bili brezskrbni, kaj šele lahkomiselni. Res so 
se stvari v  m nogočem  izboljšale, vendar Istat 
navaja, da je  v  Italiji bruto notranji proizvod za 
6% m anjši k o t pred enim  letom . Italija je na re
pu  evropske lestvice in  v  naslednjem  letu bo na
vedeni odsto tek zm anjšan le za eno enoto. V 
primeru, da se ti in  drugi kazalci umirijo, pa se 
bo še naprej večala brezposelnost. V  prvem  tri
m esečju tega leta je bilo izgubljenih okrog 200  
tisoč delovnih  mest, v  naslednjih 12 mesecih  
jih bo ukinjenih vsaj 800 tisoč, če n e  en m ilijon. 
V  dveh letih se bo po tem takem  brezposelnost v  
Italiji povečala od 6,3 na 9,4%, v  Združenih  
državah Am erike pa v  enakem  obdobju od 4,9 
na 10%. Ni treba biti posebno  bistri za ugotovi

tev, da večanje brezposelnosti krizo še pogla
blja, da kupna m o č  prebivalstva tem u prim erno  
pada in da proizvodnja n e  m ore razvojno rasti, 
razen če se n e  usmeri v  p o nudbo  cenovno do
stopnejših izdelkov, k i seveda n e  prinašajo za
dovoljivega rezultata. Iz vsega naštetega je slej 
ko  prej jasno, da se obnašanje, k o t da krize ni, 
n e  obnese. Lahko da takšen pogled kratkoročno  
res prinaša olajšanje in  nas rešuje skrbi, dolgo
ročno pa povzroča še večjo tesnobo in  strah, da 
n e  govorim o o nepripravljenosti za ustrezno uk
repanje. Da nesoočenje z  resnico strah sto 
pnjuje, in  toneslu teno, je  dokaz osupljiva zgod
ba v  zvezi s pandem ijo, kjer je ravno tako trma
sto na delu uradno podcenjevanje problem a. 
Ko je bila pandem ija v  Brescii, tudi zaradi dru
g ih  zdravstvenih težav, usodna za 51-letnega 
moškega, n i bilo na pogrebnem  obredu, poleg  
nujnega osebja, najbližjih svojcev in  duhovnika  
nikogar. Kot bi pokopavali človeka, k i je um rl za 
kugo. Razlog za takšno odsotnost je lahko sa
m o  strah, grozljiv strah, k i je še škodljivejši in  
bolj m oreč od panike. In vse to kljub  uradnemu  
zatrjevanju, da pandem ija n e  bo tako huda, k o t 
se je  zdelo, da se širi počasneje, k o t so napove
dovali, in  tako dalje. Če se vrnem o na krizo, je 
nujno, da se z  n jo  soočimo. Težave Slovenske
ga stalnega gledališča v  Trstu pričajo, da kriza 
stopa tudi v  prostor naše skupnosti, pri čem er se 
ne bi sm eli slepiti s prepričanjem, da ne m ore  
udariti prav vsakega od  nas.

Janez Povše

KB center v Gorici /  0  vidni dvojezičnosti

(Ne)lzvajanje zaščite?

V organizaciji pokrajinske
ga p redsednika SKGZ Li- 
via Sem oliča je 

b il m in u li ted en  p o  letu  
d n i n a  G oriškem  spet 
p riso ten  p redsedn ik  p a 
rite tn eg a  o d b o ra  Bojan 
Brezigar, ki se je sestal z 
goriškim i slovenskim i iz
v o ljen im i p redstavn ik i. 
P redsedn ik  S em olič  je 
srečan je  o rgan iz ira l, da 
b i p redsedn ik  p a rite tn e 
ga odbora  predstavil da
n ašn je  stan je  izvajanja 
določil zaščitnega zako
n a  38 iz le ta  2001, sam  
pa  je povedal, da se

stan je  z v račan jem  Trgovskega 
d o m a n i p re m a k n ilo  z m rtve

točke. Brezigar je na  srečanju p o 
sebno  p o z o rn o s t n a m e n il p ro 
b lem atik i v idne  dvojezičnosti in  
uporabe  slovenskega jezika v jav
nosti. Povedal je, da bo  p arite tn i 
o d b o r to  jesen  preveril stanje iz
vajanja zakonske zaščite za našo
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imamu Zakonca Danijel in Vilma Siter

Vlaganje v zakon in družino

Župnija Hrpelje-Kozina
Praznovanje 20. obletnice ustanovitve
Za župnijsko skupnos t Hrpelje-Kozina je  bila nedelja 6. 9. 2 0 0 9  
p o s e b e n  d a n  p r a z n o v a n j a  in z a h v a l e  za 2 0 .  o b l e t n i c o  
ustanovitve. Župnijo je  ustanovil msgr. Metod Pirih 20. 8 . 1 9 8 9 ,  
saj je  število prebivalcev v naseljih Hrpelje in Kozina vzporedno 
z gospodarskim razvojem krajev že takra t  naraščalo, razvoj pa se  
tudi d a n e s  še  vedno nadaljuje.
Že med tekočim letom so  župnijsko skupnos t obiskali nekateri 
nekdanji diakoni: g. Zoran Zornik, g. Pavel Kodelja, g. S a šo  
Mugerli in nekdanji župnik g. Milan Pregelj ter odstirali spom ine  
na prve korake razvoja župnije. V neposredni pripravi na praznik 
s o  s e  župljani s reča l i  tud i s  prvim žup n iko m  g. Lojzetom 
Kržišnikom in n ek d an jim  uprav ite l jem  v ikar ia ta  g. Petrom 
Pipanom. G. Pipan je  deloval v težkih časih, ki Cerkvi niso bili 
naklonjeni, versko občestvo je  bilo skromno, cerkvena s tavba se  
je  borila s  propadanjem. Z ustanovitvijo župnije leta 1 989 ,  ko je 
bil prvi župnik g. Kržišnik, s e j e  razplamtelo versko življenje, tako 
da je  z obnovo cerkvene s tavbe  s a m e  raslo, s e  obnavljalo in s e  
razraščalo tudi življenje župnijske skupnosti. Obnova cerkvene 
s tav b e  in razvoj župnije s ta  s e  nadaljevala  pod vodstvom g. 
Milana Preglja, ki je  župnijo vodil nadaljnjih en a js t  let.
Praznično slavje je  ob som aševanju  župnika Iztoka Mozetiča in 
M. Preglja vodil g. Alan Tedeško, ki opravlja podiplomske študije 
biblicistike v Rimu. Pri bogoslužju so  sodelovali številni liturgični 
sodelavci in skupina cerkvenih pevk ob spremljavi Tea Žižka. 
Posebej navdušujoče in ganljivo je  bilo petje medžupnijskega 
o t r o š k e g a  p e v s k e g a  z b o ra ,  ki g a  j e  v o d ila  P e t r a  S o s ič .  
Praznovanje je  s  priložnostnim pismom, ki je  bilo objavljeno v 
posebni tiskovini, pozdravil tudi ordinarij msgr. Metod Pirih. 
Praznik so  s  svojo prisotnostjo obogatili tudi številni župljani iz 
sosednjih  ses trsk ih  župnij Rodik in Klanec pri Kozini. Velika 
množica vernikov, ki s e j e  udeležila bogoslužja, s e j e  pod senco  
kostanjev š e  dolgo zadržala v prijetnem druženju, kije povezovalo 
in utrjevalo pripadnost ter upanje na svetlo in bogato prihodnost. 
Kot je  v posebni priložnostni tiskovini zapisal župnik Mozetič: 
“Naše upanje  je  Jezus  Kristus, edini Odrešenik vsakega človeka. 
Z njim s e  s rečujem o pri evharistiji, saj je  obljubil, da  bo vedno z 
nami. On računa na vsakega od n a s  in mi računam o na Njegovo 
pomoč. Od tu sledijo konkretne pobude  znotraj župnije, med 
sosednjimi župnijami, v dekaniji, posebej ureditev župnišča oz. 
Pastoralnega centra. Ohranjanje tradicije in vsega, kar s e  dogaja 
v župniji, je  odvisno od tega, kako bomo živeli iz vere". /  JB

ta zakonca Siter v  dogovoru z  
župnikom , na katerega se p o v 
abijo starši, zakonci...

Kaj zakonski par lahko 
pričakuje od sodelovanja v  za
konski skupini?

Program Zakonca na skupni poti 
predvideva samostojno delo para 
v  času m ed  srečanji in tako svoje
m u  zakonu  zakonca posvetita  
več časa, k o t bi ga sicer. Preko 
izbranih o d lo m ko v  iz Svetega 
pisma zakonci spoznavajo, kako  
dobra in vedno aktualna navodi
la ima Bog za njiju. Zakonci 
lahko pričakujejo veliko  
izkušenj, ki si jih podelijo z  drugi
m i pari. Tako vidijo, da v  svojih 
izzivih niso osamljeni. Pri vsem  
tem se seveda rojevajo nova pri
jateljstva m ed  pari in njihovim i 
družinami.

Ljubezen, ki je srčika za
konskega odnosa, je v  današn
ji družbi pogosto razvrednote
na in izkrivljena, zato je vaša 
organizacija pred velikimi 
izzivi. Zanima me, kako vaša 
organizacija temu kljubuje. 

Vračamo se k  izviru, ali ko t se ra
di pošalimo: "Reko Savo n e  pije
m o  v  Krškem, kjer sm o doma, 
pač pa pri izv iru -p r i slapu Savi
ca". Tudi vrednot, ko t so druži
na, zakonski odnos, ljubezen, 
spoštovanje, sprejemanje, podar
janje..., ne iščemo v  svetu, ki je 
vse razvrednotil, pač pa pri izviru 
-  pri Bogu. Ko zakonci 
(ponovno) odkrijejo Boga, ki je 
Ljubezen in m u  osebno izrazijo 
svoj "DA", se za marsikoga začne 
novo  življenje -  ko t bi se na n o 
vo rodili. Pri Izviru okrepljeni in 
poživ ljen i ustvarjajo ozračje 
nove kulture in  novih  odnosov, 
ki temeljijo na pravi Ljubezni. Saj 
vemo, da ne m orem o govoriti o 
zdravi družbi, če najprej ne gov
orim o o zdravih m edsebojnih  
odnosih v  družini.
Ko sta nekoč učenca Janeza Krst
nika vprašala Jezusa: "Rabi, kje 
stanuješ"?, jim a je  odgovoril: 
"Pridita in  bosta videla". Tudi 
vas, dragi zakonci, starši in stari 
starši, sodelavci DiŽ vabimo, da 
pridete, prisluhnete in sami pre
sodite o našem sporočilu.

Za sodelovanje se Vam lepo 
zahvaljujemo in Vam želimo 
še veliko uspeha pri vašem  
delu.

Jana Barba

nanašajo na tem o predavanja. 
Predavatelji na seminarju so za
konski pari, k i se, tako k o t vsi, ki 
živ im o  v  partnerski zvezi, 
dnevno  spopadajo s težkim i 
izzivi skupnega življenja. To so 
zakonci, k i so se odločili, da se 
hočejo boriti za dobro svojih  
družin oziroma se hočejo boriti 
zoper odtujenost in  graditi edi
nost.
D uhovni asistent (duhovnik), ki 
je na vikend  seminarjih vedno

prisoten, je vsakemu paru oziro
ma posam ezn iku  vedno na 
razpolago za osebni duhovn i 
pogovor (spoved), za udeležence 
seminarja mašuje in  vodi sloves
nost obnovitve poročnih obljub. 

Kaj najbolj pritegne zaniman
je vaših udeležencev, da se 
seminarja udeležijo? 

Predvsem to, da ne govorim o  
neke teorije, pač pa "iz prakse"; 
da se ne pretvarjamo, ko t da sm o  
m i popolni in  brez napak, da se 
ne kregamo itd., pač pa svoje na
pake priznavamo in povem o, da 
se m oram o sami (zakonci) zelo  
boriti in  trdo delati, če že lim o  
im eti dobre medsebojne odnose, 
in še posebej se zelo truditi za vz
gojo naših otrok. Sicer pa tudi ra
di rečemo, da sem inar človeka  
celostno obravnava: za vse je 
nekaj - za dušo, telo in  duha. Na 
seminarju se ljudje dobro počuti
jo  tudi zato, ker vidijo, da n im a
jo samo oni težav, pač pa im am o  
vsi težave, s katerimi se m oram o  
iz dneva vdan srečevati in spopa
dati.

Ena od pobud, ki jih ponujate, 
so tudi zakonske skupine. Na 
vaših internetnih straneh 
www. diz. si je mogoče zasledi
ti podatek, da jih je v  Sloveni
ji že preko 80, najbližja zame
jstvu pa v  Novi Gorici, 
Ankaranu in v  Kopru. Skupino 
v  Novi Gorid vodita Mitja in  
Martina Stantič iz Komna.
Kaj vaju je vodilo k temu, da 
sta postala voditelja zakonske 
skupine?

V dom ači župnijski zakonski 
skupini sva sodelovala osem let, 
na Kapeli v  Novi Gorici pa sedaj

sodelujeva ko t voditeljski par dve 
leti. Zakonska skupina nama je  
vedno dajala veliko spoznanj na 
področju zakonske zveze in  vz
goje otrok in p o le tih  “prejeman
ja" sva bila pripravljena tudi kaj 
"dajati". Zato sva se dala Družini 
in življenju na razpolago za vo
denje skupine tam, kjer bi bila 
potreba. Kot voditeljski par 
moraš prevzeti celotno organi
zacijo in  vodenje srečanj in  se 
drugače pripravljati na srečanja,

sicer pa si z  vidika "znanja " glede 
tem, ki se obdelujejo na srečan
jih, povsem  enakovreden sogov
ornik drugim zakonskim  parom. 

Kaj je potrebno za ustanovitev 
zakonske skupine?

Po najinem  m nen ju  je potrebno  
predvsem  dvoje. Pom em bna je 
pripravljenost župnika, da spre
jm e  v  svojo župnijo  zakonsko  
skupino, ki deluje p o  že utečen
em programu. Od tam naprej je 
dobra praksa ta, da en zakonski 
par prevzame pobudo in nagov
ori dovolj drugih zakonskih  
parov za udeležbo na 7 srečanjih, 
kolikor običajno traja en letnik. 
Ta par je seveda dober kandidat, 
da po tem  prevzam e vodenje  
skupine. V veliko p o m o č  pri tem  
je lahko predavanje, ki ga izvede

V M arijan išču  v Veržeju, 
nedaleč stran od zdravil
išča v R adencih , kjer je 

potekal vsakoletni sem inar ZCPZ 
iz Trsta, sm o  srečali kopico  
d ružin , ki so p o d  vodstvom  za
koncev  D anijela in  V ilm e Siter 
p reživ ljali že trad ic io n a ln i 
duhovno-počitniški teden. Ob tej 
p riložnosti sm o jim  zastavili 
nekaj vprašan j, da bi n jihovo  
sporočilo , s ka te rim  že od  leta 
2000  nagovarja jo  štev ilne 
d ružine  v  Sloveniji, doseglo tud i 
zamejski prostor.

V Sloveniji vaju poznajo kot 
voditelja organizacije Družina 
in  Življenje (DiŽ), v  okviru 
katere opozarjata na pom en  
izobraževanja za zakonce. 
Vaše delovanje temelji na 
Božji besedi in  življenju iz 
vere.
Ali nam lahko predstavita 
sporočilo, ki najbolj predstavi 
namen vašega delovanja?

Gre pravzaprav za poklic  očeta, 
matere, poklic  moža in žene in  
ta poklic  oziroma poklicanost 
terja svoje -  terja posebno  izo 
braževanje, pozorno spremljan
je sprem em b in razvoja odnosa 
oziroma vseh odnosov v  družini. 
Zato je naše tem eljno geslo: 
"Gradimo odnose, za katere je 
vredno živeti"! Če sm o pozorni, 
razumemo, da je nam en našega 
delovanja: nekaj graditi -  lahko 
bi tudi rekli negovati. Človek je 
bil ustvarjen iz odnosa in  za 
odnose, kajti odnosi, v  katere 
vstopa, so nekaj živega. Kar pa 
živi, potrebuje nego in  p o 
zornost. Če živo bitje (rastline ali 
živali, da n e  govorim o o 
nebogljenem  d o jenčku ...) zane
m arim o, umre. Tudi odnos 
lahko nekaj časa životari, potem  
pa umre. Prepričani smo, da je  
m ed  nam i toliko ločitev in  
posledično toliko razdvojenih in  
ranjenih posam ezn ikov prav  
zaradi tega, ker se ne zavedamo, 
da je za dobre odnose potrebno  
delo. Gradnja odnosa v  zakonu  
(družini) je  izziv, je predanost in  
odgovornost, je  n enehno  sode
lovanje s Stvarnikom: "Če Gos
p o d  ne zida hiše  ..." je pa tudi 
veselje in  sreča.

Zakaj so po vašem mnenju 
danes take organizacije 
potrebne?

Danes vsi po trebujem o neke  
vrste “brco" - nekdo  nas mora  
nekam  poriniti. Zakaj? Predvsem 
zato, ker sm o se polenili oziroma 
sm o podlegli potrošniški m isel
nosti, ki nas zavaja, ko  pravi, da 
m oram o vse im eti p o  liniji naj
manjšega odpora: čim  m anj se 
truditi in  čim  več dobiti, čim  
m anj plačati za čim  boljšo 
“robo"..., ali z  drugimi besedami: 
im eti in ne biti. Tudi v  zakonu in  
družini m islim o, da je  tako. Pa 
ni! Zakon (družina) je ko t banka: 
če si kaj vanj vlagal, lahko  v  
trenutku, ko  nastane potreba, kaj 
"ven vzameš". Take organizacije,

k o t je  Družina in  življenje, so 
potrebne zaradi tega, ker zakon
ci, ki sm o  prehodili neko  
določeno p o t (pot, k i n i vedno  
postlana z  rožicami), lahko  
drugim zakoncem  pripoveduje
m o  o "nevarnostih" na tej po ti 
in  jim  pom agam o preko raznih 
življenjskih čeri. Zelo p o m em b 
no  pa je  tudi dejstvo, da se v  tak
ih  organizacijah srečujemo in  
m ed  seboj prijateljsko povezuje
m o  podobno misleči, največkrat 
taki, k i se ne strinjamo z  vsemi 
m o d n im i m u h a m i sveta, sredi 
katerega živ im o  in  ustvarjamo, 
ker gledamo na to, kakšen svet 
bom o zapustili našim  zanam 
cem.

Katere so glavne pobude, ki jih 
ob pom oči številnih  
sodelavcev, organizirate?

Glavna pobuda je vsekakor Noro 
odkritje: Stvarnik, k i nas je ust
varil (smo Njegova um etnina -  
človek je krona stvarstva...), nam  
je dal jasna navodila za “uporabo 
življenja" in  so le-ta zapisana v  
Svetem  p ism u  (Psalmist pravi: 
"Tvoja beseda je svetilka m ojim  
nogam , lu č  m o ji stezi" (Ps 
119,105). Na nas je le, da ta več
na navodila oziroma  
načela ponovno  odkrije
m o. Sodelavce DiŽ, ki 
sm o se na to 
p o t podali, 
om enje
na načela 
vedno  
pre
seneča
jo, saj 
delujejo 
-  so tudi 
danes za 
gradnjo 
naših m edsebo
jn ih  odnosov  
praktično  
uporabna

Vsi poznam o pregovor, ki pravi, 
da je  boljša preventiva ko t kura- 
tiva. Tudi kar zadeva naše odnose 
v  zakonu in  družini, to drži. Radi 
poudarjamo, da je vikend semi
nar za zakonce nam enjen vsem

zakoncem (in tudi tis
tim, ki to še niso in 
živijo skupaj, imajo  
otroke...) -  n i 
nobene spodnje ali 
zgornje meje. Na 
sem inar pridejo  
mladoporočenci in 

tisti, k i so tik pred  
zlato poroko, pa tudi 

zlatoporočenci so že 
bili z  nami.

Seminar se prične v  petek  
popo ldne in  se konča v  

nedeljo po  kosilu in  je
če jih  m i foružittec m predvsem  čas (48 ur),
vzam em o  
zares. Zato 
spodbujamo  
vse, s kateri
m i se srečujemo, naj jih  
tudi oni preizkusijo.
Da bi ta načela uresničili, 
pripravljamo predavanja o 
odnosih in  vzgoji, razna srečanja 
zakoncev in  družin, izdajamo  
glasilo in razna gradiva, spodbu
jam o nastanek zakonskih  
skupin, usposabljamo
voditeljske pare za pričevanje in  
vodenje zakonskih skupin, orga
niziramo seminarje za zakonce... 

Vsako leto dvakrat orga
nizirate Temeljni vikend sem
inar Zakonca na skupni poti, 
na katerem se po navadi zbere 
od 50 do 60 in tudi več parov 
iz vse Slovenije in ki poteka na 
Debelem rtiču pri Ankaranu. 
V naših krogih prevladuje 
prepričanje, da pomoč potre
bujejo pari, ki so v  krizi ali so 
že pomislili na ločitev.
Kako poteka tak seminar, kaj 
se pričakuje od udeležencev?

k i ga zakonca "iztrga
ta" iz vsakodnevnega  
urnika in  ga podarita 

drug drugemu, čas, ko  
naredita neke vrste inven 

turo oziroma "remont" - napol
n i ta ba terije; čas, ko se m ed  seboj 
pogovarjata o stvareh, za katere 
sredi prenatrpanega delovnika ni 
časa, in  je čas, ko  se bolj posveti
ta Bogu (duhovna obnova ...). Na 
vikend seminarju n ihče nikogar 
nič ne sprašuje, n i pogovorov v  
m anjših skupinah in  zato n i tre
ba pred n ikom er razkrivati svo
jih osebnih občutkov ali m nen j 
oziroma zagovarjati svojih stal
išč... Vikend seminar sestavljajo 
predavanja, utemeljena na sve
topisemskih načelih, ki prinašajo 
odgovore na mnoga vprašanja, ki 
jih vsak dan znova zastavlja živl
jenje v  dvoje. Večini predavanj 
sledi pogovor v  dvoje -  partnerja 
spodbudimo, da gresta na spre
h o d  ali v  svojo sobo in se pogo
varjata o stvareh, ki sta jih  slišala 
m ed predavanjem. Pri pogovoru  
so jima v  pom oč vprašanja, ki se
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Prem pri Ilirski Bistrici

Viliju Steguju 
v spomin

N a Prem u pri Ilirski Bistri
ci je bila v  petek, 28. av
gusta, spom inska slove
sn o s t ob  20. o b le tn ic i sm rti 

duhovn ika  in  pesnika Vilija Ste
guja.
Stegu se je rodil na  Prem u 29. n o 
vem bra 1943. Po gim anziji v  Po
stojni je nadaljeval študij n a  Teo
loški faku lte ti v  L jubljani. V 
d uhovn ika  je bil posvečen v Lo
gu pri Vipavi 29. jun ija  1969 in  
13. julija je pel novo m ašo na  Pre
m u. Služboval je kot kaplan  v De
sklah in  Solkanu, n a to  je bil žu 
p n ik  n a  V ojskem n a d  Idrijo. 
Z adn jih  14 le t pa  je b il izselje
n iški d u h o v n ik  v Ingo lstad tu  v 
Nem čiji. U m rl je 26. septem bra 
1989 in  je pokopan  n a  rodnem  
Prem u.
Stegu se je poleg dušnopastirske- 
ga dela še veliko ukvarjal s p isa
teljevanjem  in  pesništvom . Bil je 
soustanovitelj Revije 2000; do se
daj sta izšli dve njegovi pesniški 
zbirki: prva leta 1991 v ita lijan 
skem  jeziku z naslovom a Ko bom  
v zem lji ležal (Q uando  giacero ' 
so tto te rra ...) P ripravil jo je 
d u h ovn ik  Am brož Kodelja v  D o
berdobu . D ruga pesniška zbirka 
im a naslov Ugašajoče sanje in  je 
izšla pri Reviji 2000 leta 1996 v

Ljubljani. Uredil jo  je prof. Peter 
Kovačič.
Č eprav je Vili Stegu zadnja leta 
živel v  tu jin i, je redno  ohran ja l 
stik s slovenskim  k u ltu rn im  p ro 
storom . Prevajal in  napisal je v r
sto esejev o tedaj v  Sloveniji sko
raj n e z n a n ih  av to rjih , ko t so; 
S tephan  Rosenzweig, M iguel de 
U nam u, Leon Bloy, M artin  Bu- 
ber, S im one Weil, E m m anuel Le- 
v inas, E m m anuel M o u n ie r in  
drugi. Ob poglabljanju  v du h o v 
n i svet teh  m islecev je tud i sam  
du h o v n o  zorel in  o m ah n il sredi 
dela 26. sep tem b ra  1989 na  
po č itn icah  dom a.
V svoji poeziji je Vili Stegu izpo
vedal trag ično  zavest sodobnega 
človeka, ki ga g loboko m uči in  
ve, da iz te  d u hovne  krize n e  vo 
di n o b en o  slepilo, še m anj čust
ven i paradoksi vere. D uho v n o  
krizo m ora posam eznik  p re trpe
ti sam , zato človeku ostane sam o 
b rezpogojna vera v  Boga. Stegu 
je bil pesn ik  strastnega dvom a in  
žive vere, p rep o jen  s h re p e 
n e n je m  p o  n e sm rtn o s ti in  s 
spoznan jem  sodobne  razceplje
ne  zavesti, ob razklanosti razum a 
in  srca, z n e p re s ta n im  h re p e 
nen jem  po  večnosti. To je izpove
dal tu d i v  pesm i M oja pot. Tako

le pravi:

Moja p o t je sam otna, 
z robidovjem  zarastla.

N ihče n e  doum e, 
da po  ukazu krvi 
p o  njej se vračam  
pokoja iskat vse dn i 
m ed  p rap ro t in  brinje.

Tam,
n a  kraju poti
sam  m esecu nazdravljam
z go lim i d lanm i.

S pom insko  slovesnost n a  ro d 
n e m  Prem u sm o začeli z mašo. 
Vodil jo je p. dr. Edi Kovač, so-

maševali pa so še trije duhovniki. 
Izredno  veliko ljudi, še zlasti 
znancev  in  prijateljev, je n ap o l
n ilo  p ro s tran o  p rem sko cerkev.

Maši je sledil izbran ku ltu rn i p ro 
gram , ki ga je pripravila pesn iko
va sestra gospa Anka Vičič, ki ži
vi v  Parizu. Z u m irjen o  glasbo, 
doživetim  b ran jem  n jegovih  pe
sm i in  o b u jan jem  sp o m in o v  
sošolcev sm o dosto jno  počastili 
n jegov  sp o m in . Z m o litv ijo  na  
g robu  in  d ru žen jem  n a  žu p n ij
skem  dvorišču  po  njej sm o se 
pozneje razšli z zavestjo, da m u  
vsi, ki sm o Vilija pozna li, d o l
gu jem o h v a ležn o st za n e p re 
cenljivo d u h o v n o  zapuščino . V 
spom in  n a  to  srečanje sm o preje
li spom insko podob ico  z n jego
v im  m o to m  iz pesm i P lam en, ki 
se glasi:
S K am nom  se zraščam

v ogn jen i jezik m olitve, 
pričakujoč sodbo 
Njegove ljubezni.

Ambrož Kodelja

Počitniški oddih goriških strežnikov v Žabnicah

Prijetne urice v koči sv. Jožefa
in okolici

V p r i je tn i koči sv. Jožefa  
v  Ž a b n ic a h  n as je b ilo  
le to s  n a  o d d ih u  skupaj 

z g. M a rija n o m  M arkežičem  
k a r 17 s trežn ik o v  iz G orice, 
Pevm e, Sovodenj in  celo  
D o b e rd o b a . Č ep rav  n a s  je 
p rv i d a n  sp rem lja l dež, sm o  v 
n a s le d n jih  d n e h  im e li zelo  
le p o  v rem e . O ko li koče sm o  
zato  g rad ili h iš ice , b rca li 
žogo , se gu g a li n a  
g u g a ln icah ... Peš sm o  ob iska li 
kočo  G rego  in  M algo  Priu, 
k je r sm o  se p o s lad k a li z 
o d lič n im i p a la č in k a m i z 
m a lin a m i. Z adn ji d a n  sm o  se 
k a r v  v e lik em  štev ilu  o d p rav ili 
n a  Sv. V išarje, saj so  se n a m  
p rid ru ž il i  še n e k a te r i starši in  
p rija te lji. V cerkv i sm o  im e li 
m ašo , p r i ka te ri sm o  se B ogu 
zah v a lili za  p r i je tn a  doživetja . 
V sp o m in u  n a m  je o s ta la  tu d i 
m aša  n a  sen ik u  in  lo m ljen je  
k ru h a , k i sm o  ga sam i spekli. 
U p am o , d a  se b o m o  lah k o  
tu d i n a s le d n je  le to  o d p ra v ili v  
ta  očarljiv i k raj, k je r lah k o  
u ž iv a m o  o b  le p o ta h  narave , 
se sp ro s tim o  in  ig ram o .
H vala v sem , ki n a m  to  
o m o g o ča te .

Otroci

Kratki
Verski voditelji v  Krakovu
Verski voditelji iz v sega  sve ta  so  s e  ob m e d n a ro d n e m  srečan ju  
“Ljudje in v e re ” n a  p o b u d o  S k up no s t i  sv. Egidija sreča li  v

K ra k o v u ,  v m e s t u  p o k o j n e g a  p a p e ž a  J a n e z a  P a v la  II. 
S e d e m d e s e t  let po začetku druge  svetovne vojne in dvajse t  let 
po p adcu  Berlinskega zidu jih je  združil “Duh iz Assisija". 8. 
s e p t e m b ra  so  krščanski,  muslimaski,  budistični in judovski 
verski voditelji obiskali koncentracijsko ta b o r išče  Auschwitz -  
Birkenau, da  bi se  poklonili žrtvam šoaja: vsako grajenje Evrope 
m o ra  n a m r e č  imeti po njihovem m nen ju  svo je  k o ren ine  v 
spom inu .

Novogoriški kriminalisti so prijeli tatu, 
ki je vlamljal v cerkvene objekte
Novogoriški kriminalisti so  po poročanju STA pred nedavnim po 
v e č m e s e č n i  p re iskav i k p re i sk o v a ln e m u  so d n ik u  privedli 
Italijana iz okolice Gorice, o sum ljenega ,  d a j e  m ed  15. m ajem  
in 2 8 .  avg us to m  vlomil v 1 4  cerkva  na  obm očju  Policijske 
uprave  Nova Gorica. Novogoriški policisti so  2 8 .  av g us ta  v 
Solkanu zaustavili avtomobil , ki g a j e  vozil 41-letni Italijan. Pri 
kontroli so  ugotovili, da  ima voznik v vozilu več pripomočkov za 
vlamljanje in nekaj sakraln ih  predmetov, ki bi lahko izvirali iz 
kaznivih dejan j ,  z a to  s o  ga  priprli. Pri n ad a l jn jem  zbiranju 
obvestil so  ugotovili, d a j e  osumljeni iz cerkve Marijino Celje na 
Ligu odnesel mašni plašč, vreden približno 1 0 0 0  evrov. V cerkvi 
Marije S n e žn e  v Avčah pa je  pustil nekaj kipov, ki so  bili odvzeti 
iz te  cerkve 18. junija letos. Policisti so  tudi ugotovili, d a  je 
o sum ljenec  pri cerkvi Marije na  Jezeru v Golem Brdu p rav tak o  
pustil kipe, ki so  bili ta m  odvzeti 16. m aja  letos. O su m ljenec je  
vlomil p r e d v s e m  v m a n j š e  c e rk v e ,  o d d a l j e n e  od nase l i j .  
Kriminalisti so  o ugotovitvah obvestili italijanske v a rn o s tn e  
o r g a n e ,  ki s o  o d r e d i l i  p r e i s k a v o  s t a n o v a n j s k e  h i š e  
o su m ljeneg a .  Pri preiskavi s o  našli in zasegli več sakra ln ih  
predmetov, ki jih je  osumljeni hranil dom a.

Socialni teden z naslovom Človek pred izzivi 
socialnih sprememb
V organizaciji Socialne akad em ije  in soorganizaciji več drugih 
u s ta n o v  p o te k a  od 14. do  1 9 .  s e p t e m b r a  v več  krajih po 
S lo ven i j i  t .  i. s o c i a ln i  t e d e n .  P o b u d a  želi s p o d b u d i t i  k 
ovredno ten ju  d ru ž b e n e  dejavnos ti  te r  k refleksiji d ru ž b e n e  
ureditve. V ši ršem  smislu je  te d e n  n a m en je n  posam ezn ikom , 
c iv i ln i  d r u ž b i ,  g o s p o d a r s k i m  s u b j e k t o m  in p o l i t i č n im  
o d l o č e v a l c e m ,  ki s e  z a v z e m a j o  za  p r a v i č n e j š o  d r u ž b o  
prihodnosti.  Osnovo za razmišljanja v okviru soc ia lnega  te d n a  
predstavlja najnovejša okrožnica papeža  Benedikta XVI. Caritas 
in veritate, ki je  bila objavljena 2 9 .  junija letos in ki na  več 
mestih  naslavlja prav izzive in sp rem em b e ,  s  katerimi s e  sooča  
so d o b n a  družba. O teh  izzivih -  in o vlogi človeka ob njih -  želijo 
spregovoriti na  soc ia lnem  ted nu .  Razpravljajo o sm eri razvoja 
in napredk a ,  o vlogi kapitala, civilne d ružbe  in države v družbi 
p r ih o d n o s t i ,  o ra z m e r ju  m e d  p rav icam i in d o lž n o s tm i ,  o 
globalizaciji, okoljevarstvu itd. Navdih za pripravo soc ia lnega  
t e d n a  j e  n a s t a l  o b  p o d o b n ih  d o g o d k ih ,  ki jih p r i re ja jo  v 
n e k a te r ih  d rž av ah  z a h o d n e  Evrope in kjer im ajo  pod ob n i  
dogodki že več kot s to le tno  tradicijo. Koncept dogodka  s e  od 
države do  države razlikuje. V Sloveniji socialni te d e n  poteka 
prvič, njegov koncep t pa so  organizatorji prilagodili slovenskim 
ra z m e ra m .  Informacije: www. s o c ia ln a - a k a d e m i ja .  si , tel. 
0 0 3 8 6  1 4 2 7 7 1 4 0 ,  e-naslov: info@socialna-akademija. si.

PAVEL IN NJEGOVO POSLANSTVO

Pavel se na začetku 9 p isem  predstavi k o t  p o k 
lican apostol Jezusa Kristusa: Rim; 1 in  2  Kor; 
Gal; Ef; Kol; 1 in  2  Tim; Tit. "Pavel, služabnik  
Jezusa Kristusa, poklican  apostol, odbran za 
Božji evangelij, k i  ga je  Bog napoveda l p o  
svojih  prerokih  v  svetih  p ism ih "  (Rim 1,1-2). 
Apostolska služba izvira iz  poslanstva: "Kako 
naj ga vendar kličejo, v  kogar n iso  verovali? 
Kako pa naj verujejo v  tistega, o ko m e r niso  
slišali? In  kako  naj slišijo brez oznanjevalca?  
In kako  naj oznanjajo, če n iso  poslani? Kakor 
je  pisano: 'Kako lepe so noge oznanju jočih  
m ir, oznanju jočih  dobro" (Rim 10,14-15). 
Njegova zavest o poslanstvu  je  presenetljiva. 
N jegov zagon izvira iz  besed, k i jih  je  G ospod  
poveda l A naniju  v  Damasku: "Pojdi, zakaj on  
m i je  orodje, k i sem  ga izvolil, da ponese  m oje  
im e  pred  pogane in  kralje in  Izraelove sinove. 
In jaz m u  bom  pokazal, ko liko  m ora trpeti za 
m o je  im e "  (Apd 9,35-36). Sam  razlaga svoj 
p o k lic  v  p ism u  Galačanom: "Ko pa je  Bog, ki 
m e  je  bil odločil že  od  rojstva in  m e  poklical 
p o  svoji m ilosti, sklenil v  m e n i razodeti svoje

ga Sina, da ga oznanjam  m e d  pogani, se n i
sem  posvetova l z  m eso m  in  krvjo, tud i n isem  
šel vJeruzalem  k  n jim , k i so bili apostoli pred  
m enoj, am pak sem  takoj odšel v  Arabijo, p o 
tem  pa sem  se zo p e t vr
n il v  D am ask" (Gal 1,15- 
17). Poklican za aposto
la, za oznanjevanje evan
gelija, za službo sprave.
V  1 Kor brani svojo pri
s to jn o s t in  pravi: "Mar 
n ise m  svo b o d en ?  M ar 
n isem  apostol? M ar n i 
sem  videl Jezusa, našega 
Gospoda? M ar n is te  vi 
m o je  delo  v  G ospodu?
Če drug im  n ise m  apo
stol, sem  vendar vam , 
zakaj vi ste peča t m ojega  
apostolstva  v  G ospodu.
To je  m o j zagovor pro ti 
tistim , ki m e  obtožujejo"
(1 Kor 9,1-3). In  n a 
daljuje: "Če n a m reč
evangelij oznanjam , m i  
n e  gre hvala, ker m i  je  naložena dolžnost; kaj
ti gorje m i, če bi evangelija n e  oznanjal. Zakaj

če iz  svoje volje to delam, im a m  plačilo, če pa  
n e  iz svoje volje, m i je poverjeno oskrbništvo" 
(1 Kor 9,16-17).
Vstali Kristus se je  Pavlu prikazal k o t  zadnje

m u  m e d  apostoli, za to  
pravi: N azadnje za vse
m i pa se je  k o t  negod- 
n ik u  prikazal tudi m eni. 
Kajti ja z sem  na jm anjši 
izm e d  aposto lov, k i n i 
sem  vreden, da se im e 
n u jem  apostol, ker sem  
preganjal Božjo Cerkev" 
(1 Kor 15,8-9). V  2  Kor 
brani svo jo  s lu žb o  in  
pravi: "M islim  nam reč, 
da n ič  n e  zaostajam  za 
'v e lik im i' apostoli. Pa 
čeprav sem  nespreten v  
govoru, vendar n isem  v  
znan ju ; to  sm o  vam  
pokaza li v  vsakem  p o 
gledu in  v  vseh rečeh " (2  
Kor 11,5-6).
Svo j p o k lic  je  ra zum el 

k o t  službo sprave: "Vse pa je  od  Boga, k i nas 
je  p o  Kristusu s seboj spravil in  nam  dal služ

bo  sprave ... N am esto  Kristusa sm o  poslani, 
ka ko r da Bog o p o m in ja  p o  nas. P rosim o v  
im en u  Kristusa: Spravite se z  Bogom  "! (2 Kor 
5,18-20). V I  Tim oznanja resnico o Kristuso
vi spravni žrtvi in  pravi: "In v  to sem  jaz p o 
stavljen za glasnika in  apostola -  resnico g o 
vorim , n e  lažem  -  p o ganom  za učitelja v  veri 
in  resnici" (1 Tim  2,7). V 1 Tespiše: "Mogli bi 
k o t Kristusovi apostoli biti ostri, ali nastopili 
sm o  m e d  vam i m ilo , kakor neguje m a ti svoje  
otroke. Tako sm o  v  b lagočutju  do  vas p r i
pravljeni dati vam  n e  sam o Božji evangelij, 
a m p a k  tud i svo je  živ ljen je, ke r  ste  se nam  
priljub ili"  (1 Tes 2,6-7).
V  p ism u  E fežanom  se k o t  poslanec evange
lija priporoča v  m o litev: "Zraven pa ob  
vsakem  času v  du h u  m o lite  z  vsakršno m o lit
vijo in  p rošn jo  za vse svete. Tudi zam e, da bi 
m i bila dana beseda, kadar odprem  svoja usta, 
da bi z  odkritostjo  oznan il skrivnost evange
lija, k i zan j opravljam  poslanstvo  v  vezeh, da 
bi v  n jem  srčno govoril, kakor m oram  g o vo 
riti" (E f 6,18-20).
F ilipljanom  razlaga p red a n o st svo jem u  p o 
slanstvu in  pravi: "Vendar pa se trudim , da bi 
to osvojil, ker je  tudi m e n e  osvojil Kristus Je
zus"  (Flp 3,12).
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Nadškof msgr. Dino De Antoni ob desetletnici prihoda v Gorico

"Desetletje, ki je zaznamovalo moje 
življenje"
V m e s e c u  s e p te m b ru  se 

g o r išk i n a d š k o f  m sg r. 
D in o  D e A n to n i s p o 

m in ja  d e s e t le tn ic e  sv o jeg a  
p r ih o d a  v  G o rico . Š kofovsko  
p o s v e č e n je  je  p re je l  15. s e p 
te m b ra  1999 v  ro js tn i C h iogg i, 
m e s to  g o rišk eg a  p a s tir ja  p a  je 
k o t 15. n a s le d n ik  p rv e g a  g o 
rišk eg a  n a d šk o fa  K. M . A tte m 
sa sv ečan o  p rev ze l 26. se p te m 
b ra  is teg a  le ta . O b  ju b i le ju  je 
n a  p r o g r a m u  n e k a j ja v n ih  
s re č a n j, o b  te h  p a  se je  
n a d šk o f , k i se d o b ro  z a v ed a  
p o m e n a  k o m u n ik a c ije  in  d ia 
loga , že le l iz re c n o  sreča ti z go- 
r išk im i ča sn ik a rji.
N a  se d e ž u  n ad šk o fijsk eg a  o r 
d in a r ia ta  se je v  p e te k , 11. se p 
te m b ra , v  sp ro šč e n e m , n e fo r 
m a ln e m , skora j p r ija te ljsk e m  
p o g o v o ru  n a jp re j z a h v a lil n o 
v in a r je m  za  n j ih o v o  " p o 

m e m b n o ,  d ra g o c e n o  in  d e 
l ik a tn o  d e lo " , n a to  p a  je  o  
z a d n jih  d e s e t ih  le t ih  in  
sv o jem  šk o fo v sk em  p o s la n s t
v u  p o v e d a l to le : "S kušal sem  
b it i  č lo v ek  sk u p n o s ti in  o d n o 
so v " . V e d n o  je isk a l d ia lo g  
z n o tr a j  C erk v e , n ik d a r  se n i  
u m a k n i l  so o č e n je m ; "p o  svoji 
n a ra v i ž e lim  b it i  ja sen , p ro z o 
re n ; ž e lim  p o ln o  in  p o p o ln o  
k o m u n ik a c i jo ,  č e p ra v  to  n i  
v e d n o  p re p ro s to " .  T orej: č lo 
v ek  s k u p n o s t i  in  k o m u n ik a 
cije , p a  tu d i  " č lo v e k , k i ž iv i 
svo jo  v lo g o  s p re p ro s to s tjo  in  
p o n iž n o s tjo " . K te m u  ga  s p o d 
b u ja  in  v e d n o  z n o v a  v a b i sp o 
m in  n a  la s tn e  k o re n in e :  
" Im a m  ze lo  p re p ro s t izvor. Če 
sa m o  p o m is lim , kje sem  se ro 
d il, k o m u  sem  se ro d il, s k o m  
sem  živel, k d o  so b il i  m o ji so 
p o tn ik i  d o  63 . le ta , ko  sem  
p riše l v  G orico ... D a, živel sem

Srečanja ob jubileju msgr. De Antonija
V petek, 18. septembra, b o  ob 19.30 v  g o rišk i s to ln ic i l i tu r 
g ija  s s lo v e sn im i v e č e rn ic a m i. V odil jo  b o  k ard . E n n io  An- 
to n e lli , p re d se d n ik  pap ešk eg a  sveta  za d ru ž in o . Ob 20 .30 b o  
v  a v d ito r iju  v  u l. R o m a k a rd in a l im e l le c tio  m a g is tra lis  o 
škofovsk i s lu žb i v  lu č i D ru g eg a  v a tik an sk eg a  k o n c ila .
V torek, 22. septembra, se b o  n a d šk o f  sreča l s p re d s ta v n ik i 
c iv i ln ih  in  v o ja šk ih  o b la s ti v  p o k ra jin i , s p re fe k to m , kve- 
s to rje m , ž u p a n i in  d e ž e ln im i sv e tn ik i, iz v o lje n im i v  n a š i 
p ro v in c i.
V nedeljo, 27. septembra, b o  ob  17. url v  o g le jsk i b az ilik i 
sv ečan a  z a h v a ln a  m aša , p r i k a te r i b o d o  so m ašev a li ško fje  iz 
d eže le  in  b liž n jih  s lo v e n sk ih  škofij. H o m ilijo  b o  im e l m sgr. 
E vgen R av ig n an i, ap o s to lsk i u p rav ite lj tržaške  škofije .

tu d i  m e d  iz o b ra ž e n c i in  k u l
tu r n ik i ,  to d a  m o je  k o re n in e  
so m i v e d n o  p o m a g a le , d a  se 
n is e m  p o v z p e n ja l n a  v iš jo  s to 
p n ič k o " . V te h  le t ih  "sem  žele l 
im e t i  v e lik o  sp o š to v a n je  d o  
k ra je v n e  s tv a rn o s ti" . N ek a te ri 
so m u  o p o re k a li, d a  je p r i te m  
skoraj p re tira v a l; n je m u  p a  se 
je  z d e lo , d a  je  to  e d in i  n a č in , 
k ak o  b it i  zvest s tv a rn o s ti. "S t
v a rn o s t  sem  sk u ša l n a jp re j r a 
z u m e t i .  I z h a ja m  n a m r e č  iz 
C erk v e , k i jo  z a z n a m u je  p o 
d eže lsk i svet, p r iše l p a  sem  v 
C erkev  n a  m e ji, k je r  je  s tv a r
n o s t , če že n e  b o lj z a p le te n a , 
p a  g o to v o  b o lj b o g a ta  in  ra z 
n o lik a " . R azličn i jezik i, id e n t i
te te  in  k u ltu re  "so  m e  o b o g a 
t i l i" .  Po  d e s e t ih  le t ih  " s e m  
d ru g a č e n  n e  le  z a ra d i sv o jih  
s iv ih  las; sp re m e n il se m  se z la 
sti v  svoji n o tra n jo s t i .  T eh  d e 
se t le t  je  z a z n a m o v a lo  m o je  
ž iv ljen je" .
V o d p r te m  d ia lo g u  s č a 
sn ik a rji je  m sgr. D e A n to n i n a 
to  p o v ed a l, d a  g o rišk a  C erkev  
o b č u ti  p ro b le m e  n a še g a  časa, 
p o d o b n o  k o t vse  so sed n je  šk o 
fije. S ooča se s sek u la riz ac ijo , s 
te ž a v a m i d r u ž in e  in  p r o b le 
m a tik o  m la d ih . " V e rje tn o  še 
n is m o  d o b ro  d o u m e l i  g o v o ri
ce in  n a jg lo b l j ih  ž e lja  m la 
d ih " . C erkev  " trp i  tu d i  z a rad i 
p o m a n jk a n ja  d u h o v n ih  p o k 
licev  ", N ajveč ja  težava  o b  
n je g o v e m  p r ih o d u  n a  G oriško  
je b ila  v k lju č iti se v  o k o lje , ki 
je  b ilo  s k u l tu r n e g a  v id ik a  
ta k o  d ru g a č n o . "Tu se m  z az 
n a l v e lik o  že ljo  p o  k u ltu r i ,  k i

p a  je  p o  m o je m  iz raz ito  'p a r-  
c e l i z i r a n a 1: m a jh n e  s k u p in e  
n e  z n a jo  k o o rd in ira t i  svo jega 
d e la" . Težave je im e l tu d i  s s lo 
v e n sk im  jez ik o m ; " v e r je tn o  b i 
ga b o lje  o b v la d a l, ko  b i im e l 
več  časa  in  b i m o rd a  b il  m a lo  
m la jš i" . N i b ilo  la h k o  n i t i  se 
sp o p as ti z d o lo č e n im i d ru ž b e 
n im i  z a h te v a m i, k i so  se p o ja 
v ile  v  te m  času . "C erkev  se je 
n a  v p ra š a n je  p r is e lje n c e v  
tako j o d zv a la  in  še v e d n o  d e 
lu je  n a  te m  p o d ro č ju " . T re n u t
n o  p re n o č u je  v  c e n t r u  S an  
G iu se p p e  p r ib l iž n o  70 p r i 
se ljencev , v  c e n tr u  F a id u tti p a  
30 . G la v n i p ro b le m  p a  je 
d rž a v n i z ak o n , k i b i ga m o ra li 
p re j a li slej d o p o ln i t i .  N a 
s ta ja jo  " n o v e  m a n jš in e " ,  d o  
k a te r ih  m o ra m o  b it i  p o z o rn i . 
N ad šk o f se n p r . zaveda, d a  je 
n a  T rž išk em  v e d n o  v e č  p r i 
se ljen cev  iz B ang ladeša ; "kako  
s re č e n  b i  b il , k o  b i  n a še l 
d u h o v n ik a  iz B ang ladeša , ki je 
m o rd a  n a  š tu d iju  v  R im u  in  b i 
la h k o  e n k ra t  m e s e č n o  p r iše l k 
n a m  in  v z p o s ta v il  s t ik  z n j i 
m i" .
V z a d n j ih  le t ih  je  v se  b o lj 
o b č u te n  tu d i  p ro b le m  re o rg a 
n izac ije  p a s to ra ln e g a  živ ljenja: 
z a ra d i p o m a n jk a n ja  sil so  p r i 
s iljen i z d ru ž e v a ti ra z lič n e  ž u 
p n ijsk e  s k u p n o s ti .  "L a ik i 
s to jijo  p re d  n o v im i o d g o v o r
n o s tm i" . N i lah k o , " to  je nekaj 
n o v e g a  za vse  n a s ” . T ežko  je 
s p lo h  se so o č a t i  z n o v im i 
d ru ž b e n im i p ro b le m i, z " lo če 
n im i  in  ra z š ir je n im i d ru ž in a 
m i, z m la d im i,  k i se b o ji jo

d o k o n č n o s t i  o d lo č i te v ” itd . 
To so  p ro b le m i, ki jih  C erkev  
o b č u ti ,  išče  n a č in e , k ak o  b i 
lju d e m  p o m a g a la  in  jim  p o t r 
d ila  sv o jo  b l iž in o .  "G o rišk a  
C erk ev  je  d o  r a z l ič n ih  o b lik  
d ru ž b e n e g a  n e la g o d ja  p o z o r 
n a " . Ž u p n ijsk e  K arita s  so 
d e ja v n e  v e lik o  le t, n a z a d n je  
šk o fijsk a  u s ta n o v a  p o  sv o jih  
m o č e h  p o m a g a  l ju d e m  v  s ti
ski, k i n im a jo  b iv a lišča  in /a l i  
so z a ra d i k rize  o s ta li  b re z p o 
se ln i, p a  tu d i  z m ik ro k re d iti .  
"P r im e ro v  je v e d n o  več". 
G led e  so ž itja  m e d  S lo v en c i in  
I ta li ja n i v  n a d šk o f iji je  m sgr. 
D e A n to n i p o v ed a l, d a  so o d 
n o s i k  sreč i v e d n o  bo lj u m ir je 
n i. D a tu  ž iv im o  tu d i S lovenci, 
m u  je p re d  10 le ti k o t p rv o  s t
v a r  p o v e d a l k ard . M arco  C e ', 
k i m u  je tu d i  n a ro č i l ,  n a j se 
u č i s lo v e n šč in e . "V sakdo  im a  
p ra v ic o  d o  m a te r in e g a  jezika.

N ih č e  t i  n e  m o re  o d v z e ti je 
zika, ki si se ga  n a u č il  n a  k o le 
n ih  svo je  m a te re " . N av ed e l je 
p r im e r  svoje ses tre , ki je  im e 
la  n e k a j te ž a v  z i ta li ja n š č in o  
in  je g o v o rila  iz k lju č n o  v  n a 
rečju : "Č e b i ji rekel, naj n e  g o 
v o r i v  n a re č ju , b i jo  m o č n o  
u ž a lil" .
Kaj p a  o d n o s i z ja v n im i u p ra 
v am i?  "N a in s t i tu c io n a ln i rav 
n i  n is e m  im e l sp o ro v  z n ik o 
m er. O d  časa  d o  časa  sm o  si iz
m e n ja l i  k a k š n o  ra z l ič n o
m n e n je .  D ru g a č e  so  m e  
s p re je li  d o b ro . P re d s ta v n ik i 
ja v n ih  u p ra v  se zavedajo  v loge  
C e rk v e  n a  n a š e m  o b m o č ju . 
C e rk ev  je p o z o r n a  d o  lju d i, 
v se m  ž e lim o  b i t i  b liz u . Ko 
t rk a jo  n a  n a š a  v ra ta , j ih  n e  
sp ra šu je m o  za k rs tn i  list. Z ato  
n a  so c ia ln i ra v n i so d e lu je m o  
v  k o ris t v s e h ” .

DD

Duhovniki pomagajo vsem.
Pomagaj vsem  duhovnikom.

Vsak dan 3 8 .0 0 0  š k o f i j s k ih  d u h o v n i k o v  oznanja  evange l i j  l j u d e m  po župn i ja h  t e r  nud i  m i l o š č in o ,  to lažb o  in upan je .  Da bi lahko nadal jeva l i  s 

svo j im  pos lans tvom,  pot rebu je jo  tvo jo  pomoč ,  in s icer  dar za vzdrževan je  duhovn ikov .  Darove pre jema Osrednj i  ins t i t u t  za vzdrževan je  duhovš č in e  

in j ih  razde l i  m e d  v s e  d u h o v n i k e ,  p r e d v s e m  t i s t e ,  ki d e l u j e j o  v n a j r e v n e j š i h  s k u p n o s t i h  in l ahko  t o re j  r a č u n a jo  na r a d o d a r n o s t  v s e h  l jud i .

Dar za naše  duhovnike. Podpora m nogim  koristi v sem .

Darujete lahko na 4 načine:

• z n ak az ilom  na p o š tn i  tek o č i  račun št. 5 7 8 0 3 0 0 9

• s  kred itno  kartico: v  sk lo p u  m r e ž e  CartaSi s  k licem  na b rez p la čn o  

š tev i lk o  8 0 0 .8 2 .5 0 .0 0

• z b a n č n im  n ak az ilom  v  n a j p o m e m b n e j š ih  italijanskih bankah

• n e p o s r e d n o  na Institutu za v zd rž ev a n je  d u h o v š č in e  v  v a š i  župniji.

Dar je odtegljiv:

K d o r  žel i ,  lahko pri  i zračunu d a v č n e  o s n o v e  za izračun davka  od  

d o h o d k o v  f i zi čn ih  o s e b  IRPEF in n j e g o v i h  d o d a t k o v  od tr g a  od  sv oj ih  

s k u p n i h  d o h o d k o v  d a r o v e ,  n a k a z a n e  O s r e d n j e m u  i n s t i t u t u  za 

vzdrževanje duh ovš č in e ,  do maks i maln ega  zneska 1.032,91 evrov na leto.  

Naknadne informacije na spletni strani www.offertesacerdoti.it

K A T O L I Š K A  C E R K E V  - C . E . I .  I t a l i j a n s k a  š k o f o v s k a  k o n f e r e n c a
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Kratke
Nedemokratično vodenje občinskega sveta!
Tik pred zaključkom redakcije sm o izvedeli, d a je  v ponedeljek, 14. 
t. m., goriški občinski svetnik SSk Božidar Tabaj iz protesta zapustil 
dvorano med zasedanjem. Predsednik občinskega sveta Rinaldo 
Roldo namreč ni omogočil Tabaju ustne interpelacije, na katero se  
je  prijavil na začetku zasedanja. Tabaj je  želel opozoriti na težave s 
cestno ureditvijo v južnem delu Gorice. Ko bi moral spregovoriti, je 
Roldo brez utemeljitve prekinil čas, namenjen interpelacijam. Tabaj 
je  bil ob koncu avgusta že deležen besednega napada odbornika 
Cosme. V svetu je izpostavil potrebo, da bi občina več sodelovala 
z društvi in ustanovami. Kot šolski primer je izpostavil praznovanje 
občinskega praznika MO Nova Gorica, ki je priredila 61 pobud v 
sodelovanju z društvi. Na te  b e sed e  je odbornik na grd način 
"svetoval” Tabaju, naj gre opravljat svoje svetniško delo v Novo 
Gorico. Takim dejanjem ni potrebno dodajati posebnih pripomb, saj 
so dovolj zgovorne, piše v tiskovnem sporočilu Slovenske skupnosti.

V soboto šesti Hrast bike slalom v Doberdobu
SKD Hrast prireja tudi letos že tradicionalno tekmovanje z gorskimi 
kolesi Hrast bike slalom. Gre za ustaljeno pobudo, ki bo letos že

šestič zapored prijetna dobrodošlica jeseni in šolskim dnevom na 
doberdobski gmajni. Tekmovanje bo potekalo pri župnijski dvorani 
v Doberdobu v soboto, 19. septembra. Začetni žvižg bo ob 14. uri. 
Vpisnina je  brezplačna, tekm ovanje  pa je  odprto prav vsem. 
Organizatorji bodo prijavljene tekmovalce razdelili na s tarostne 
skupine od 1. do 5. razreda osnovne šole, s tarostne kategorije od 
1. srednje šole naprej pa se  bodo delile tudi po spolu. Organizatorji 
bodo pripravili posebno progo s  količki in ovirami, kijih bodo morali 
premagati vsi tekmovalci, ki si bodo upali spustiti s e  na kolesu po 
tekmovališču. Tekmovanje bo potekalo v dveh spustih: zabeležen 
čas  prvega in drugega spusta  se  bo seštel ter določil zmagovalca. 
Ob sklepu tekmovanja bo tudi srečelov z bogatimi nagradami. /  (ač)

SD Sončnica: tečaj za mlade šivilje
Novi odbor Skupnosti družin Sončnica  je  kot prvo pobudo  v 
letošnjem šolskem letu pripravil tečaj za deklice, ki so se  želele 
naučiti osnov šivanja. Izkušena šivilja gospa Marija Ferfoglia iz 
D oberdoba  je  skup in o  devetih  deklic v sak  d an  od 1. do 7. 
sep tem bra  v Močnikovem domu učila, kako se  prišijejo gumbi, 
popravi - podaljša ali skrajša - rob hlač ali krila. Z navdušenjem in

po seveda začetni okornosti so kmalu samostojno zašile razne 
preproste izdelke. Pri delu so med čakanjem na šivanje s  šivalnim 
strojem veselo prepevale in ustvarile prijetno sproščeno vzdušje 
medsebojne povezanosti. Po končanem tečaju jih je večina izrazila 
željo, da bi nadaljevale. Gotovo so take pobude zelo dobrodošle, 
zato jih bodo odborniki organizirali tudi v prihodnje.

Srečanje z evropsko poslanko 
Deboro Serracchiani

Deželno predstavništvo SSk čian skupine, w bo
sp rem lja la  o d n o se  s 
Hrvaško in  posled ično  s 
Slovenijo. O benem  je b i
la to  priložnost, da p red 
stavi tu d i svojo v logo  v 
pripravi na  državni kon
gres D em okratske stran 
ke. O risala je svojo k an 
d id a tu ro  za deželno  

ta jn ico  D em okratske stranke v 
navezi z D ariom  Francesch in i- 
jem , ki kan d id ira  za d ržavnega 
ta jn ik a . O be k an d id a tu ri sta 
izziv, s k a te rim  lahko  stranka 
strem i po  sodobn i po litičn i per
spektivi.
Več pozornosti je m ed  srečanjem  
bilo  usm erjene v razne oblike so
delovanja m ed  SSk in  D em okrat
sko stranko. Predvsem  je izstopal 
vidik vodenja  javn ih  uprav, kar 
je tu d i ob čan o m  najbolj pri srcu. 
Predstavniki SSk so poudarili po 
zitivno izkušnjo sodelovanja, ki 
se že vrsto let u resničuje v  obči
n a h  D olina  in  R epentabor. Žal 
n a  le tošn jih  občinsk ih  volitvah  
jim  n i uspelo tega m odela razširi
ti še n a  zgoniško občino  in  n a  tri 
slovenske občine v goriški pokra
jini. SSk je pri tem  dala n a  razpo
lago svojo pripravljenost, a to  je 
žal naletelo  na  odklon . O be stra
n i pa sta se strinjali, da je po treb 
n o  še naprej delati in  vztrajati, saj 
le tako  lah k o  tu d i n a  u p rav n i 
ravni zaveje nova politika, ki je 
lju d em  bližja in  n i vezana na  
preteklost.

Začelo se je novo šolsko leto

Zvonec je naznanil 
začetek pouka

Zla ti dnevi svobode so se 
razblinili, začelo se je šo l
sko leto, ki prinaša skrbi in  

obveznosti, a tu d i veliko  lep ih  
doživetij ob p o n o v n em  srečanju 
s sošolci n a  skupni po ti zorenja. 
Šolski zvonec je v  četrtek , 10. 
sep tem bra , p rik lica l v  u č iln ice  
u čen ce  n iž je  sredn je  šole Ivan 
Trinko in  o snovn ih  šol nove Več- 
stopenjske šole, katere sedež rav
nate ljs tva  je odslej v  u lic i Gra- 
bizio. Šoli, kot znano, ravnatelju- 
je dr. E lisabetta Kovic. Stoštirje 
šolarji OŠ O. Ž upančič iz Gorice 
so se zbrali v  p ro s to rn em  p red 
dverju, k jer je žu p n i uprav ite lj 
Slovenskega pastoralnega sredi
šča v G orici g. M arijan M arkežič 
daroval m ašno  daritev, da bi bil 
Bog vselej sprem ljevalec dela n a 
ših  otrok. Topel aplavz, n a  ma- 
šnikovo spodbudo, je bil prisrčen 
sprejem  24 prvošolčkov, ki letos 
začenjajo  s trm o  šolsko po t, p e 
sm ica o angelčku varuhu , ki naj 
stoji zm eraj ob  strani, p a  je kot 
vstopna pesem  privrela iz grl ob 
g lasben i sprem ljavi uč ite ljice

M artine  H lede; p riso tn i so bili 
seveda tu d i osta le  učite ljice  in  
podravnateljica Franka Padovan, 
številni starši in  sestri iz Zavoda 
sv. D ružine. "Z Bogom  za
čni vsako delo, da bo  d o 
b e r tek  im elo" , p ravi slo 
venski pregovor, n a  katere
ga se je v  nagovoru navezal 
M arkežič in  p rip o ro č il 
učencem , naj vse lepo  u re 
dijo v  svojih dušah, da bo 
Jezus lah k o  stop il vanje.
Zlato pravilo  tega šolskega 
leta naj bo: "Kar želiš, da bi 
drugi storili tebi, to  stori ti 
n jim "! Po berilu , ki ga je 
p reb ra l pe tošo lec  Jan  D e
vetak, je Markežič p ripo ro 
čil učen cem , naj rad i o- 
pravljajo šolske obveznosti 
in  naj b o d o  ubogljivi. Pri
po ročila  je po d k rep il z 
zgodbico o p o red n em  fan 
tiču, ki m u  je oče svetoval, naj 
vsakič, ko bo  jezen, neubogljiv, 
poreden, zabije v v rtno  ograjo že
belj. V kratkem  se jih  je nabralo  
cel kup. Fantiča je postajalo sram

in  po tru d il se je biti boljši, tako 
da m u  je oče nam ignil, naj tiste 
žeblje izruje. A nam esto  le-teh  so 
ostale luknje. Če česar ne  nared i
m o, o stan e  p razn in a ! Zato se 
m ora vsak izm ed nas po trud iti, 
da prispeva svoj košček k zidavi 
skupne hiše, da ne  bo  nikakršn ih  
lukenj, drugače se vse podre. Če 
poslušam o Jezusa, če opravljam o 
svoje dolžnosti, b o  naš življenj
ski m ozaik izpolnjen .

Prošnje Jezusu so prebrali peto- 
šolci, vsi pa so obljubili, da bodo  
postali zlati otroci, ki ne  bodo  za
bijali žebljev ne  v šoli ne  dom a. 
V tem  šolskem  letu  je o sn o v n o 

šolcev na  Večstopenjski šoli 278: 
82 na  OŠ F. Erjavec, Standrež; 40 
na  OŠ J. Abram, Pevma; 25 na  OŠ 
A. G radnik, Števerjan; 27 na  OŠ 
L. Zorzut, Plešivo, in  seveda 104 
na  OŠ O. Župančič.
D ne 10. septem bra se je začel p o 
uk  tu d i n a  n iž ji sredn ji šoli I. 
Trinko v Gorici; m ašno  daritev je 
tu d i zanje vodil M arijan M arke
žič v cerkvi sv. Roka v P odturnu . 
Višješolci so se v rn ili v  šolo v sre

do, 9. septem bra; šolsko m ašo so 
im eli kar v  šo lskem  središču  v 
u lic i Puccini; m aševal pa  je g. 
dekan  Karel Bolčina.

nc
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kjer sta stranki v  večin i kot tud i 
tam , kjer sta v  opoziciji. 
Evropska poslanka Serracchiani- 
jeva se je zahvalila za povabilo na 
srečanje in  izrazila zan im an je  za 
stanje in  razvoj obm ejnega teri

torija ter po m em b n e  vloge, ki jo 
pri tem  odigrava slovenska n a ro 
dna  skupnost. Povedala je tudi, 
da bo  prav  gotovo m ogoče sode
lovati, g lede n a  to, da b o  o n a

D eželna delegacija stranke 
Slovenska skupnost se je 
v Gorici srečala z evrop

sko poslanko D eboro Serracchia
ni. Šrečanje se je odvijalo v  p ro 
sto rih  K ulturnega cen tra  Lojze 
Bratuž, kjer si je evropska p o 
slanka ogledala tu d i celo ten  
sklop s te lovadn ico  in  skavt
skim  sedežem . Srečanje je p o 
tekalo v p rije tnem  vzdušju ter 
obojestranskem  zanim anju. Za 
SSk so b ili p riso tn i deželn i 
tajn ik  D am ijan Terpin, dežel
n i svetnik Igor Gabrovec, p o 
krajinski tajn ik  Julijan Čavdek, 
pokrajinski p redsednik  Silvan 
Primožič, pokrajinska o d b o r
nica M ara Černič, goriški ta j
n ik  m lad inske sekcije S im on 
Koren ter člani deželnega ta j
n iš tva  W alter Bandelj, D avid 
G rinovero ter Miloš Čotar.
N a začetku  je deže ln i ta jn ik  
SSk D am ijan Terpin  n a  kratko 
predstavil stranko, n jen o  zgodo
vino, zakoreninjenost v  teritoriju 
in  idejno-politične tem elje, ki so 
u tem eljen i n a  po litičn em  zd ru 
ževanju Slovencev te r sam ostoj

n e m  nastopanju . Terpin je še ori
sal delovan je  stranke in  n jen o  
p riso tnost v  razn ih  izvoljenih  te 
lesih  javne uprave. Pri tem  je Ser- 
racchianijevo seznanil s federa
tiv n im  dogovorom , ki je b il skle

njena m ed  o b em a  strankam a 
p red  deže ln im i v o litvam i leta 
2008. Na tej osnovi se danes ra
zvija sodelovanje m ed  SSk in  De
m okratsko  stranko, bodisi tam ,

Alpe Jadran Puppet Festival 2009

Malce okrnjen/ a vseeno 
doživet teden z lutkami

F in ančna  kriza je pogojevala 
letošnjo , 18. izvedbo Pup
pe t Festivala, ki je v  Gorici, 

v organizaciji D eželnega središča 
za an im iran o  gledališče (CTA) in  
ob sodelovanju dežele FJK, gori- 
ške občine in  pokrajine, D eželne 
gledališke ustanove in  Fundacije 
CARIGO, potekal od  2. do 5. sep
tem b ra  in  je m a lim  in  velik im  
ljubiteljem  lutkarske um etn iške  
zvrsti p o n u d il le osem  predstav, 
kar je veliko  m an j ko t včasih . 
M ed nastopajočim i so b ile  poleg 
italijanskih  lu tkovne skupine iz 
Irske, Švice in  Španije. Kot je 
razvidno, n i b ilo  nobenega sred
njeevropskega gledališča, kar se 
je še kako poznalo , saj so zm an 

jkali prav tisti lutkarji, ki s posta 
vi tv en im i izkušn jam i in  sp re t
n o stjo  v  voden ju  
m a lih  odrsk ih  
protagonistov  
znajo najbolj p re 
pričljivo pričarati 
in  oživ iti lu tk o v 
ne  junake. Z g ren 
kobo  sm o  tu d i 
opazili, da n i bilo  
n a  sporedu n o b e 
n e  slovenske lu t 
kovne predstave, 
kar je prava škoda, 
saj je lu tkovna  
produkcija n a  Slo
venskem  zelo cve
toča, pa še bližnji

sosedje sm o. O d ita lijansk ih  u- 
p rizo rjen ih  predstav je bilo  zan i
m ivo  gostovanje  skup ine  Figli 
d 'a r te  C u ticch io  iz Palerm a, ki 
p renaša  družinsko tradicijo  lu t
karske u m etn o sti iz roda v rod. 
M im m o C uticchio  je z m lad im a 
sodelavcem a vešče razpredel eno  
izm ed n ešte tih  zgodb, povzetih  
p o  vojaških dosežkih Karla Veli

kega in  n jegovih  zvestih vitezov. 
Kar precej gledalcev je n a  od ru  
K ultu rnega do m a lahko  o b ču 
dovalo velike lutke, t. i. "pup i si- 
ciliani", katerih  lesen  tru p  pokri
va na tan č n o  izdelan oklep s čela
do, ki ga krasi perjanica različnih 
barv. N astop siciljskega lu tkarja 
je doživel lep uspeh  in  odobrava
joče ploskanje gledalcev, katerim  

je sam  ob 
k oncu  o b ra 
zložil, kako 
so izdelane  
n jegove za 
voden je  kar 
precej težke 
lu tke. V Kul
tu rn e m  cen 
tru  Lojze Bra
tuž pa je gle
dališče Trick- 
ster iz Švice 
pripravilo  
nekakšno  in 
stalacijo, ki je 
v  devetih  za

m e je n ih  p ro s to rih  p o sam ezn e
m u  gledalcu skupine sedm ih  o- 
seb om ogočila "vstop" v pravlji
čn i svet v sem  do b ro  p o zn an e  
pravljice Janko in  M etka.
O troci so svojo domišljijsko ust
varjalnost lahko sprostili na  dveh 
delavnicah. Ena je potekala do
p o ld n e  v p arku  vile C o ro n in i 
K rom berg v Gorici; iz b arvan ih  
kartončkov so izrezovali različne 
živali in  izdelali pravi živalski v rt 
ob navod ilih  in  pom oči skupine 
lu tkarjev  Tiriteri iz m esta  C hieti. 
V p o p o ld an sk ih  u ra h  pa  jim  je 
Chris G ilm our n a  dvorišču Poso- 
ške knjižnice pokazal, kako lahko 
iz raznovrstn ih  škatel nastanejo  
v nekaj m in u ta h  živobarvne žu
želke. Zadnji dan  letošnjega festi
vala, v  soboto, 5. septem bra, pa 
so se otroci in  starši -  vseh je b i
lo  n a d  sto -  udeležili lova na  za
klad, ki sta ga n avd ihn ila  Pippo 
in  O livia, s im patičn i taščica in  
račka, ki sta izšli iz fantazije zna
nega risarja Tulia Altana. Lov na

zaklad je trajal p e t u r  in  p o n u d il 
udeležencem  več posto jank -  de
lavnic. Ob koncu  je vsaka skupi
n a  povedala  svojo zgodbico  na  
tem o  Kdo jih  je videl? Iščim o jih  
skupaj (Chi li ha  visti? Cerchia- 
m oli insiem e). Zm agovita skupi
na  je prejela ab o n m a za Zimske 
popoldneve (Pomeriggi d 'inver- 
no), abonm ajsk i p rogram  p red 
stav za otroke, ki bodo na  sporedu 
od januarja dalje. Ostali pa so pre
jeli vstopnice za en o  izm ed teh  
predstav. Lov na zaklad so priprav
ili člani CTA po tekstovni in  dra
m atu ršk i zam isli A ntonelle  Ca- 
ruzzi, ki je z R obertom  Piaggiom 
um etn išk i vodja Puppet Festivala 
in  Zim skih popoldnevov, režijsko 
je veliko igro po m estu  obdelala 
Elisabetta Guštini, udeležencem  
je bila v  pom oč igralka A nna Di 
Lena. Delavnice lova na  zaklad so 
vodili M aria de Fornasari, Chris 
G ilmour, Elisabetta G uštini in  Ste- 
fano Podrecca.

ncOtroci ustvarjajo v parku  vile Coronini
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Baklada v Rupi za hospice Via di Natale 2

Hvalevredne pobude 
sovodenjskih krvodajalcev
Pre jšn ji p e te k , 11. se p 

te m b ra , so  se č la n i 
Z d ru ž e n ja  p ro s to v o lj

n ih  k rv o d a ja lc e v  S o v o d n je  
o b  Soči, p rija te lji in  s im p a ti
zerji zb ra li v  R upi n a  tr a d i
c io n a ln i  b a k la d i . T ud i n a  
ta k  n a č in  so  še e n k ra t o p o 
zo rili n a  p o m e n  v e lik o d u š
n e g a  d e ja n ja  - d a ro v an ja  k r
vi, o b  te m  p a  so  le to šn jo  p o 
b u d o  p o sv e t il i  n a b irk i  - 
z b ra li so  p r ib l iž n o  1 .500  
e v ro v  -, k i so  jo  n a m e n i l i  
s tro šk o m  za vzd rževan je  ho- 
sp ica  V ia d i N a ta le  2 v  Avia- 
n u .
Z b ra li so  se o k ro g  20 . u re  
s re d i v asi. N av zo če  je  s 
sv o jim  n a g o v o ro m  sp re je l 
p re d s e d n ik  z d ru ž e n ja  S te fan  
T om šič. Povedal je, d a  se p o b u 
d a  iz le ta  v  le to  sicer p o n av lja , 
p rire ja jo  p a  jo  z n a v d u še n je m , 
saj se d o b ro  zavedajo , kako  p o 
m e m b n o  je p o m a g a ti svo jcem  
te rm in a ln ih  rak as tih  bo ln ikov , 
to re j tis tim , k i tu d i  trp ijo  in  n a  
k a te re  p rev ečk ra t p o z a b lja m o .

P o z d ra v ila  s ta  tu d i  ž u p a n ja  
A lenka  F lo ren in , ki je tu d i sa
m a  krvodaja lka , in  p red s tav n ik  
u p ra v n e g a  o d b o ra  h o sp ic e a  
L u c ian o  B on. S prevod  z b a k la 
m i se je  n a to  v il p o  v ašk em  je 
d ru , n a k a r  so  se u d e le ž e n c i z 
d ežn ik i v  ro k a h  v rn ili  n a  p r ire 
d itv e n i p ro s to r. P razn ik  n i  b il 
s lo v esen  k o t p o n a v a d i, n a m  je

p o v e d a l p re d s e d n ik  T om šič ; 
o d p o v e d a li so se g lasb i, k er se 
jim  je zd e la  n e p r im e rn a , saj so 
is ti d a n  v  R upi p o k o p a li 40-let- 
n e g a  v a ščan a  D iega  P ao le ttija , 
ki je b il p o z n a n  v  vsej o b č in i in  
tu d i  širše . P r i lo ž n o s t so 
v sek ak o r izko ristili, d a  so  n o 
v im  č la n o m , ki so  o d  s e p te m 
b ra  2 0 0 8  d o  zdaj šli p rv ič  d a ro 

v a t kri, iz ročili kn již ico , v  k a te 
ro  b o d o  lah k o  zap iso v a li o d v 
zem e  krv i. N o v ih  č la n o v  je b i
lo  e n a js t, k a r  je le p  u s p e h  za 
ta k o  d ru š tv o . Z d ru ž e n je  šte je  
t r e n u tn o  več  k o t 3 0 0  č lanov , 
o d  te h  a k tiv n ih  p re k  200, m e d  
k a te r im i je k a r nek a j m la d ih . 
B ak lad a  se je n a d a lje v a la  z 

d ru ž a b n o s t jo ,  paš- 
to š u to  in  slašč icam i. 
D a n  k a sn e je  so  im e li 
sovodenj ski k rvoda ja l
ci t r a d ic io n a ln i tu r n i r  
v  od b o jk i. T okra t so  se 
n a  V rh u  Sv. M ih a e la  
p o m e r ile  e k ip e  iz Fa
re , G rad išča  in  S ovo
d e n j. K o n ec  n o v e m 
b ra  p a  im a jo  v  n a č r tu  
še d ru ž a b n o  s rečan je  
oz. večerjo , d a  b i im e 
li č la n i d ru š tv a  še 
m o ž n o s t  več  za 
s rečan je . O b e n e m  so 
ta k i t r e n u tk i - n a m  je 
še p o v e d a l Š te fan  
T o m šič  - le p a  p rilo ž -

o Bumbaca n o s t j  l a h k o  Č l a n e

s p o d b u d ijo  k  d a ro v a n ju  k rv i. 
Z god i se, d a  č la n i n e  d a ru je jo  
p o g o s to , k e r n a  to  e n o s ta v n o  
p o z a b ijo . Ko p a  p re jm e jo  d o 
m o v  p is m o  zd ru ž e n ja  a li v a b i
lo  n a  ta k a  in  p o d o b n a
srečan ja , jih  to  sp o d b u d i k  te 
m u , d a  si v zam e jo  čas in  g red o  
da ro v a t. "T ud i tak o  d o seg am o  
n aš  p rv e n s tv e n i c ilj” .

Ob tragični smrti mladeniča

Diegu v spomin

P rejšnji petek  sm o se v  Rupi 
poslovili od mladega fan
ta, pristnega rupenskega  

domačina Diega Paolettija, k i nas 
je prerano zapustil. Nešteto prija
teljev in  znancev se je udeležilo 
pogreba. Rupenska cerkev je bila 
za to priložnost pretesna za to
likšno število ljudi, k i so se od  
Diega želeli še zadnjič posloviti. 
Tudi septembrsko sonce se je le 
občasno pojavilo na nebu ter 
spet izginilo v  sin jin i oblakov, 
k o t da se ne bi hotelo sprijazniti 
s tem slovesom. Le kdo n i poznal 
Diega, tega prijaznega in  delav
nega fanta? Sprva je  nekaj le t 
začasno poučeval k o t profesor  
suplent na goriških višjih šolah, 
potem  pa je bil v  službi ko t po li
cijski agent najprej v  dolinski 
občini na Tržaškem, pozneje pa 
na Goriškem. Prav pred kratkim  
pa je z  neom ajno  podjetnostjo  
službeno napredoval ter se zapo
slil pri zavodu INPS v  Gorici.
Z  D iegom sva se spoznala pred  
približno desetimi leti, ko  m i ga 
je predstavil prijatelj Francesco. 
Bilo je to jeseni, ko sm o vgoriški 
pivnici Rob Roy proslavljali hal- 
low ensko noč. Diego je bil bolj

Lepa  je d o len jsk a  p o k ra ji
n a  in  zelo  bo g a ta  s k u ltu r
n im i in  z g o d o v in sk im i 

zan im iv o s tm i. To deže lo  so si 
o g le d a li č la n i PD Š ta n d re ž  v 
n e d e ljo , 13. se p te m b ra . P rva

zadržan tip, vseeno pa družaben 
in vesele narave. Tisti večer sm o  
energično proslavljali naše prija
teljstvo ter se šele spoznavali. 
Sicer pa sm o se družili kar dolgo 
časa. Bili sm o tako im enovana  
štiriperesna deteljica, ki sm o jo  
sestavljali Diego, Francesco, Ivan 
in jaz. Kaj vsega sm o takrat poče
li! Da n i Diego vedno prihajal k  
nam  na Tržaško, sm o večkrat za 
sprem em bo usmerili naša 
pohajkovanja tudi na Goriško. 
Čez čas se nas je prijel vzdevek  
štirje m  ušketirji. To je bil tudi p o 
vod, da sm o pozneje še marsika
tero ušpičili ter se ob tem resnič
no  zabavali.
Kako bi se ne spom nil našega 
spomladanskega izleta v  Be
nečijo, kjer sm o uživali krasen 
razgled na še zasneženem  M a
tajurju, zim skih počitnic v  obje
m u  bele Pokljuke ali pešačenja 
na Nanos, ko nas je zalotila ne
vihta. Ob prehodu v  novo  tisoč
letje sm o obiskali Dunaj ter v  
prijetn i družbi na svojstven in  
pristen način pričakali novo leto 
2000. Prostoren Trg sv. Štefana 
blizu istoimenske veličastne ka
tedrale je  bil kar pretesen za

p o s ta ja  je  b il c is te rc ijan sk i sa
m o s ta n  v  Stični, ki se je o d  u s ta 
n o v itv e  le ta  1132 razv il v  o b 
sežen  s tav b n i sestav  z ra z n im i 
slogi, o d  ro m a n ik e  d o  baroka, 
in  p o sta l p o m e m b e n  verski in

ogromno m nožico ljudi, ki so ob  
pokanju  petard opolnoči naz
dravljali prihajajočemu letu s ko
zarcem p enine v  roki. Bilo je res 
enkratno! Naslednji dan pa je 
krepko zasnežilo. Mi pa sm o se 
kljub tem u im eli zelo lepo. Šte
vilna skupina m ladih zam ejcev  
se je s tramvajem vozila p o  du
najskih ulicah in se dobesedno  
zabavala, ko  je tramvaj kljub obil
no zasneženim tračnicam vseeno 
redno vozil. Še najbolj m i je ostal 
v  spom inu Schoenbrunn v  z im 
ski beli preobleki, ko  sm o se ke
pali in  drsali p o  poledenelih ste
zicah tega prekrasnega parka in 
uživali prvi dan novega tisočletja 
v  brezskrbnem m ladostnem  ve
selju...
Ker je im el Diego zelo rad m otor
na kolesa in  tudi potapljanje, ga 
občasno n i bilo na spregled kar 
nekaj časa, saj se je družil tudi z  
drugimi prijatelji. Bil pa je izred
no  razgledan, saj si z  njim  lahko  
predebatiral marsikaj. V svoji sk
rom nosti n i n iko li težil, se p ri
toževal ali širokoustil; m irno je 
povedal svoje m nenje, ki je bilo 
konec koncev ravno pravšnje. V 
skladu s svojim delovnim  profi
lom  policijskega agenta se je tudi 
prim erno obnašal. Včasih je bil 
res malo molčeč, a čez čas se je le 
prešerno nasm ehnil, ko  sm o si 
pravili razne vice in  je dodal še

u m e tn o s tn i  c e n te r. Iz le tn ik i 
sm o  si o g led a li b o g a t m uzej in  
cerkev z oko lico . Pot n as  je  n a 
to  p e lja la  p ro t i  M u ljav i, k je r  
k ralju je  Ju rč ičeva  dom ačija , ki 
je le p o  u re je n a  v  p ra v i m uzej 
n a  p ro s tem . O h ra n je n a  so raz
n a  p oslop ja , o p re m a  v  p rv o tn i 
o b lik i in  ra z n i p re d m e ti  
Ju rč ičev e  d ru ž in e . M im o  
Ž u žem b erk a  sm o  se v  N ovem

svojega. Tudi takrat in to zadnjič, 
ko  sm o se prav vsi štirje udeležili 
kosila v beneškem Gornjem Tar- 
biju ob tamkajšnji vsakoletni je
senski gastronomski ponudbi; bi
lo je res zabavno, ko sm o se po  
dolgem času ponovno videli in si 
pravili svoje dogodivščine. 
Postopoma pa so se naše po ti 
začele oddaljevati. Morda, ker je 
Diego uvidel, da se naša drušči
na razhaja, ali pa sta ga mladost
na zagnanost in  radovednost 
gnala naprej k  spoznavanju ter 
odkrivanju novih  prijateljstev. 
Kdo bi vedel! Kljub tem u sm o  
vseeno ohranili prijateljevanje. 
Občasno sm o se tudi slišali p o  te
lefonu, se zadržali v  prijetnem  
klepetu ter si naknadno rekli: "Se 
slišimo kaj v  prihodnje"!
Žal pa je kruta usoda hotela dru
gače. Zahrbtni cestni ovinek je te
be, še tako previdnega in  izkuše
nega motociklista iznenadil ter ti 
nastavil pogubno zanko. Ne, ne  
m orem  verjeti, da je tvoje srce 
prenehalo biti. Upiram se temu  
spoznanju. Otožen, zam olkel 
glas zvona, ki te še zadnjič p o z
dravlja, pa m e opozori, da je res 
tako. Dragi Diego, počivaj v  m i
ru! Naj te neslišni šum  domače 
reke Vipave zaziblje in popelje v  
m irne sanje, take, kakršne si sam 
najbolj želiš.

(MarS)

m e s tu  sp reh o d ili do  kapiteljske 
cerkve sv. M iklavža, ki im a  n a  
g lav n em  o lta rju  d e lo  b en ešk e 
ga s lik a rja  T in to re tta . V esela 
p e td e se tč la n sk a  d ru š č in a  si je 
o b  iz te k u  d n e v a  o g le d a la  in  
sp o zn a la  n e k d a n jo  tip ič n o  d o 
len jsko  d o m ač ijo  in  k m etijo , v  
kateri n e  sm ejo  m an jk a ti cviček 
in  d ru g e  d o b ro te  te  lepe  dežele.

DP

Obvestila
Sekcija VZPI - A. N. P. I. Dol- 
Jamlje vljudno vabi na odkritje 
partizanske spominske plošče pri 
Devetakih (Doberdob) v nedeljo, 
20. septem bra  2009 , ob 11. uri. 
D ekanija  Š tandrež v ab i  na  
v s e s l o v e n s k o  S lo m š k o v o  
p ros lavo ,  ki bo v so b o to ,  2 6 .  
s e p t e m b r a ,  v Mariboru, in na 
Ptujsko Goro. Avtobus po pobiral 
romarje po vaseh. Vpisovanje pri 
Emi, tel. 0481-21361.
Dekanija Štandrež obvešča, da se  
bo začel tečaj za slovenske bralce 
Božje besede (bralce mašnih beril) 
v sredo, 30. septembra, ob 20. uri 
v s e jn i  s o b i  š t a n d r e š k e g a  
župnišča.
ACM iz Trsta vabi na Slomškovo 
slav je  v M aribor ob 10-letnici 
S lo m š k o v e  p r o g l a s i t v e  za 
b l a ž e n e g a  in 1 5 0 - l e tn i c i
škofijskega sedeža v soboto, 26. t. 
m. V p ise  s p r e j e m a  g. Jo že  
Markuža, župnik v Zgoniku, na tel. 
št. 040-229166 . Vpišite se  takoj. 
Društvo Jadro prireja 50-urni 
tečaj slovenščine za odrasle na 
s e d e ž u  v R om janu  v z a č e tk u  
oktobra. Organizacijsko srečanje 
bo v ponedeljek, 5. oktobra, ob 
20 .  uri, v ul. M onte 6 Busi 2. 
Inform acije  o te č a ju  s e  lahko 
dobijo pri odbornikih društva, v 
ronški knjižnici in v mladinskem 
informativnem središču v Tržiču 
(Informagiovani).
Klekljarski odsek društva Jadro je 
začel novo letno d e jav n o s t  ob 
torkih med 1 5 .3 0  in 1 8 .3 0  na 
s e d e ž u  d ruš tva ; vp isovan je  in 
informacije na tel. 0481776123 . 
SDZPI ob vešča , d a  p o te k a  
vpisovanje na tečaj po višješolski 
diplomi v sodelovanju s  podjetji: 
Tehnike finančnega posredništva 
5 8 0  ur (30 0  ur teorije, 2 8 0  ur 
work experience, štipendija 2,3 
evrov za vsako uro prisotnosti na 
delovni praksi, tečaj brezplačen). 
Tečaj, ki je  financiran s  sredstvi 
Evropskega socialnega sklada, bo 
p o te k a l  na  g o r i šk e m  s e d e ž u  
SDZPI, V erd ijev  Korzo 5 1  v 
p ro s to r ih  KB C e n t r a .  Rok 
vp isov an ja  do 2 5 .  s e p t e m b r a  
2009. Vpis in dodatne informacije 
na tel. št. + 39  0 4 8 1  8 1 8 2 6  ali 
go@sdzpi-irsip. it. Več na spletni 
strani www. sdzpi-irsip. it.
SDZPI ob vešča , d a  p o te k a  
v p i s o v a n je  na  t e č a j e  po 
univerzitetni diplomi: u p o rab a  
načinov in obvladovanje  orodij 
komunikacije (80  ur), priprava 
turističnih paketov za čezmejno 
območje in njihova promocija (80 
ur), u p rav ljan je  in fo rm ac ijske  
varnosti (60 ur). Brezplačni tečaji, 
ki s o  f i n a n c i r a n i  s  s r e d s tv i  
Evropskega soc ia lnega  sklada , 
bodo potekali na goriškem sedežu 
SDZPI, V erd ijev  Korzo 5 1  v 
p ro s to r ih  KB C e n t r a .  Rok 
vpisovanja do 16. oktobra 2009. 
Vpis in dodatne informacije na tel. 
št. + 39 0 4 8 1 8 1 8 2 6  ali go@sdzpi- 
irsip. it. Več na spletni strani www. 
sdzpi-irsip. it.
Društvo slovenskih upokojencev
za G o r išk o  s p o r o č a  v s e m  
udeležencem  izleta v Sarajevo, 
Medžugorje, “na mandarine” itd., 
da lahko poravnajo ostali znesek

za izlet v dn eh  23.,  24. in 25. 
septem bra  od 16. do 19. ure vsak 
dan pri poverjenikih, pri katerih so 
s e  vpisali. Pri njih bodo dobili 
o s t a l e  in f o rm a c i je .  O d h o d  
avtobusov bo 13. oktobra ob 4.45 
s  trga pred cerkvijo v Štandrežu, 
nato s  postankom pred cerkvijo v 
Sovodnjah; ob 5 .30  v Doberdobu 
prav tako pred cerkvijo. Za tržaške 
udeležence bo odhod na avtocesti 
pri Devinu blizu bencinske črpalke 
AGIP; za o s t a le  pa v Bazovici 
naspro ti  Agrarie Evergreen pri 
lekarni ob 6 .3 0 .  P riporočam o 
točnost.
Romanje v  Medjugorje od 9. do
12. oktobra. Odhod av tobusa  z 
glavne postaje v Novi Gorici ob 
4 .45  in ob 5. uri iz Rožne doline. 
Obisk krajev prikazovanj, Oaze 
miru in d rug ih  z n a m e n i to s t i .  
C e lo te n  p ro g r a m  v k l ju č u je  
potovanje, prenočitev in hrano. 
C ena 1 0 5 ,0 0  evrov. Državljani 
Slovenije kot tudi Italije potujejo z 
veljavno osebno izkaznico. Prijave: 
A na, te l .  0 5 - 3 0 2 2 5 0 3  (za 
Slovenijo), g. Darko, tel. 0 4 8 1  
32121 , ali g. J. Markuža, tel. 0 4 0  
229166 . Z vpisom pohitite!

Čestitke
V sončni soboti, 12. septembra , 
s t a  v d o b e r d o b s k i  cerkv i sv. 
Martina stopila pred poročni oltar 
n a ša  kolegica Katja Ferletič in 
njen izvoljenec Manuel Demori. 
Da bi jima skupno življenjsko pot 
zmeraj obžarjali žarki s r eče  in 
zadovoljstva ter ju spremljal Božji 
b lagos lov ,  j im a  iz s r c a  že li ta  
u re d n i š tv o  in u p ra v a  N ovega 
glasa.

RADIO SPAZIO 103
Slovenske oddaje
(od 18.09.2009 do 24.09.2009)

Radijska postaja iz Vidma oddaja 
n a  u l t r a k r a t k e m  v a lu  s  
frekvencami za Goriško 97.5,91 .9  
Mhz; za Furlanijo 103 .7 , 1 03 .9  
Mhz; za Kanalsko dolino 95 .7 , 
99 .5  Mhz; za spodnjo dolino Bele 
9 8 .2  Mhz; za Karnijo 97.4, 91, 
1 0 3 .6  Mhz; na internetu www. 
r a d i o s p a z i o l0 3 .  it. S lovenske  
oddaje so na sporedu vsak dan, 
razen ob nedeljah, od 2 0 .00  do 
21.00. Spored:
Petek, 18. septem bra (v s tu d iu  
Andrej Baucon): Poletni večeri: 
n a jb o l j š a  d o m a č a  n a r o d n o 
zabavna in zabavna glasba turbo 
dance, vroče novice, zanimivosti 
in humor.
Sobota, 19. septembra (vodi Ezio 
G o sg n ac h ) :  Okno v B enečijo : 
o d d a j a  v b e n e š k e m  in 
rezijanskem narečju.
Ponedeljek, 21. septembra (v studiu 
Andrej Baucon): Sodobni sound, 
zanimivosti in obvestila.
Torek, 22 . septem bra (v s tu d iu  
Matjaž Pintar): Utrinki v našem  
p ros to ru  - G la s b e n a  o d d a ja  z 
Matjažem.
Sreda, 23 . septem bra (v s tu d iu  
Danilo Čotar): Pogled v dušo  in 
svet: Albatros, mojster jadralnega 
letenja - Izbor melodij.
Četrtek, 24 . septembra (v s tud iu  
Niko K la n jš č e k ) :  P o le t j e  po 
domače.

A -  G aleri ja  Riko D e b e n ja k  - K ana l o b  Soči

Pilonova ga ler i ja  - A jdo všč in a

' O

Vljudno vabijo na 
odprtje razstave

GORIŠKI LIKOVNI KROG in 

SLOVENSKI TISK V  GORICI 
med obema vojnama

Razstavo bo predstavila dr. Irene Mislej

Kulturni center Lojze Bratuž
četrtek, 24. septembra 2 0 0 9 , ob 18. uri

Izlet Prosvetnega društva Štandrež

Po Jurčičevih poteh
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Prva štev ilka P astirčka

Dar otrokom in vsem, 
ki imajo otroško srce

Vrn il se je prijatelj! Začelo 
se je šolsko leto in  v  šol
ske k lop i se je pov rn il 

priljubljeni Pastirček, ki že 64 let 
zvesto sprem lja slovenske, predv
sem  zamejske otroke skozi šolsko 
le to  in  jim  preko  rub rik  nasipa 
draguljčke spoznanja in  m o d ro 
sti, da tud i ob teh  zorijo in  si p ri
dobivajo vedno več koristnega na 
lepi, a s p reizkušnjam i posejani 
življenjski poti. U rednik M arijan 
Markežič, ki si iz leta v leto priza
deva, da b i b ila  o troška revija 
zmeraj bolj prikupna, zraven pa 
tud i nevsiljivo poučna, v septem 
brski številki z veseljem  vabi m a
le in  velike bralce k sodelovanju, 
da bo  Pastirček čim  bolj živahen 
in  zanim iv. Prva številka je m ed 
otroke porom ala brezplačno, se
veda v u pan ju , da b o d o  učenci 
postali zvesti Pastirčkovi n a ro č 
niki in  sodelavci. V isti sapi jim  iz 
srca želi u spešno  in  p o g u m n o  
šolsko leto. Da je Pastirček, ki ga 
izdaja Zadruga Goriška M ohorje
va, resn ično  prirasel o trokom  k 
srcu, priča tud i 782 risbic, ki so 
se n a  njegovem  uredništvu  po te
govale za naslovno stran letošnje
ga letnika. Prispele so iz naših  šol, 
pa tud i iz Slovenije in  celo d ru 
gih  držav. Posebno pohvalo  so si 
zaslužili učenci OŠ Ribičič-Širok, 
Ricmanje, OŠ J. Abram, Pevma, P. 
V oranc, D oberdob , ker so zelo 
skrbno izdelali likovna dela. Naj
več le-teh so poslali šolarji iz Špe- 
tra  (98), O pčin (82), Gorice (72), 
Rom jana (69) in  s Proseka (56). 
Pastirček se seveda zahvaljuje tu 
di uč ite ljem , ki so navdušili 
otroke za vsakoletn i natečaj. Po 
m n en ju  kom isije je izm ed vseh 
risbic bila najbolj sporočilna ta, 
ki bo  krasila naslovnico, in  sicer 
sm ejoči se m etu ljček  p isan ih

barv, ki leta n a  prav tako živah
n em  polju; narisal g a  je M anuel 
Lupoli, petošolec OS Pevma. D ru
go in  tretjo  nagrado  si delita po 
dva učenca, Em m a Caligaris, 3. r. 
OŠ Špeter, in  Julijan Devetak, 1. r. 
OŠ Vrh Sv. M ihaela,
Lucia Ferrigno, 3. r.
OŠ Romjan, in  Mat- 
teo G hersinich, 5. r.
OŠ Prosek. Pastirček 
obljublja, da bo  m ed 
le to m  objavil čim  
več prispelih  risbic.
Kar precej jih  bogati 
Pastirčkovo pošto, ki 
vsebuje najraz lič
nejše zapise, pa tudi 
tri velike fotografije, 
n a  k a te rih  so u d e 
leženci odd iha  v ko
či sv. Jožefa v  Žabni- 
cah, Po letnega sre
dišča Srečanja v  Za
vodu  sv. D ružine v 
G orici in  pevskega 
ted n a  n a  Rebrci na  
avstrijskem  Koroš
kem. Ob objavi foto
grafije in  čestitk  se 
Pastirčkovi prijatelji 
veselijo s Paolo Ber- 
to lin i G rudina, ki je 
prejela p riznanje  za 
knjigo  le ta  Book 
Award 2008 C atho- 
lic Press Association 
of th e  U nited States 
an d  C anada za ilu 
stracije v  knjigi The Easter Swal- 
lows (Velikonočne lastovke).
Na straneh  septem brske številke 
so že ustaljene rubrike, ki jih  p ri
pravljajo poznan i sodelavci, pa še 
kaka novost. Ljubitelji pravljic b o 
do našli p rim e rn o  bran je  v  p r i
spevku M arize Perat, Radovedna 
lisica, kdor im a rad mucke, pa  bo

užival ob L um peku p o tep u h u  
Berte Golob. Kdor pa rad poje, bo 
zapel Septem brsko iste avtorice, 
na  glasbo D om inika Krta, in  Škof 
A nton M artin  Slom šek Janeza Bi
tenca . Dolg zapis je posvečen

prav b laženem u Slom šku ob de
seti obletn ici njegove razglasitve 
za blaženega. O Islandiji, ki so jo 
letos obiskali nekateri naši skavti, 
teče beseda v zapisu P. Bertolini 
G rud ina , ki je prispevala  še 
križanko KrižKraž in  ilustracije za 
vzgojni strip, ki ga piše n jen  m ož 
W alter G rudina. Tokrat m ora fan

tič izbirati m ed  pazljivim  in  od
govornim  ter nebrzdan im , n ed i
sc ip lin iran im  kolesarjen jem . 
O bčutke ob izbirah  pa bodo  izra
zili bralci, ki bodo  v prvi številki 
Pastirčka našli še kn jižn ičarko  
m ed  knjigam i, rub riko  M in i
s tran ti OK, razne  uganke in  
zanke, dopolnjevanke pa tud i izš- 
tevanko -  preštevanko izpod pe
resa Barbare Rustja, ki se tako 
vrača n a  Pastirčkove strani. Dve 
izm ed teh  je Pastirček nam en il iz
delovanju pastirčkov in  ovčk za 
jaslice, saj decem ber v en d ar n i 
več tako  daleč! Tudi letos bo  

učence  s svoji
m i spakedran- 
kam i izzival Pa
cek, ki že vabi 
n a  p rav ilno  
ubesedovanje 
svojih jezikov
n ih  spak. Tudi 
m alčki im ajo  v 
Pastirčku dovolj 
prostora, da iz
razijo svoje ri
sarske težnje. 
D anila Kom- 
janc, zvesta in  
občutljiva obli
kovalka stran i 
za najm lajše, si 
je om islila pu j
ska B ineta, ki 
bo  m alčke 
spodbujal k is
kan ju  p rav ih  
besed  in  jih  
skupaj z d rug i
m i ilustracijami 
iste avtorice va
b il k barvanju . 
Stric M aks bo, 
po  sugestijah  
M arijana Mar- 
kežiča, vodil Pa
stirčkove p ri

jatelje n a  odkrivanje bližnjih  kra
jev naše lepe dom ovine. Tokrat je 
Pastirčka in  Tjašo povabil na  iz
le t k cerkvi Sv. Lovrenca n a  Po
stojnskem  (1.019m).
Prelistajte Pastirčka in  se sam i 
p repričajte , koliko  lepega je v 
njem !

Iva Koršič
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O bjavljen je tudi sezn am  dom nevnih izvajalcev poboja  v  Hudi jami pri Laškem

Roman Leljak odkriva podrobnosti poboja, 
ki razburja slovensko javnost

se odp rli grozi, k i je b ru h n ila  iz 
B arbara rova! N i se jih  d o ta k n i
lo  do  te m ere, da b i se odzvali 
k licu  zločina , ki k liče k  p rem is
leku  in  obžalovan ju . N i jih  p r i
pe lja lo  d o  ro b a , ko se č lovek  
zgrozi, o b s tan e  in  si reče: To je 
p a  preveč. K ončajm o  za božjo  
voljo  to  zgodbo , da n e  b o  m o ri
la še n a š ih  o trok . Ne, n a sp ro t
no , im a m  o b ču tek , da  se je še 
p o g lo b ilo  o p rav ičev an je  te h  
p o v o jn ih  zločinov, češ da  so bili 
"n a p a k a " . N apaka  je, rec im o , 
za tip k an a  črka, n a p a č e n  sešte
vek  časa, n a p a k a  je la h k o  kar 
koli, k a r je m o g o če  p o p rav iti. 
M rtv ih  p a  n i m o g o če  o b u d iti. 
L ikvidacija tisoč  in  tisoč  ljudi, 
p o  vo jn i, b rez  so jen ja , o rg a 
n iz ira n a  z vso  p o tre b n o  lo g is
tiko, n e  m o re  b iti n apaka. To je 
b il zločin . To je b ilo  sto rjeno  za
vestno , ho te . Im enovati te  likvi
dacije  za n a p a k o  je s im b o ln o  
u b ijan je  m r tv ih , že d e se tle tja  
m rtv ih ! To je sv e to sk runstvo ! 
Še v e d n o  se vede jo , k o t d a  so 
bogovi, k o t da  so n a  m es tu  Bo
ga in  n e  (u) v id ijo , d a  je m esto  
p o b it ih  za v ed n o  razp rta  rana , 
ki je niko li n e  bo  m ogoče zaceli
ti, ker m rtv ih  n i m ogoče  o b u d i
ti v  življenje!
Z g o d o v in a r Jože  D ežm an  je o 
R om anu Leljaku, p iscu  nove k n 
jige o po b o ju  v H ud i jam i, dejal, 
d a  "je p r i o d p ira n ju  p o v o jn ih  
grob išč in  od k riv an ju  ted an jih  
z ločinov , skupaj z neka j 
sodelavci, s to ril veliko  delo" .

Kratke
Mej-ni festiva l NETA /  Na sporedu  d ese t  
gledaliških predstav
Od 17. sep tem bra  do 10. oktobra bo v Kopru, Piranu, Trstu in Novi 
Gorici po te k a l  M e d n a ro d n i  g leda l išk i  fes tiva l  N e ta  (Nova 
evropska te a t r sk a  akcija) 2 0 0 9 .  Vzklil j e  iz sodelovanja  med 
P r i m o r s k im  p o 
letnim festivalom,
S lov ensk im  s t a l 
nim g le d a l iš č e m  
Trst in Slovenskim 
n a ro d n im  g l e d a 
l i š č e m  N ova 
Gorica. Po izboru 
s e l e k to r j e v ,  Pri
moža Beblerja in 
M a r k a  S o s i č a ,  
b o d o  f e s t iv a l sk i  
d n e v i  p r ik a z a l i  
p r e d s t a v e  iz s o 
d o b n e  g ledališke 
produkcije vzhod
ne Evrope. Gledal
cem  bo festival ponudil d e se t  različnih gledaliških predstav, kijih 
bodo uprizorile gledališke skupine iz Srbije, Črne gore Bosne in 
Hercegovine, Makedonije, Romunije, Rusije, Italije in Slovenije. 
Prva p red s tava  bo 17. se p te m b ra ,  ko bo v Kopru (Libertas) 
Narodno pozorište iz Beograda prikazalo delo Derviš in sm r t  v 
režiji Egona Savina; 18. 9. bo v istem kraju predstava Užitek 
Mirze Fehimoviča, v izvedbi gledališča Beogradsko dram sko  
pozorište. Ponovitev bo v Tartinijevem gledališču v Piranu 20. 9.
V Kopru (Libertas) bo v sredo, 30 . 9., predstava S edem  na en 
mah (Teatrul National iz Bukarešte). V Tartinijevem gledališču v 
Piranu bo 1 9 .9 .  Na sporedu predstava Čefurji raus!, kije nastala  
v koprodukciji Dejmo stisn t tea tra ,  Gledališča Glej in Zavoda No 
history. Ponovitev bo v SNG Nova Gorica 1 1 .1 0 .
V Kulturnem dom u v Trstu bodo p reds tave  Sen  k resne  noči 
(Črnogorsko narodno  pozorište, Podgorica), 1. 10.; Ljubimec 
(Teatr imeni V. F. Komissarževskoj (Sankt Peterburg) 2. 10.; 
Mortal combine (Narodno pozorište Sarajevo), 3 .1 0 . ;  Neskončni 
š te ti  dnevi (SNG Nova Gorica), 10. 10. V Kulturnem cen tru  
Mostovna v Novi Gorici pa si bodo gledalci ogledali predstavi 
Druga s tran  (Mal dramski te a ta r  od Bitola), v SNG Nova Gorica 
pa 9 .1 0 .  Zaljubljeni v sm r t  (SSG Trst -  Novi ZATO, Ptuj). /  IK

Stolnica sv. Justa v Trstu /  Glasbeni september
V tržašk i stolnici je  s e p t e m b e r  že 3 2 .  leto za p o red  m e s e c  
o rg e l s k e  g la s b e .  Niz p o n e d e l jk o v ih  k o n c e r to v  “G la sb e n i  
se p te m b e r” je  nam reč  solidna tradicija, ki s e  vsako leto obnavlja 
s  sode lovan jem  priznanih g lasbenikov in že nekaj let tudi s  
širitvijo p o b u d e  v s lo v en sk o  in h rvaško  Istro pod sku pn im  
naslovom “Orgelske poti v Trstu in v Istri”. Župnija svetega  Justa, 
deželno odborništvo za kulturo in Občina Trst, p redvsem  pa 
umetniški vodja Marco Sofianopulo, bodo letos priredili tr inajst 
koncertov, od katerih pet  v dolgoletnem okviru tržaške stolnice. 
Štirje koncerti bodo oktobra m e se c a  nadaljevali niz v cerkvi 
Nostra Signora di Sion v povezavi s  tr idesetletnico kulturnega 
društva Studium Fidei, z ostalimi pa bodo tržaški pevci in organist 
Roberto Brisotto obiskali istrsko publiko s  koncerti v Hrvatinih, 
Umagu, Bujah in Grožnjanu.
Koncert z orkestrom Busoni in solisti je  odprl celotni niz, na 
katerem so  s e  od 8. sep tem b ra  zvrstili organisti Giovanni Feltrin, 
Francois Espinasse (Francija), Sandro Ca melos in Andreas Liebig 
(Nemčija). Oktobrski podaljšek s e  bo pričel z večkrat nagrajenim 
i ta li jansk im  o rg a n i s to m  R o ber tom  A ntonellom . Na p rvem  
koncertu bodo orgle zaigrale v duu s  trobento Renata Panteja, od 
11. oktobra pa v kombinaciji z ženskim stolnim zborom Cappella 
civica, s  saksofonistom Massimilianom Donninellijem in s  pozav
nistom Erikom Žerjalom. 12. se p te m b ra  pa je  t ržaška  so p ra 
nistka Tamara S ta n e s e  zapela v bujski župnijski cerkvi. /  PAL

MePZ Hrast v  živo po TV SLO 1
V s k lo p u  3 0 .  K ogojev ih  dnevo v ,  g l a s b e n e  p r i r e d i tv e ,  ki 
pom em bno  oblikuje primorski in slovenski kulturni živelj, bo v 
nedeljo, 20. sep tem bra ,  nastopil tudi MePZ Hrast iz Doberdoba. 
Doberdobci bodo peli na Sv. Gori pri maši ob 10. uri, ki jo bo 
da ro va l  koprsk i š k o f  M etod  Pirih. Pod v o d s tv o m  Hilarija 
Lavrenčiča bodo doberdobski pevci predstavili Mašo na ča s t  sv. 
Martina, ki jo je  uglasbil domači skladatelj Š tefan Mauri in ki so  
jo  Doberdobci predstavili že v Sombotlju na Madžarskem (rojstni

kraj svetega  Martina) ter v Toursu (kraj, kjer je  svetnik pokopan). 
Po maši bo MePZ Hrast oblikoval še  krajši koncert , v katerem bo 
predstavil krajši izsek iz sak ra lne  polifonije 20 . stoletja. Celotno 
m ašo  in koncert bo v živo p renaša la  TV Slo 1 v nedeljo, 20. 
sep tem bra ,  ob 10.00.
Dogodek bo oblikoval tudi solist Zdravko Perger s  kantato  o sv. 
Martinu, Meč, ki deli (napisal jo  je  prav tako Štefan Mauri). Za 
in s t ru m en ta ln o  sprem ljavo  b o s ta  poskrbe la  violinist Marko 
Kodelja in organist Gregor Klančič.
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vo oko".
U vod v kn jigo  R om ana Leljaka 
je nap isa la  pu b lic is tk a  in  soci
o log in ja  S p o m en k a  H ribar. D a
la m u  je naslov  Bila sem  v  H ud i 
jam i. Zapisala je tu d i nasledn je : 
"N a m o je  ve liko  p re sen ečen je  
o d k ritje  z lo č in a  v B arbara rovu  
n i odp rlo  n ek a te rih  src. Tudi tis

t ih  n e , ki b i b ili p rv i m o ra ln o  
p o k lic an i, da  re sn ič n o , b rez  
o lepšav in  opravičevanj o b so d i
jo  te  z lo č in e . Ali vsaj povedo , 
kar vedo . N i jih  strezn ilo , n iso

R o m a n  Leljak, p u b lic is t in  
raziskovalec  p o v o jn ih  
pobojev , ki so se zgodili 

v  Sloveniji, je pri zasebni založbi 
A tilova kn jiga  v  R adencih  o b ja 
vil novo  delo  z naslovom  T ehar
ske žive ra n e , H u d a  jam a. V 
n jem  dokazuje , d a  so za pobo j v  
H u d i jam i p ri L aškem  o d g o v 
o rn i izk lju čn o  
s lovensko  p a r t i 
zanstvo, tako  im e n 
o v a n o  n a ro d n o o s 
v o b o d iln o  g ib an je  
in  slovenska kom u- 
n is tiščn a  partija . V 
kn jig i p o lem iz ira  s 
tistim i, ki dokazuje
jo, d a  so o m en jen i 
p o b o j izved le  srb 
ske ali č rn o g o rsk e  
p a rtiz a n sk e  en o te , 
ki so se p o  d ru g i 
sv e to v n i v o jn i 
g ibale  n a  o b m o č ju  
Celja in  okolice.
Avtor je v  d e lu  ob ja
vil tu d i seznam  p ri
p a d n ik o v  tis t ih  
e n o t  s lovenske  d i
v izije n a ro d n e  
o b ram b e , ki naj b i 
izvedli pobo j v  H u
d i jam i. S tega  sez
n a m a  je ž iv ih  še 
o k o li 80  te d a n jih  
borcev , m e d  n jim i 
je tu d i  n e k d a n ji k o m a n d a n t 
enega  o d  bataljonov , ki so u b i
jali, in  d o m n e v n o  živi n a  
G oriškem .
R om an  Leljak m en i, da  je v  H u

di jam i b ilo  u b it ih  okoli 10.000 
ljudi, v  op u ščen e  ru d n išk e  jaške 
p a  so m n o g e  vrgli še žive. M ed 
ž rtv am i naj b i b ilo  največ  Slo
vencev. V knjig i op isu je  p re tre 
sljivo u so d o  15-letnega dekleta, 
ki ji je u spe lo  p o b eg n iti iz H ude 
jam e, to d a  n a  n esrečo  se je za
tekla  k  p a rtizan u , ki ji je s k ram 

p o m  iz tak n il oči in  jo  p o tem  ži
vo še en k ra t v rgel v jam o . Pravi, 
"dek le  zdaj živi v  B uenos Airesu 
in  p re d  d v em a  le to m a  sem  se 
pogovarja l z n jo . S lepa je n a  le-
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Vsakoletna tragedija...
Po posegu  novega u m e t

niškega vodje Prim oža Be
blerja , ki je postav il p o d  

vprašaj razvejeno in  že načrtova
n o  sodelovanje SSG s so rodn im i 
ustanovam i v Sloveniji ter nastop 
SSG n a  B orštnikovem  srečanju, 
je ravnatelj Tom až Ban tem eljito  
predstavil f in an čn o  podobo  gle
dališča n a  p od lag i b ilan ce  
zad n jih  d eve tih  let. Razloge za 
krizo, ki se pojavlja s ciklično toč
nostjo, gre iskati v  pom anjkljiv ih  
prejem kih . Ban je poudaril, da se 
skupni stroški zadnjih  le t sukajo 
okrog  2 m ilijo n o v  evrov. SSG 
n am reč  bolj ali m an j red n o

pa so sredstva, ki jih  SSG prejem a 
od  občine Trst, ki je leta 2001 slo
venskem u tržaškem u gledališču 
nam en ila  okoli 60.000 evrov, la 
n i pa sam o p e t tisoč evrov, "kar 
zadostuje zgolj za čistila in  to a 
le tn i papir", je p ik ro  kom entiral 
Ban, ki je n a to  analiziral še p o 
ložaj deželnih  prispevkov. "Deže
la FJK je n am reč  doslej n u d ila  
gledališču le izredne prispevke iz 
svojega prem oženjskega sklada". 
V p re tek lih  le t ih  je ta  vso ta  
znašala 50.000 evrov, lan i pa  so 
jo dvignili n a  250.000 evrov. "To 
pa  n iso  red n i prispevki. SSG je 
zato  ed in o  sta ln o  gledališče na

prim an jk lja j SSG tako  v ed n o  
okoli 400.000 evrov. To je n a m 
reč vsota, ki jo  gledališče

devajo prim an jk lja j v v išin i
800.000 evrov!
Na dolgi tiskovni konferenci je v 
podporo  gledališča spregovoril še 
p redsedn ik  kom isije B orštn iko
vega srečanja Tone Partljič, ki je 
k ritično  ocenil prizadevanja slo
venske p o litike  do gledališke 
dejavnosti zam ejskih Slovencev.

sprejete n a  srečanju m ed  vodst
vom  SSG in  predstavniki krovnih 
organizacij. "SSO in  SKGZ bosta 
m ora li obvestiti po litik o  o d o 
gajanju v zvezi s SSG. V kratkem  
nam eravam o neposredno  stopi
ti v  stik z italijansko vlado, prav 
tako načrtu jem o  srečanje s p red 
sednikom  slovenske vlade Boru-

dališča, čeprav gre za prem oženj
ski sklad, ki n i d irek tn o  u p o ra 
ben . "Poleg tega je Dežela n am e
n ila  večle tn i p rispevek  v v iš in i
165.000 evrov za kritje starih  iz
gub . Tega nakazu je  d irek tn o  
tržaški O bčin i in  d e ln o  nek i 
bank i. Ne m ore  se obravnavati 
kot deželno financiran je  prispe-

prejem a okoli 400.000 evrov od 
italijanskega vsedržavnega skla
da za gledališča Fus in  p rib ližno
450.000 evrov od  Sklada za slo
vensko m an jšino . Bolj n e red n a

d eže lnem  ozem lju , katerega fi
n an c iran je  n i v k ljučeno  v p o 
glavje financiran ja  deželn ih  stal
n ih  g ledališč". Če se torej o d š
tejejo izredn i prispevki, je le tn i

pričaku je  o d  jav n ih  uprav: 
slednje  pa  se svojim  ob v ezn o 
stim  izm ikajo . Leto 2009  bo  
nam reč  za SSG katastrofalno, saj 
zaradi sedanjega tren d a  predvi-

Še več: včasih se m u  celo zdi, da 
sta se prejšnji sistem  in  prejšnja 
država bolj zan im ala za sloven
ske m anjšine, kot se zdajšnja sa
m osto jna  Slovenija. Predsednica 
Združenja d ram skih  um etn ikov  
Slovenije A lenka Pirjevec pa  je 
poudarila  do lžnost "pritiska" na 
slovensko d ržavno  vodstvo, da 
p ride do slovensko-italijanskega 
sporazum a o delovanju SSG.
Ace M erm olja, tržaški pokra jin 
ski p red sed n ik  SKGZ in  član  
skupščine gledališča, pa je op o 
zoril, da "p rob lem  statu ta  ne  od 
vezuje krajevnih  uprav, da opra
vijo svojo dolžnost. Dežela FJK in 
tržaška občina ne  prispevata SSG 
is tih  f in a n č n ih  sredstev, ki jih  
n am en ja ta  d ru g im  g ledališk im  
u stan o v am  italijanskega jezika: 
to  je p o  m o jem  m n en ju  diskri- 
m in a to rn o  ravnan je". P redsed
n ik  Sveta slovenskih organizacij 
Drago Štoka pa  je navzoče sezna
n il z o d loč itvam i, ki so b ile

to m  Pahorjem , ki se bo  18. sep
tem bra  v Rim u srečal z ita lijan
skim  p rem ierjem  Silviom  Berlu
sconijem ". Štoka je zagotovil, da 
sta krovni organizaciji tud i že od
prli po trebne  kanale, da bi se v 
k ra tkem  sestali še s p red sed 
n ik o m  deželne  v lade FJK Ren- 
zom  T ondom  in  tržaškim  župa
n o m  R obertom  Dipiazzo. 
Razdalja m ed  stališči v  zvezi s fi
n an čn im i prispevki se je po  izja
v ah  jav n ih  u s tan o v  še bolj p o 
večala. SSG n am reč  opozarja, da 
je treba iz skupnega poročila treh  
javnih  ustanov  izluščiti nekaj n e 
točnosti. "V deželnem  pro raču
n u  bi zam an  iskali prispevek za 
Slovensko sta lno  gledališče v p o 
glavju, iz katerega se financirajo  
osta la  g ledališča in  gledališke 
dejavnosti". SSG prejem a prispe
vek 250.000 evrov v obliki do ta
cijskega sklada. To je ed in i p ri
spevek iz d eže ln ih  b lagajn , ki 
nekako financira  dejavnost gle

Foto IG

vek, ki ga gledališče prejem a od 
sklada za m anjšinske dejavnosti, 
iz državnega zaščitnega zakona, 
od  katerega SSG pre jem a delež 
9,56% ".
V odstvo in  U pravni svet g leda
lišča -  berem o v kom unikeju  - n i
sta p risto jna za sp rem em bo sta
tu ta, o tem  se m orajo  izreči člani 
na  skupščini. Kljub tem u  je vod
stvo predlagalo  nekaj sprem em b 
in  začelo zbirati predloge, ki so 
jih  dali člani. Tržaška O bčina in  
tržaška P okrajina sta p red  
k ratk im  posredovali nekaj p red 
logov, Dežela se še n i izrekla. Še 
n i p riš lo  do  rea lnega  soočan ja 
m ed  vsem i člani, kjer bi se pre
verjali in  izbirali razni predlogi, 
tu d i tisti, ki p rih a ja jo  s stran i 
U pravnega sveta sam ega. Tako 
soočanje, za katerega je dalo p o 
bu d o  tu d i M inistrstvo za k u ltu 
ro, je več kot n u jn o  v sedanjem  
kriznem  stanju  Slovenskega stal
nega gledališča.

Komentar

11. september in religija
11. sep tem b er b o  ostal večn i 
p o m n ik  v zgodovini zahodne ci
vilizacije. N ovicam , ki so ta dan  
obkrožile  svet, n i b ilo  m ogoče 
verjeti. Dve od  ugrab ljen ih  letal 
sta d ru g o  za d ru g im  trčili v 
dvojčka Svetovnega trgovskega 
cen tra  v  N ew  Yorku, ki sta se v 
dveh u rah  po ruš ila  in  pogorela 
do tal. Tretje le ta lo  je pad lo  na  
Pentagon, četrto  od  ugrab ljen ih  
letal pa  n a  polje v Pensilvaniji. V 
te ro ris tičn ih  n a p a d ih  je ta  dan  
u m rlo  skoraj 3000 n ič  hu d eg a  
slu tečih  ljudi.
Cilj napadov  je bil zrušiti s im bo
le ekonom ske in  vojaške m oči 
zahoda. N edvom no  so teroristi 
svoj načrt uresničili. M ed ljudi so 
zasejali s trah , teror. V zavetju 
Pentagona in  Svetovnega trgov
skega cen tra  se je am erišk i 
državljan počutil varnega in  eko
nom sko m očnega. Odslej m u  je 
bilo  jasno, da m u  varnosti in  eko
nom ske m oči n e  m ore  n ih če  
jam čiti vnaprej; da je vedno  v n e 
varn o sti in  je n jegovo življenje 
krhko. Strah je zajel dom ala vse 
razvite zahodne države.
Tega strahu  pa n e  sm em o videti 
zgolj kot strah. V rokah  teroriz
m a je s trah  orodje, s ka te rim  
hoče terorist v ladati in  usm erjati 
politiko. Tu postane  strah  orožje, 
sredstvo strahov lad ja . V idim o, 
kako so se v  sto letjih  sprem enile 
tu d i teh n ik e  bo jevan ja, od  
srednjeveških v iteških dvobojev 
do danes prevladujočega teroriz
m a. V preteklosti so se vojske p o 
stavile en a  naspro ti drugi; svojo 
m oč so m erile n a  fro n tah  v m ed 
sebojnem  soočenju; v boju  so so
delovali boja zm ožni m ožje. Te
rorizem  pa p o m en i po p o ln  p reo 
bra t v  oblikah vojskovanja. N apa
dalec ostaja skrit, n ep re p o z n a 
ven. N astopi takrat in  tam , ko ga

n a jm an j pričakujejo , in  zaseje 
strah . Tarče ne  izbira; udari ka
m orkoli, tu d i p o  najšibkejših in  
n e d o lžn ih . S tem  ruši najbolj 
o snovno  zaupanje, ki ga im a člo
vek vase in  do okolice. Če že 
lahko  govorim o  o etik i vojsko
vanja, lahko rečem o, da terorist 
n e  p o zn a  n o b e n e  etike vojsko
vanja. Še m alo  m u  n i mar, če za 
posled icam i njegove akcije u m 
rejo tisoči ned o lžn ih  žrtev. Č lo
veškost se tu  sp re
vrača v najbo lj b a r
barske ob like n e č lo 
večnosti.
D odajm o p ripom bo .
Povojni poboji, ki jim  
sedaj vestn i in  do 
svojega poklica odgo
vorn i zgodovinarji in  
raziskovalci p rihajajo  
n a  sled, n iso  bili n ič  
drugega kakor takšna 
skrajna oblika teroriz
m a. O n o b e n e m  
o sv o b o d iln em  bo ju  
n i m ogoče govoriti.
Šlo je za najbolj skraj
n e  oblike s trah o v 
ladja, ki m ed  žrtvam i 
n i izbiralo, ki n iti n i 
pozna lo  im en  svojih 
žrtev in  se n i spraše
valo "kriv -  nekriv"?
Razlika m ed  povo j
n im  k o m u n is tičn im  
in  sk ra jn im  is lam 
skim  te ro riz m o m  je 
bila  le v  stopnji k ru 
tosti. K om unistični terorizem  je 
svoje žrtve žive zap iral v  črne  
rudniške jaške in  jih  pustil u m i
rati dneve in  dneve. Pa tu d i po  
številu  svojih  žrtev  je n e p r i
m erljiv  z islam skim  terorizm om . 
A v rn im o  se nazaj k i l .  sep tem 
bru . Že pred  11. sep tem brom  so 
analitik i opozarjali, da bo  g loba

lizacija pripeljala do trka civiliza
cij. Na istem  od ru  naj b i se znaš
le civilizacije z različn im i, celo 
n asp ro tu jo č im i si v red n o tam i, 
kar b i im elo  za posled ico  oster 
b o j. Tu so predvsem  m islili n a  trk 
m ed  is lam om  in  zah o d n o  civili
zacijo. 11. sep tem ber dokazuje, 
da je do trka res prišlo. Sledili so 
povra tn i ukrep i am eriške vojske 
v islam skih  državah. Po do lg ih  
le tih  m erjenja vojaške m oči da

nes n ap e to s t m ed  is lam o m  in  
Z ahodom  n i n ič  m anjša. Vojaški 
ukrepi rešitve n iso  prinesli. Tu se 
vidi, kako prav je im el papež Ja
nez Pavel II., ki je am eriško p o li
tiko rotil, naj n a  teroristične ak
cije n e  odgovarja z vojaško 
m očjo.

11. sep tem ber je prinesel drugač
ne  poglede. A nalitiki so postali 
p o z o rn i n a  v logo  religije v 
m ed k u ltu rn ih  odnosih . Začeli so 
ugo tav lja ti dvoje. Za n ap e to s t 
m ed  civilizacijami n i krivo dejst
vo, da im ajo  različne ku ltu re  raz
lične vrednote. Za spopade je kri
vo dejstvo, da ku ltu re  posvečajo 
p re m a jh n o  p o zo rn o s t v red n o 
tam . M ed n a jp o m em b n e jš im i 
v redno tam i vsake ku ltu re  je prav 
religija. Religija im a zelo pozitiv
no  vlogo, če o  njej govorim o, raz
m išljam o, ji d am o m esto  v jav
n e m  življenju in  m ožnost, da se 
izrazi v  vsej svoji poz itivnosti.

N asprotno pa, če jo d ružba p o ti
sne n a  obrob je, jo  zanem ari, o 
njej ne  govori in  n e  razm išlja, 
lahko začne religija delovati zelo 
negativno  in  celo razdiralno. To 
-  in  n ič  drugega -  se je pokazalo 
v p rim eru  islamskega fundam en
talizm a. Islam  sam  po  sebi n i n e 

gativen . R azdiralen  je posta l v 
rokah  skrajnežev, ki ne  dovolijo, 
da bi is lam  posta l stvar javn ih  
razprav. Isto se dogaja v  krščan
skem  svetu. Kjer je krščanstvo po
tisn jeno  v geto, obstaja nev arn o 
st, da se sprem eni v fu n d am en ta
lizem , ki bo  slej ko prej začel de
lovati negativno. Zato je nadvse 
pom em b n o , da vsaka družba p o 
zitivno  -  ne  odk lon ilno! -  sprej
m e religijo  svojega okolja kot 
enakovrednega sogovornika, od 
katerega se je m ogoče m arsikaj 
naučiti, s tem  pa dati tud i religiji 
m ožnost, da zori in  v  sebi odkri
va pozitivne potenciale.

M ed n a jp o m e m b 
nejš im i sp reob r
n jenc i 11. sep tem 
bra je bil nem ški fi
lozof Jiirgen Haber- 
m as. H aberm as je 
zagovarjal idejo  o 
tem , da je religija 
nekaj p rivatnega in  
n ik ak o r ne  sodi v 
javni prostor. Po 11. 
sep tem bru  je svoje 
m n en je  k o ren ito  
sp rem en il. U videl 
je, da izrivanje reli
gije iz javnega p ro 
stora vodi v  religij
ski fu n d a m e n ta li
zem. Po drugi stra
n i pa s tem  družba 
sam a sebi žaga vejo, 
na  kateri sedi. Reli
gije d ru žb o  boga
tijo  z d u h o v n o stjo  
in  m o ra ln im i vred
notam i, ljudi spod
bu ja jo  k iskanju  
idealov  in  k žrtvo

van ju  za višje ideale. Sociologi 
ugotavljajo, da v sodobn i sekula- 
rizirani družbi, t j . v  družbi, ki p o 
staja vedno  bolj ateistična, ugaša 
d u h  so lidarnosti in  prostovoljst
va. Brez teh  dveh pa ne  m ore de
lovati n iti najboljša dem okracija. 
Brez dobre volje, brez prostovolj
stva in  so lidarnosti dem okracija

ne  m ore shoditi in  zadihati. Zato 
zah o d n e  seku larne  d ru žb e  to 
nejo  v vedno  večjo civilizacijsko 
krizo.
Tega se čedalje bolj zaveda tud i 
po litika . M ed državam i, ki so 
prednjačile  v  izključevanju reli
gije iz javnega življenja, sta bili 
seveda nekdanja  Sovjetska zveza, 
na  Zahodu pa Francija. O be da
nes doživljata globoke sprem em 
be. Rusija je že sprejela sklep, da 
letos uvede v 12.000 šol versko 
vzgojo. O troci se b o d o  lahko  
udeležili pouka o pravoslavju, ju
dovstvu, islam u ali bud izm u. Po 
dveh sto letjih  izrazitega izključe
van ja  religije iz d ru žb e  je tu d i 
francoska politika nared ila  velik 
p reo b ra t. P redsednik  Sarkozy 
m o čn o  poudarja  idejo pozitivne 
laičnosti. Pred očm i im a politiko, 
ki m ora vključevati vse pozitivne 
družbene dejavnike. Č im  bolj je 
politika odprta  do vseh pozitiv
n ih  pobud , tem  bolj lahko dose
ga svoj cilj, tj. u spešno  gospodar
stvo in  zadovoljstvo državljanov. 
Politiko razum e kot servis, ki je v 
službi vseh  državljanov, in  ne  kot 
m ehan izem , ki bi državljane di
scipliniral ter jih  delil na  dobre 
in  slabe. In  če pogledam o še onk
raj oceanov: am eriški predsednik  
je v  p re tek lih  d n eh  povabil kato
liške dobrodelne ustanove, naj še 
bolj priskočijo na  po m o č s svoji
m i karitativnim i dejavnostm i. To 
nikakor ne  pom eni, da je država 
slabo tna , am pak  da poskuša 
vključiti in  znotraj javnega p ro 
stora n a red iti p ro s to r za vse, ki 
lahko  k skupn i b lag in ji p rispe
vajo nekaj dobrega. Iz Avstralije 
pa poročajo, da so v en i od  p ro 
v inc  po licajem  razdelili m anjša 
Sveta p ism a, ki jih  b o d o  
sprem ljala pri n jihovem  delu. Pri 
težkem  delu, ki je tu d i d uhovno  
-  n e  le fiz ično  in  p s iho lo ško  -  
nadvse zahtevno, potrebuje po li
caj du h o v n o  podporo.
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Birokracija še preveč pogojuje

N aša šola im a to čn o  do
ločeno specifiko, čeprav 
je hkrati tud i italijanska 
in  državna. O d slovenske šole ne 

gre nikakor zahtevati, da to  svojo 
specifiko sprem eni, treba pa je 
zanjo poiskati nove in  prave pri
stope, da bo  kos novi šolski po p u 
laciji, ki se je v  zadnjih  letih  m oč
n o  spremenila.
S tem i besedam i je koordinatorka 
šolske komisije pri Svetu sloven
skih organizacij Jelka Cvelbar pov
zela srčiko srečanja, ki ga je SSO 
priredil v  četrtek, 10. septembra, v 
dvorani Tessitori v  Trstu, da bi po 
globil vprašanje financiranja slo
venskega šolstva v  Italiji. 
M oderator simpozija, predsednik 
SSO Drago Štoka, je v uvodnem  
pozdravu poudaril, "da nekateri 
zakoni, zlasti zaščitni zakon iz leta 
2001, pa tud i tisti, ki ga je prevze
la dežela, predvidevajo in  krijejo 
velike finančne vire, nam en jene  
šoli s slovenskim učn im  jezikom. 
Žal pa do vseh šola ne  m ore priti". 
N am en srečanja je bil torej razu
m eti, kje tičijo ovire, ki o n em o 
gočajo slovenski šoli, da b i njej 
zakonsko nam enjene fonde lahko 
izkoristila in  izboljšala svoj p o 
ložaj, ponudbo  in  ne  nazadnje tu 
di obstoj.
Vodja šolskega urada, prof. Tomaž 
Simčič, je v  svojem posegu odgo
voril Petru Černiču, članu odbora 
SSO, in  Liviju Semoliču (SKGZ), ki 
sta se m ed drugim  spraševala, za
kaj n i m ogoče koristiti letne vsote 
450 tisoč evrov, ki jih  zakon št. 38 
nam enja slovenski šoli. "D enar je 
nam reč nam en jen  osebju Urada 
za slovenske šole, ki ga doslej -  za
radi p reobrem en jenosti rim skih  
funkcionarjev - še n i bilo m ogoče

sestaviti", je trpko dejal prof. Sim
čič in  pojasnil, da deželni šolski 
urad deluje še n a  podlagi zakona 
Belci /  Skerk iz leta 1973. "M inistr
stvo sm o prosili, da bi v pričako
vanju  razpisa lahko  denar n a 
m enjali našim  šolam  za njihove 
potrebe, am pak odgovor je bil n e 
gativen. G lavnina neizkoriščene 
vsote se zato vsako leto povrne v 
državne blagajne".
V razpravo so posegle še dolinska 
županja in  ravnateljica NSŠ Gre-

Glavne težave zamejskega šolstva 
so nam reč  še prej kot finančne 
ravno birokratske narave. Za nek
danjo  d idak tično  ravnateljico 
Stanko Čuk je nedopustno, da po 
devetih letih  še n i prišlo do razpi
sa natečaja za ustanovitev  kadra 
Slovenskega deželnega šolskega 
urada. Vprašala se je tudi, kako bi 
b ilo  m ogoče sp rem eniti n a 
m em b n o st visoke vsote (okrog 
250 tisoč evrov), ki jo m inistrstvo 
uporablja za prevajanje učbenikov

gorčič Fulvia Prem olin, ki je pou
darila, da je dobro delovanje da
našnje slovenske šole odvisno zla
sti od prizadevanja šolskega kadra, 
M irjam  Mikol, ki je podčrtala po 
m en  podaljšanega bivanja v  šoli 
ter p roblem  pom anjkanja sloven
skih rekreatorijev, in  ravnateljica 
liceja Prešeren Loredana Guštin, 
ki se je spraševala o  usodi svetoi- 
vanskega N arodnega dom a in  o 
njegovi m ožni nam em b n o sti za 
potrebe slovenskega šolskega pola 
(odgovor Draga Štoke je bil dokaj 
negativen, češ da je zadeva popol
n om a ustavljena, deželni denar za 
obnovo svetoivanskega objekta se 
je v letih  izgubil).

izračunal, da bi se po tem takem  
slovensko osebje zmanjšalo za ok
rog 80 delovnih m est ("Letos sm o 
na  našem  ravnateljstvu izgubili 
vsaj 4 oz. 5 oseb"!). Začetek pro
b lem ov italijanskega šolskega si
stema je nam reč v novem  sistemu, 
ki je uvedel t. i. avtonom ijo šol in  
naložil ravnateljem  n a  ram ena 
povsem  nove in  številne obvezno
sti. M arijan Kravos in  Peter Čem ic 
sta soglasno zatrdila, da na  podla
gi sistem a projektnih  skladov tr

za potrebe slovenske šole. "Potre
ba po  slovenskih učbenikih  je še 
p riso tna, sicer pa je m anjša kot 
nekoč. Letos sm o del teh  sredstev 
že porazdelili n ašim  šolam ", je 
dejal Simčič, ki je obenem  pouda
ril neprecenljivo pom oč, ki jo Re
publika Slovenija nam enja zamej
ski šolski mreži.
Ravnatelj M arijan Kravos je v  svo
jem  posegu odgovoril p redsed
n iku Stoki, ki se je spraševal, kako 
bo  reform a m inistrice G elm ini 
učinkovala na  p rihodnost sloven
ske šole. "V Gelminijevo reform o 
je vpet ves šolski sistem v Italiji in  
navsezadnje učinkuje na  po n u d 
bo vsake šole", je dejal Kravos in

pijo zlasti šole z m anjšim  številom 
dijakov, kot so naše; Julijan Čav- 
dek pa je poudaril potrebo po večji 
povezanosti obm ejn ih  šol. 
Razprava, na  katero so pisno spo
ročilo poslali še senatorka Tamara 
Blažina, deželni svetnik SSk Igor 
Gabrovec in  pokrajinski odbornik  
M arko Marinčič, je pokazala po 
trebo po čim  večji ukoreninjeno
sti šole v  tkivu, katerem u pripada 
in  katerega je nam reč tud i izraz, 
kljub tem u da se časi in  šolska po
pulacija spreminjajo. Potrebna je 
tud i večja naveza m ed krovnim a 
organizacijam a in  slovensko za
mejsko šolsko mrežo.

Igor Gregori

ifllttM]:! Bogdan Kralj

Glasbena matica ob začetku 
novega šolskega leta...

Z začetkom  šolskega leta se 
začenja tu d i red n o  d e lo 
vanje šole G lasbene matice 

na  vseh sedežih in  podružn icah  v 
naši deželi. Letošnja d idak tična 
p o n u d b a  b o  še bogatejša in  bo  
odražala velik posluh  za težnje in  
potrebe teritorija ter za najm lajše 
učence, kot n am  je pojasnil rav
natelj Bogdan Kralj:
"Po več le tih  diskusije in  posku
sov, da b i na jm lajšim  om ogočili 
p rv i stik z glasbo, b o m o  v  le 
tošn jem  šolskem  letu uvedli red
n i tečaj Prvi koraki v  svet glasbe, 
ki ga bo  vodilo strokovno usposo
b ljeno  osebje. N am enjen  je 2. in  
3. le tn ik u  v rtca  in  b o  po tekal 
en k ra t tedensko . Za n asledn jo  
starostno stopnjo pa sm o si zam i
slili tečaj, ki predstavlja pravo re
volucijo  v  u s tro ju  g lasbenega 
pouka. Uvedli b om o  nam reč sku
pinsko pripravo n a  in s trum en ta l
n i pouk  za otroke, ki so začeli štu
dij in s tru m e n ta  ali kom aj raz
m išljajo o tem . O snovnošolci bo 
do nam reč  lahko obiskovali tečaj 
vzporedno  z in d iv idua ln im  štu

dijem  glasbila ali ga bodo  izkori
stili kot uvod. Novost je v tem , da 
se kom plem en ta rn i študij teorije 
začne pri 10. le tu  starosti, kar po 

m eni, da b o m o  ponu ja li osnove 
g lasbene teorije  od  začetka in  
obisk tečaja bo  obveznega 
značaja".

Novosti bodo verjetno zadeva
le tudi didaktično ponudbo za

nekoliko starejše učence.
Glede na potrebe teritorija in v  
pogovorih z  vodstvom Zveze slo
venskih ku lturnih  društev sm o  

začutili pom anjkanje  
tečajev za usposabljanje 
zborovodij, zato se bo z  le
tošnjim  šolskim  letom  
ponovno  pojavila v  naših 
učilnicah zborovodska  
šola, ki jo  bo vodil in 
koordiniral priznani stro
kovnjak Adi Danev. To 
sodelovanje nam  je takoj 
sugeriralo tudi dodatni 
tečaj oz. dopolnilo k  solo- 
pevskem u oddelku, ki je 
v  zadnjih letih zaživel 
predvsem p o  zaslugi prof. 
Eleonore Jankovič. Letos 
bi m u  dali še večji zagon z  
uvedbo visokih tečajev z  
Adijem  D anevom, k i bi 

bili nam enjen i bolj izkušenim  
učencem iz šole in izven nje. 

Predvidevate kakšno novost 
tudi na instrumentalnem po
dročju?

Orgle so edini instrum ent, ki ga

na šoli n ism o nikoli imeli. Zato 
se nam  je  zdelo prim erno, da 
ustanovimo tudi šolo za organi
ste, k i bo delovala na dveh n i
vojih, saj jo  bodo lahko obisko
vali tako začetniki ko t glasbeniki, 
ki imajo znanje iz  klavirske igre. 

S kakšnimi vtisi in  pričako
vanji se začenja šolsko leto, ki 
bo do decembra še zmeraj spa
dalo v praznično obdobje sto
letnice delovanja?

K sreči n ism o v  tej prvi fazi obču
tili posledic splošne ekonom ske 
krize. Število vpisov je nam reč  
konstantno in upamo, da se bo 
povečalo. V tem mesecu ponuja
m o  nam reč brezplačne poskusne 
lekcije kateregakoli glasbila, ki 
naj bi ko t običajno predstavljale 
p o m o č  pri odločitvi.
Šolsko leto začenjamo z  optim iz
m o m  tudi zaradi nadaljevanja 
praznovanj ob stoletnici. Na
daljevali bom o s predstavitvami 
našega delovanja po  šolah, na 
koncertnem  področju pa bom o  
že v  tem mesecu imeli dva ko n 
certa, ki spadata v  sklop sodelo
vanj s Pokrajino. V načrtu im a
m o  še jubilejno razstavo, doku
m entarni film  in  osrednjo pro
slavo, s katero bodo orkester, 
zbori in solisti šole sklenili vrsto 
prireditev na začetku meseca de
cembra.

PAL

F oto  JM P

EEMEUVpetek, 18. t.m., prvi sestanek

Vabilo na celoletna 
popoldanska srečanja

Po sp ro šč u jo č e m  p o le t ju  
se velik  del zam ejske m la 
d in e  sp e t v rača  za šolske 

k lop i, s šo lsk im i o b v ezn o s tm i 
p a  se v račajo  tu d i p o p o ld an sk e  
a k tiv n o s ti. T udi o rg a n iz a c iji 
S lovensk i k u l tu rn i  k lu b  (SKK) 
in  M lad i v  o d k riv an ju  sk u p n ih  
p o ti (M OSP) o d p ira ta  n o v o  se
zo n o  c e lo le tn ih  krožkov, ki v iš
ješo lsk i m la d in i  n u d ijo  
m o žn o s t, d a  razvijajo  svoje ta l
en te , d a jo  d u šk a  sv o jem u  u s t
v a rja ln e m u  ču tu  in  se p r i tem  
zab av a jo  v  d ru ž b i v rs tn ik o v .

Pod o k riljem  d ru š tev  M O 
SP in  SKK že v rsto  le t d e lu 
je jo  u sp e š n e  g leda liške , 
p le sn e  in  lik o v n e  skup ine , 
ki vsako  le to  vab ijo  m ed se  
tu d i  n o v e  n a v d u še n c e , 
p ro g ra m  p a  se iz le ta  v  le to  
p re n a v lja  in  p o so d a b lja . P rav  
za rad i tega  so se m e n to r j i  te h  
sk u p in  le tos od ločili, da  b o d o  
sestavili n o v e  skup ine , h  k a te r
im  so  v a b lje n i v si m la d i viš- 
ješolci, k i b i se rad i p re izkusili v  
g le d a lišk ih  ig rah , p le su  in  
likovn i u m e tn o s ti.

P o leg  že o b s to ječe  g led a lišk e  
sk u p in e  M OSP in  n je n e  m lajše  
sestre SKK b o  le tos n a s ta la  n o 
va  g ledališka  skup ina , n a m e n 
je n a  m la d im  m e d  14. in  16. 
le to m  s ta ro s ti. G leda liško  
s k u p in o  SKK, k i v a b i v  svojo 
s red o  tu d i  n o v e  č lan e , viš-

ješo lce  m e d  17. in  18. le to m  
s ta ro s ti, b o  v o d ila  v e č le tn a  
č lan ica  g ledališkega krožka H e
le n a  P erto t s p o m o č jo  izkušene  
m e n to r ic e  L učke Susič, n o v a  
sk u p in a  p a  b o  z a u p a n a  p rav  
tako  v e č le tn i č lan ic i g ledališke 
sk u p in e  P atriz ii Ju rin c ic .

M lad im , ki p a  se raje izraža
jo  s p le so m , bo  n a m e n je n a  
sk u p in a  s o d o b n e g a  p lesa , 
k i b o  p ra v  ta k o  d e lo v a la  
p o d  o k rilje m  že o b sto ječe  
p le sn e  sk u p in e  MOSP, obe  
p a  b o  v o d ila  p lesa lka  in  k o 

reo g ra fin ja  R affaella P e tron io . 
T ud i lik o v n i teča j je b il  v  
p re te k lih  le t ih  ze lo  d o b ro  
ob iskan , za rad i česar sta se o r 
g an iza c iji o d lo č ili , d a  v  svojo 
sk u p in o  p o v a b ita  n o v e  č lan e , 
ki rad i rišejo  in  slikajo  v  d o b ri 
d ru ž b i in  se p r i te m  m arsičesa

nauč ijo .
P o n u d b a  je to re j tu d i  le to s  
dokaj pestra . K dorkoli b i se rad  
p rid ru ž il k a te ri izm ed  sk up in , 
je to p lo  vab ljen , d a  se u d e lež i 
p rv e g a  s e s ta n k a  v  le to šn ji se 
zon i, ki b o  v  petek , 18. se p te m 
b ra , o b  15. u r i v  p ro s to r ih  Pe
te rlinove  dvorane , u l. D on ize tti 
3. Za vse d o d a tn e  in fo rm ac ije  
p a  se lah k o  o b rn e te  n a  te le fo n 
sko številko  3 4 5 2 6 6 9 8 6 0  ali e- 
m a il n a s lo v  m o sp - 
skk@ hotm ail. it.

Patrizia Jurincic

Drugi Oratorij v Slomškovem domu 
v Sv. Križu pri Trstu
Drugi letošnji oratorij, ki sm o ga Šolske ses tre  de  Notre Dame 
organizirale od ponedeljka, 17., do petka, 21. avgusta, je  tudi zelo 
lepo usp e l .  Udeležilo  s e  ga je  2 0  o trok . Imeli s m o  dobro  
usposobljene animatorje: 3  iz Sodražice in 2 iz Ljubljane, ki sta bila 
pri nas  že za prvi oratorij, ki smo ga imeli od 13. do 17. julija. In še  
nekaj domačink.

Otrokom smo nudili veliko praktičnega in duhovnega programa. 
Vrstili so  se  petje, molitev, igre, delavnice. Zelo so se  zabavali z 
vodnimi igrami in bazenom.
Glavna tem a letošnjega oratorija je  bila spoznavati sv. Frančiška 
Asiškega, zato je animatorka Anka že za prvi oratorij naslikala na 
platno sv. Frančiška s  pripisom “Oratorij 2 0 0 9 ” “Sveti Križ pri Trstu”, 
kar nam je služilo za zastavo, ki sm o jo med obema oratorijema 
obesili vsak dan na vidno mesto. Otroci so spoznavali kreposti sv. 
Frančiška in možnosti, kako naj ga posnemamo.
Tudi s  hrano so bili zelo zadovoljni. Zadnji dan sm o predstavili 
s taršem nekaj tega, kar sm o naredili in se  naučili. Zapeli smo jim 
nekaj pesmi in jim ob navdušenih otroških pripovedih predstavili 
delo celotnega oratorijskega tedna, kar so starši nagradili z velikim 
aplavzom. Na ogled so bili tudi otroški izdelki, ki so jih potem z 
veseljem nesli domov. Izrazili so željo, da bi s e  drugo leto zopet 
srečali in da bi tudi med šolskim letom organizirali vsaj enodnevna 
srečanja z duhovnim praktičnim programom.
Slomškom dom s e j e  zopet izkazal kot zelo primeren kraj za oratorij. 
/  S. Angelina Šterbenc

Gledališče La Contrada /  Predstavitev nove 
sezone
Zvestoba las tnem u poslanstvu, želja po inovaciji in običajna 
d o m ačn o s t  prijaznega vzdušja, ki zaznam uje  tržaško stalno, 
zasebno gledališče La Contrada, sestavljajo formulo nove sezone, 
ki jo predsednica Livia Amabilino in njeni sodelavci z optimizmom 
začenjajo v delno prenovljeni dvorani.
Tema identitete bo vezna nit programa, ki se  bo po tradiciji pričel z

noviteto v tržaškem  narečju, komedijo o moči žensk Remitur! 
Ženske v parlamentu Uga Vicica in Francesca Macedonia. Sledile 
bodo ponovitve zanimive in bistroumne predstave Kapetan Odisej 
po besedilu večstranskega umetnika Alberta Savinia (brat bolj 
znanega slikarja Giorgia de  Chirica), ki jo je  tržaško gledališče 
predstavilo na letošnjem gledališkem Bienalu v Benetkah. V 
koprodukciji s ta nastali tudi predstavi Zaton beneškega dramatika 
Renata  Simonija v režiji D amiana Michieletta in predstava  o 
Italijanih ob obletnici zedinjenja države, katere bosta protagonista 
Maurizio Micheli in Tullio Solenghi. Med znanimi imeni italijanske 
gledališke in televizijske scene  bosta tudi Loretta Goggi in Teo 
Teocoli z nastopom v dveh samostojnih šovih. Priznani igralec, 
o sem dese tle tn i  Paolo Poli pa bo režiser in izvajalec priredbe 
pesnitve Abecedniki Goffreda Pariseja. Priestleyeva kriminalka 
Inšpektor na obisku, Obrt gospe VVarren Georgea Bernarda Shavva, 
Domači oranžni vrt Neila Simona, Amadova eksotična freska Dona 
Flor in Stanovanje Billyja VVilderja so ostali naslovi na programu, ki 
je  obiskovalcem Contrade tudi tokrat nap isan  na kožo. Izven 
abonmaja bo gledališče uprizorilo krstno izvedbo priredbe romana 
tržaškega pisatelja Pina Rovereda Ljubobitje in diptih dramskih del 
Itala Sveva. /  PAL
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ES] Slovo od škofa Ravignanija

Besede, ki so izboljšale 
medetnične odnose

D elegacija Sveta s loven 
skih organizacij je v  p e 
tek, 11. septem bra, o b i

skala škofa in  aposto lskega ad 
m in istra to rja  tržaške škofije ms- 
gr. Evgena Ravignanija, da bi se 
m u  ob  k oncu  njegovega škofo- 
vanja zahvalila za delo in  p riza
devnost ter ljubezen, ki jo je izka
zoval do slovenskih vernikov 
in  slovenske n a ro d n e  sk u p 
nosti nasp loh .
Škofa Ravignanija, ki odhaja  v 
zaslužen pokoj, bo  4. oktobra 
n ad o m estil m sgr. C repaldi. 
"U pam o, da b o  vaš nasledn ik  
nadaljeval po  poti, ki jo je svo- 
jčas začel msgr. Lovrenc Bello- 
m i in  n a  kateri ste vi p o g u m 
n o  nadaljevali", je uvodom a 
dejal deželni p redsednik  SSO 
Drago Štoka. "V edno sm o o b 
čudovali suverenost, s katero 
ste znali v tako kočljivem  oko
lju, kak ršno  je tržaško, sp re
govoriti o  nekdan jem  trp ljen 
ju vseh  e tn ič n ih  k o m p o n en t 
ter o  potrebi po  priznanju  last
n ih  grehov. Vaše besede o en a
kopravnosti so p ripom ogle  k iz
boljšanju  m ed e tn ičn ih  odnosov  
v  m estu".
Igor Švab, tržaški pok ra jin sk i 
p redsednik  SSO, se je škofu Ravi- 
gnan iju  zahvalil za prizadevanje, 
s katerim  je sledil zlasti zaskrblju
joči tem a tik i p o m an jk an ja  slo 

vensk ih  duhovnikov  in  vp rašan
ja M arijinih dom ov v Trstu. Gior- 
gio B anchig z V idemskega pa je 
poudaril, da se tu d i Beneški Slo
venci in  Slovenci iz videm ske p o 
k ra jine  p rip rav lja jo  n a  p rih o d  
novega nadškofa. "Naš živelj v 
Benečiji je v edno  zaupal ka to li
ški Cerkvi. Naši Č ederm aci, ki so

D ina De A ntonija: oba sta vzpo
stavila z našo  n a ro d n o  skupnos
tjo  tvo ren  in  o d p rt dialog.
"V obdobju , ko sem  bil pastir tr 
žaške Cerkve, sem  bil vedno zvest 
delu svojega p redhodn ika , msgr. 
Lovrenca Bellomija. V edno sem  
im el in  b o m  im el rad vse Sloven
ce: n ik o li se n isem  n an aša l na

v h u d ih  časih  gojili slovensko 
besedo, so bili izraz te Cerkve. Če 
sm o ostali Slovenci, se m oram o 
zahvaliti ravno  n jim " . G oriški 
p redsedn ik  SSO W alter Bandelj 
pa je svoj poseg uravnovesil na  
vzporedje, ki veže škofa Ravi
g nan ija  in  goriškega nadškofa

njihovo ide jno  in  nazorsko p re 
pričanje, zam e ste vedno  bili p ri
jatelji in  sobratje. Tega n e  b o m  
nikoli pozabil", je dejal škof Ravi- 
gan i, za katerega je b il po jem  
m an jšin a  v ed n o  n ap ačen : "Ker 
sm o sodržavljani tega m esta  in  
sm o sobratje v  veri, ne  sprejm em

izraza večina in  m anjšina. To sta 
u m e tn a  pojm a, ki ju  je skovala 
p o litik a" . Škof R avignani je 
poudaril p o m en  jezika pri o h ra 
njan ju  identitete: priznanje  prav
ice do uporabe  lastnega jezika ne  
sm e postati na loga neke države, 
ker je jezik enostavno  in  sam o
u m ev n o  lastnost najbolj in tim 
nega dela posam eznika. Škof je 
priklical besede, ki jih  je izrekel 
n a  n e d a v n e m  b ogosluž ju  na  
letošnji Dragi, s ka terim i je ob 
sodil g luhoto  evropskih institucij 
do posebnosti posam ezn ih  držav 
članic. "Evropa m ora  go jiti in  

d o s to janstveno  jem a ti vse 
jezike svojih  narodov , ker 
d rugače tvega k u ltu rn o  po- 
p litvenje. U glasiti m ora  vse 
svoje glasove v h a rm o n ičn o  
en o to , ki naj se o b e n e m  
n ikakor n e  izm ika svojim  ži- 
dovsko-krščansk im  k o ren i
n am ", je dejal škof, ki se je 
zahvalil sa lez ijancem  in  
slovensk im  škofom  za p o 
m oč, ki so m u  jo n u d ili pri 
o skrb i slovensk ih  župn ij v 
tržaški škofiji. Po tej p o ti bo 
treba  nadaljevati, "da bodo  
slovenski v ern ik i im eli 
službo božjo  v slovenskem  
jeziku ne  le v  m estu, tem več 
tu d i po  vseh  ostalih  kraško- 
b režan sk ih  žu p n ijah " . Zad

nje m isli je škof Ravignani nam e
n il svojem u nasledniku : "Msgr. 
Crepaldi je oseba z veliko izkušn
jo, saj je bil vrsto  le t ta jn ik  Sveta 
za p rav ičnost in  mir. Te izkušnje 
b o  m oral le konkretizirati v  de
lika tnem  tržaškem  okolju".

IgoiGiegoii

n o tra n ji klic je posta ja l vedno  
bolj jasen  in  ob en em  vedno  bolj 
zah teven : "Vsak izm ed  nas se 
zaveda trenutkov, ko sm o se m or
da obotav ljali, da b i izrekli da; 
m orda  sm o tu d i m i m islili, da je 
ta  dogodivščina -  postati duhov 
n ik  -  prevelika za nas in  da je pre
zah tev en  odgovor, ki b i p reu s
m eril naše življenje. V endar kon
čno  sm o izrekli svoje privoljenje 
v  p repričanju , da n a m  bo  nekdo  
drug , in  sicer G ospod, p ode lil 
dar, da b o m o  ostali zvesti tem u, 
kar sm o ob lju b ili" ! Škof je vern i
kom  zaupal svojo zaskrbljenost, 
o b e n e m  tu d i svoje up an je  - ki 
bosta  gotovo tu d i zaskrbljenost 
in  upan je  nadškofa Crepaldija -  
zaradi p o m an jk an ja  n o v ih  slo
v ensk ih  d u h o v n ik o v  in  vedno  
večjih  b rem en itev  dušnopastir- 
skega dela, ki posta ja jo  vedno  
bolj nu jne . "Skupno z m an o  se 
srčno zahvalite vašim  d u h o v n i
kom , saj živijo za vas in  ob en em  
trpijo, ko vam  n e  m orejo  n u d iti 
kaj več". Zanje je treba m oliti in  
ne  zah tevati le tega, kar se vern i
kom  zdi upravičeno: "Bodite jim  
ob strani s srčno d o b ro to "!

IG

Obvestila
V petek, 25. t. m., bo ob 18.30 v 
Tržaški knjigarni p re d s tav i tev  
knjige Elene Cerkvenič. 0  avtorici 
bo spregovorila Daria Betocchi. 
ACM iz Trsta vabi na Slomškovo 
s lav je  v M aribor ob 10-letnici 
Slomškove proglasitve za blažene
ga in 150-letnici škofijskega s e 
deža v soboto, 26. t. m. Vpise spre
jem a g. Jože Markuža, župnik v 
Zgoniku, na tel. št. 040-229166. 
Vpišite s e  takoj.
Šolske sestre de Notre Dame orga
nizirajo v ponedeljek, 5. oktobra 
2009, romanje na Brezje in v Ljub
no k “Mariji udarjeni”. Na Brezjah 
bomo imeli sv. mašo ob 10. uri, sle
dilo bo kosilo v okolici, nato se  bo
mo podali v Ljubno, kjer bomo ime
li pete litanije in blagoslov z Naj
svetejšim. Sledijo še  ostala prese
nečenja. Za vpis in informacije tel. 
št. 04 0  22 0 6 9 3  oz. 3479322123 .

Romanje v Medjugorje od 9. do
12. oktobra. Odhod av tobusa  z 
glavne postaje  v Novi Gorici ob 
4.45 in ob 5. uri iz Rožne doline. 
Obisk krajev prikazovanj, Oaze Mi
ru in drugih znamenitosti. Celoten 
p rog ram  vk ljuču je  po to van je ,  
prenočitev in hrano. Cena 105,00 
evrov. Državljani Slovenije kot tudi 
Italije potujejo z veljavno osebno 
izkaznico. Prijave: Ana, tel. 05- 
3 0 2 2 5 0 3  (za Slovenijo), g. Darko, 
tel. 0 4 8 1 3 2 1 2 1 ,  ali g. J. Markuža, 
tel. 0 4 0  229166. Pohitite z vpisom.

Darovi
Za Skavtsko kočo v Dragi: ob 
o b le tn ic a h  ro js tva ,  p o ro ke  in 
u p o k o j i tv e  S a v in o t a  in Irm e  
P iš č a n c  d a ru je jo  so ro dn ik i  in 
prijatelji 1 .400  evrov.
Za cerkev na  P esku  n a m e s to  
cvetja na grob pokojni Nadji Žagar 
daruje Ada z družino 20  evrov.

Jesenski del Primorske poje v organizaciji 
ZCPZ
Zveza cerkvenih pevskih zborov iz Trsta je  prevzela organizacijo 
letošnjega je s e n sk e g a  dela zborovske revije Primorska poje. Po 
lanski,  prvi izvedbi t e g a  p r i lo žn o s tn eg a  n ad a l jev an ja  s p o 
m lad anske  revije v znam enju  posve tnega  repertoarja  je  letos 
nastopil nabožni program, ki so  ga oblikovali cerkveni zbori iz 
Trsta, Vipave, Predmeje in Ilirske Bistrice. Jesenski koncert je  na
stal v spom in na  bazoviške ju n ak e  in je  bil v cerkvi sv. Marije 
M agdalene  v Bazovici. Uvodoma je  vsak  zbor zapel dve pesmi, 
v išek veče ra  pa  j e  bila sk u p n a  izvedba s lovenske  m a š e  za 
m ešan i zbor in orgle t ržaškega  skladatelja  Frana Venturinija v 
priredbi o rganista  in skladatelja Ivana Arha. Janko  B a n je  orisal 
okoliščine n a s tan k a  te  skladbe, kije v nekaj dneh  zazvenela kar 
dvakra t  v Bazovici, najprej v izvirni različici v izvedbi domačih  
zborov, na to  v omenjeni priredbi. Združeni zbor ZCPZ Trst, moški 
zbor župnije sv. Š tefana, m e š a n a  zbora Angelski spev  in Zvon 
so  izmenično vodili zborovodje Edi Race, Katarina Vidmar, Marko 
Fabčič  in D am jana  Kinkela ob  orgelski spremljavi Tomaža 
Simčiča. /  PAL

Dom blagrov

Nekaj besed o minulih 
duhovnih vajah

Do m  b lag ro v  je 17. 
avgusta  sp re je l v  svoje 
o k rilje  k a r lep o  štev ilo  

n a š ih  d e k le t in  žena ; več ko t 
lan i. B leščal se je v  so n cu , 
ka jti v re m e  je b ilo  lepo . T am  
sred i z e le n ih  g o zd o v  je b ilo  
p rav  p rije tn o , d a  se je č lovek  
k ar o d d a h n il  in  p o z a b il za tr i

N asled n ji d a n  je p riše l n a  
o b isk  vod ite lj S lovenskega 
p a s to ra ln e g a  sred išča  m sgr. 
M arij G erdo l. Po n jegov i 
zaslug i so  b ile  to k ra t 
u d e le ž e n k e  d u h o v n ih  vaj 
d e lež n e  g m o tn e  p o d p o re , 
česar so b ile  zelo  vese le  in  za 
to  hv a ležn e .

himni 61. Marijanski shod

Bodite duhovnikom ob 
strani s srčno dobroto!

M sgr. Evgen Ravignani je 
še zadnjič v  vlogi d u 
šnega pastirja  tržaške

škofije vodil trad ic ionaln i, že 61. 
M arijanski shod, ki je tokrat im el 
kot geslo Vse duhovne, o Marija

M ati, sprejm i v m ilostno  srce! 
U vodni del trad icionalnega M ar
ijinega slavja, ki je bil 13. septem 

bra na  O pčinah, se je začel ob 15. 
u ri v  cerkvi sv. Jerneja  ap. s p re 
m išljevanjem  o d u hovn iš tvu , z

m o litv ijo  svetlega dela  ro 
žnega venca in  petjem  M ari
jin ih  pesm i.
S ledila je p rocesija  p o  va
ških u licah , ko je ob sprem 
stvu slovenskih skavtov, d u 
hovnikov, redovnikov in  re
dovnic, n a ro d n ih  noš ter pe

tju  združenega zbora ZCPZ pod  
vodstvom  Edija Raceta kip M ate
re Božje s lav n o stn o  oznan ja l 

zgled čiste Ljubezni in  p reda
n e  Vere.
Škof Ravignani je n a to  v  žup
n i cerkvi ob som aševanju slo
v ensk ih  duhov n ik o v  daroval 
sveto m ašo , m ed  katero  je v 
hom iliji naglasil p rob lem  p o 
m anjkanja nov ih  duhovnikov, 
pri čem er je vzpostavil vzpo
redje m ed  klicem , ki ga je za
čutila M arija, in  G ospodovim  
klicem , ki so ga svoj čas začu
tili duhovnik i. Tako kot se je 
Marija odgovorno  Bogu daro
vala, "da b i se v  njej u resn ič i
lo  pričakovanje sveta in  bi se ji 
rodil O drešenik", tako so tud i 
duhovn ik i nekoč sklenili p o 

dariti svoje življenje Bogu, "da bi 
p o n esli o z n a n ilo  n jegove lju 
b ezn i" . Leta so m in ev a la  in  ta

BARKOVLJEJ Vedno občuteno praznovanje

Slavnost ob prazniku 
sv. Jerneja

Letos so v Barkovljah 
praznovali god svojega 
patrona sv. Jerneja že na 

predvečer, tj. v  nedeljo, 23. av
gusta. Že pred  praznikom  je iz 
zvonika donelo  veselo pritrko- 
vanje. Pritrkoval je m ojster 
Berti Bruss s trem i "učenci". 
Ob sedm ih zvečer pa se je za
čela sv. m aša v slovenščini in  
italijanščini. Pri oltarju  so bili 
štirje duhovn ik i, za Slovence 
msgr. Franc V ončina, za vse 
župn ik  Elio Stefanuto, pa še 
dva italijanska gospoda. Brali in  
m olili so v  obeh  jezikih. Peli so 
izm enično: nekaj pesm i so za
peli Slovenci n a  koru , nekaj 
Italijani b lizu  o ltarja  ob h a r

m oniju . Slovenske pevce je vodil 
Ladi Vodopivec, pri o rg lah  je 
spremljal prof. G iuseppe Zubini. 
Vera Poljšak je italijanskim  
vern ikom  razložila slovensko 
navado darovanja, "ofra". Letos so 
šli prispevki za stroške pri obnavl

janju prapora sv. Jerneja, ki so ga 
vsega blestečega lahko nosili pri 
letošnji procesiji. Po m aši se je 
n am reč  po  b ližn jih  u licah  vila 
procesija s p rižgan im i svečam i. 
Pod baldah inom , ki ga je daroval 
cerkvi M aksim ilijan Habsburški, 

ko je živel v  gradu Miramar, 
je duhovn ik  nosil Najsvete
jše. Verniki so m olili in  peli 
m alo  po  italijansko, m alo po 
slovensko. Vmes je igrala 
Proseška godba nabožne m o
tive, tako da je kar odm evalo 
od  hiš. M im oidoči so se us
tavljali in  občudovali raz
svetljeno procesijo. Ljudi je 
bilo  pri praznovanju veliko, 
kljub hud i vročini.
Po procesiji je čakal prisotne 
n a  dvorišču pred  župnijsko 
dvorano  okusen  prigrizek. 
Tako so se lahko tu d i odže
jali.
Pravijo, da je bila vsa sloves
nost zelo lepa.

Nada Martelanc

d n i n a  v sa k o d n e v n e  težave in  
skrbi. M isli so se o b rn i le  n a  
neka j v išjega, n a  p o slu šan je  
in  p rem iš ljev an je  Božje 
b esede . Ta je v re la  iz u s t 
v o d ite lja  p . S ilv ina K rajnca, ki 
je p riše l n a la šč  za  to  s sa m ih  
Brezij. Letos je želel, d a  je 
im e la  vsaka  u d e le ž e n k a  Sv. 
p ism o , ki so  ga p r id n o  
p reb ira le . Iz n jeg a  je p . S ilv in  
izb ira l o d lo m k e , jih  razlagal, 
razširil in  p o g lo b il te r  povezal 
z v sa k d a n jim  ž iv ljen jem . Vzel 
je o d lo m k e  iz ev an g e lija  po  
M ate ju  in  M ark u  te r  iz 
Pavlovega p ism a  R im ljan o m . 
Te o d lo m k e  je tu d i  p r im e rja l z 
o n im i p o  L uku in  Jan ezu . 
G ovoril je tak o  zan im iv o , da  
so u d e le ž e n k e  kar s trm e le  in  
se ču d ile , češ, kaj je res že 
m in ila  cela  u ra?

H valežne  so b ile  tu d i 
red o v n icam , ki so jim  k u h a le  
in  streg le  s p o m o č jo  c iv iln e  
sodelavke.
Z adn ji d a n , 19. avgusta , je  b il 
še p o se b n o  slovesen . Pri 
zak lju čn i m aš i so vse z b ran e  
ta k o  iz srca in  tak o  n a v d u še n o  
m o lile  in  p e le , d a  je  p o  k ap e li 
k a r d o n e lo . P ri v ečerji so se 
p rija te ljsko  poslav lja le  v  
u p a n ju , d a  se b o d o  p r ih o d n je  
le to  sp e t srečale  n a  d u h o v n ih  
v a jah . V im e n u  p r is o tn ih  se je 
p a tru  S ilv in u  p r is rč n o  
zah v a lila  g o sp a  M arija  
Ž ib e rn a  iz S ežane s tak o  
g lo b o k im i m is lim i, d a  b o  tu d i 
ta  n je n  govo rček  o sta l 
n a v z o č im  v  sp o m in u .
Torej n a sv id e n je  p r ih o d n je  
leto!

NM
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Bogata in uspešna plošča Viva la vida
Viva la vida je zadnji album, ki gaje relativno mlada skupina Coldplay 
(stara je 1 1  let) izdala lani. Naslovni single “Viva la vida” je zasedel prvo 
mesto na ameriških in angleških lestvicah. Plošča je tudi v širši javnosti 
bila sprejeta s  pozitivnimi ocenami. V lanskem letuje bil med najbolj

prodajanimi albumi na svetu. Do julija letos je njegova prodaja dosegla 
vrtoglavo število osmih milijonov plošč. Pomembno priznanje so  Chris 
Martin in ostali člani banda poželi tudi na nagrajevanju Grammy 
avvards letos, ko so  prejeli nagrado za najboljši rock album.
Vsamem prvem vikendu po izdaji plošče je bil album na prvem mestu 
po prodaji v 3 6  državah. V Veliki Britaniji je  v sam em  prvem dnevu 
prodal 12 5  tisoč kopij, v prvih desetih dnevih pa 5 0 0  tisoč. V ZDA so  
bile številke zelo podobne: v prvem dnevu so  prodali 3 1 6  tisoč plošč, 
v prvem tednu pa 7 2 0  tisoč. Hkrati je postal Viva la vida tudi album, 
ki je  bil doslej najbolj prenašana plošča z interneta s  7 0 2  tisoč 
"dovvnloadi”.

VIDA VALENČIČ KO SE DOTAKNEŠ OSEBE

Taka je bila 
npr. prva pe
sem  zadnjega 
album a, Live 
in  techn ico - 
lor. Viva la vi
da, naslovna 
pesem , pa je 
najprej izzve
nela  v  izvir
n ik u  in  ka
sneje kot p o 
vezava m ed  
osredn jim  in  
sklepn im  de
lom  koncerta 
v  tečno  preo
bleki. Gre za 
pesem , ki je 
pravi biserček 
v repertoarju.

stavljajo. M orda si jih  sp loh ne, ali pa so obrn je
n a  v povsem  drugačno  smer, ki se, recim o, ustavi 
v bližnji p rodajaln i bižuterije po  najnovejši m o 
di.
M orda jih  včasih opazujem , ker skušam  razum eti 
sebe v n jihov ih  letih, občutek tistega in  sam o ti
stega obdobja, ko nekako lebdiš nad  časom , vse 
se ti zdi osredotočeno v tistem  trenu tku , kot pri 
otrocih , in  vendar je p riso tno  tud i nekaj več: vse, 
kar se ti takrat dogaja, vsi občutki, vse solze tr
pljenja in  vsi nasm eh i nosijo  v  sebi neko h u 
dourn iško  m oč in  nekaj večnega, kot da ti bo  
usojeno za vedno  živeti v  tistem  trenu tku . M orda 
začenjaš odraščati, ko ti uspe izstopiti iz takega 
razm išljanja in  se za nekaj odločiš. Že sam a od

ločitev za nekaj (študij, zavest
n a  odločitev za določenega 
partnerja  ipd.) predpostavlja, 
da se n a  tvoje obzorje pojavlja 
neka sprem em ba. Konec "več
n ih "  emocij.
"Molčečnost je verjetno najpo
gostejša predstava odnosa m ed  
starši in  otroki, tudi ob pogo
stih prepirih. Najstnik je sam" 
(Luigi).
Zadnji stavek m e presune. Saj 
res. N ajstnik im a občutek, da je 

v družini sam . Da je ves njegov em otivn i svet v 
nečem  "zgrešen", ker m u  vedno razlagajo, da je 
itak minljiv, pa čeprav sam  tega ne  m ore doum e
ti. Pravijo m u, da n e  razum e sveta, ker n i še nič 
okusil, n i še delal, n i im el še odgovornosti, n i še 
doživel sm rti ne  rojstva. In  vendar "naj bi se 
m lad  človek in  njegove ideje poslušali, ker o n  to  
potrebuje. Ne pa vedno  prekinjali, drugače bo  
ostal vedno v n ečem  negotov". (Luigi)
"Ko se z  m am o kregava, izbruhne v  jok  in m i 
pravi: "Zakaj nisi več moja punčka"?! (Giulia) 
M orda m e res zanim ajo  misli in  čujstvovanje 
življenjskih brucev, ker skušam  podzavestno -  ali 
pa že zavestno -razum eti sebe v tistih  le tih  in  
vprašanja, ki sem  si jih  takrat postavljala. Navse
zadnje sm o kot odrasli sad sem en, ki so zorela v 
soncu in  na  dežju tistega obdobja, m ar ne?

Najstnik je navsezadnje sam
Danes sem  prebrala, da im a italijanski režiser v 
m islih  film  o odnosu  m ed  najstn ik i in  starši. 
Zbral je preko tisoč prostih  spisov in  v  veliki m a
si predvidljivega, m orda neiskrenega ali pa vsaj 
neproduktivnega, m u  je uspelo izluščiti nekaj 
p ro d o rn ih  misli, ki so jih  m lade duše izrekle o 
tem , v  življenju verjetno najpom em bnejšem  od
nosu.
"Vstopiš v  dnevno sobo in povsod okrog tebe 
nasm ehi na obrazih. Rojstni dnevi, prva obhaji
la, Božiči, fotografije, k i jih  je mama skrbno uok
virila. Da bi kdo podvom il o naši sreči? N em o
goče. V resnici pa sm o lonec, ki brbota".
"Morda bo kdo rekel, da je lepo biti edinček. Jaz 
pravim, da ni. Sam si, brez za
vezništev, sam s svojimi čevlji.
Oče m i je danes rekel: "Vem, 
da sem te resnično preveč kre
gal, ko  si bila majhna, vendar 
nisem  želel, da bi kdo mislil, 
da si 'scrtana'". (Silvia)
Razmišljam o teh  dveh ekstre
m ih: h iperkritičnosti in  obrat
n i pretiran i hvali lastnega 
otroka. H iperkritičnost, ki p ri
vede skoraj obvezno do p o 
m anjkanja samozavesti, in  
pretirana hvala, ki lahko privede k pom anjkanju  
prevzem anja odgovornosti v  življenju. Verjetno 
bi b ilo  prelahko razm išljati ed ino le  kot sin/hči, 
pričakovati si to  ali ono. Prelahko. Če si prišel do 
točke, da danes uvidiš nek i m ehanizem , po tem  
lahko razum eš tu d i razloge, zakaj je bila tvoja vz
goja taka ali drugačna.
Včasih sam a sebi pravim , da n isem  povsem  
objektivna (če je to  sp loh  m ožno  biti). Po cesti 
opazujem  najstniške obraze, dekleta, ki im ajo, 
kljub vsem u, v  očeh  to, kar im ajo  v tistih  le tih  
vsa dekleta: nepoznavanje in  nerazum evanje 
m oške duše. Svoje pa sploh. Fantje tičijo skupaj v 
iskanju neke skupinske m oči in  avtoritete, posa
m ično  se čutijo izgubljene. Gotovo n isem  objek
tivna, ko si predstavljam  vprašanja o m edoseb
n ih  odnosih , o lastni p rihodnosti, ki si jih  po-

Coldplay konec avgusta v Vidmu

"Viva la vida!"
po  rockovskih svetinjah, kakršni 
so Bono, The Edge, Larry M ullen 
in  Adam  Clayton. In  to  jim  zelo 
dobro  uspeva. Pravzaprav s p o 
m očjo  zvočnosti skupine U2 pri
dobivajo prav tisto širino, obču
tek letenja in  svobodo, o kateri je 
govorila oboževalka. Tudi Cold- 
play si nam reč večkrat privoščijo 
zelo po ln e  zvoke, ki jih  izvajajo 
bodisi s kitaro, a tu d i s klavirjem  
in  celo orglam i. Tudi v njihovem  
prim eru  lahko torej govorim o, da 
glasba n i sam o spremljava vokala, 
am pak prej prava zvočna podlaga 
s po ln im i in  donečim i akordi. Od 
U2 se razlikujejo po  tem , da se v 
svojem  g lasbenem  zanosu  usta-

cept" koncerta, t. j. koncerta, ki 
ga je povezovala m očna rdeča nit: 
v  p rim eru  Coldplay je bil to prav 
njihov zadnji a lbum  in  m elodije, 
ki so jih  v  n jem  posneli. Le-te so 
bile tud i pravo vezivo celotnega 

koncerta.

M nogi so jo označili za "baročni 
pop", ker gre za pesem , v kateri 
prevladujejo prav baročni zvoki. 
Električna kitara skoraj n i prisot
na, ritem  krojijo bobni, m elodijo 
pa  kon trabas in  v io lina. Pesem  
pridobiva skozi kitice ritem  in  in 
tenzivnost in  se pripravlja na  pra
vo "eksplozijo" v refrenu, ki pa se, 
v  pravem  Coldplay slogu, v  celo
ti nikoli ne zgodi.
Coldplay im ajo ob tem  še poseb
no  sodobno  plat, ki je do izraza 
prišla tu d i na  koncertu : radi ek
sperim entirajo. Že postavka "con- 
cept" koncerta je dokaj nenavad
n a  pogrun tavščina , k tem u  so 
C oldplay  dodali še nekaj do 
datkov k svojim  pesm im . Tako 
kot že om en jen i Live in  technico- 
lo r in  Viva la vida so Chris M artin  
in  ostali še druge pesm i (delno ali 
v  celoti) obarvali v  bolj izrazite 
dance in  tečno  ritm e. O tožna 
God p u t a smile up o n  your face in 
nekoliko bolj energična Talk sta 
se sprem enili skoraj v  disco uspeš
nici. Prijeten je bil tu d i " in tim 
nejši del koncerta", ko so vsi čla
n i banda pretekli skoraj po l atlet
ske steze in  se z velikega odra pre
selili n a  m anjšega, n a  d ru g em  
koncu stadiona. Na vrsto so priš
le akustične verzije uspešnic, ki so 
jih v preprosti obliki ponud ili gle
dalcem : m ed  tem i sta izstopali 
G reen eyes in  Billy Jean, pesem , 
ki jo je pel M icheal Jackson in  ki

so m u  jo Coldplay posvetili. Yellow, The Scientist, Glocks, Fix
Seveda so bile ob tem  prisotne še you. Izvedene so bile zelo natanč-
vse ostale uspešnice: In m y plače, no, tud i M artinovo izvajanje je bi

lo zelo uglašeno, kar je na 
k o ncertih  v  živo zelo do 
b e r dosežek. K oncert so 
Coldplay posprem ili z ze
lo preprosto, a dom iselno 
koreografijo . O b p o 
snetk ih  na  velikih ekran ih  
so m ed  ko n ce rto m  nad  
gledalce spustili pravo 
m orje  p isan ih  p ap irn a tih  
metuljčkov, ki so prav tako 
razpoznaven znak njihove 
letošnje turneje. Ob koncu 
koncerta , ko je vzh ičena 
pub lika  svoje junake p o 
n o v n o  vabila n a  oder, je 
"m etu ljčke” nadgrad il še 
ogn jem et, ki je sklenil 
p razn ičn i ko n ce rt in  
vrhunske videm ske po let
ne  koncerte.

Andrej Čemic

Chris M artin  je v  javnosti 
večkrat označen , n ek o 
liko škodoželjno, kot go 
spod  Palthrovv. N jegova žena 

G w ynneth  Paltrow, ena  od  bolj 
zn an ih  h 'w o o d sk ih  zvezd, (po 
številu pojavov v m edijih ) pred  
n jim  prednjači in  o  njej večkrat 
govorijo, da je tip ična ženska, ki 
drži tri vogale v hiši. Predstavljaj
te si zato, kakšen sloves lahko uži-

m ehiškega slikarja Fride Kahla. 
Skratka, veliko u m etnosti in  ve
liko glasbe. Na kupu. Izbira, da se 
n a  naslovnico pop-rock album a 
postavi k lasična poslikava, je 
nekoliko nenavadna. A uspešna. 
Naslov album a (Viva la vida) in  
njegova naslovnica (Delacroixo- 
va poslikava) sta nam reč parafra
zirala tu d i celoten koncert. "Pe
sm i in  način  njihovega izvajanja

va n jen  soprog, gospod Paltrow, 
oz. Chris M artin.
Taka slika pa ne odgovarja resni
ci. Tudi C hris M artin  je velika 
zvezda. Na stad ionu  Friuli, na  le 
en i od njegovih zelo številnih le
tošn jih  etap, ga je skoraj božan
sko sprejela 40-tisoč glava m noži
ca. In da ne bo  pom ote, organiza
torji koncertov so letos videm sko 
publiko  zelo dobro  razvajali: Naj
prej je v  osrčju Furlanije nastop i
la M adonna, sledil ji je Spring- 
steen, po le tno  koncertno  sezono 
pa so sklenili M artinovi Coldplay. 
Kljub tako ug ledn im  gostom , ki 
so se zvrstili le kak m esec pred  
njim , je tud i gospod Palthrovv, ali 
natančneje  povedano, Chris M ar
tin , napoln il stadion. Do zadnje
ga kotička.
Glasbeniki, ki ljubijo slikarstvo
C oldplay na  tu rn e ji p red 
stavljajo najnovejši a lbum . 
Prijetna, poslušljiva glasba, ki 
v sebi n im a agresivnosti in  gre 
po  sledeh brit-popa. Č lani sku
p in e  so na  videz vse prej kot 
"po red n i fantje". N ikakršn ih  
dolg ih  las ali č u d n ih  oblačil. 
Čisto nasprotje: lepo urejeni in  
postavni dečki pojejo zelo m e
lod ične, večkrat b a lad n e  in  
um irjene pesm i. V idem  jih  je v 
ponedeljek, 31. avgusta, sprejel 
kot junake. Scenska ikonogra
fija odra je v  središče postavila 
eno  izm ed najbolj zn an ih  p o 
slikav: m ladenka M arianne, ki 
vihra s francosko zastavo v roki 
in  vodi Francoze k uporu , Dela- 
croixova u m etn in a  Svoboda vodi 
ljudstvo. Coldplay so si om en je
n o  sliko izbrali za naslovnico al
bu m a  Viva la vida, naslov, ki je 
povzet p o  drug i u m e tn in i, sliki

dajejo človeku sm isel odprtega  
prostora, sm isel letenja, sm isel 
svobode", je b ila  jasna en a  od 
oboževalk na videm skem  stadio
nu . In res so C oldplay v živo s 
svojo glasbo vnesli dodano  vred
nost širine, ki v  pop  glasbi večkrat 
n i zasledljiva. Treba je sicer pove
dati, da so Coldplay žanrsko res 
usidran i v  pop-glasbi, ki pa im a 
ko ren ine  trd n o  zaraščene v 
rockovskih ritm ih . Predvsem  ko 
gre za njihov zvok..., opredelili bi 
ga lahko za zelo britanskega (že 
om enjen i britpop) in  hkrati zelo 
irskega. O čitno je nam reč, da so 
se fantje, dom a v Londonu, usod
n o  nalez li tistega rockovskega 
viharja, ki im a izvor n a  so
sednjem  otoku. Zvok in  glasbena 
podlaga, ki sta m ed  zvezde izstre

lila četverico m lad ih  glasbenikov, 
sta nam reč na  las p o dobna  akor
d om  in  to n a lite tam , ki jih  iz 
svojih k itar in  bas-kitar izvabljajo 
U2. Ja, prav ste razum eli. Za svoj 
navdih Coldplay večkrat posegajo

vijo le h ip , p reden  
glasba prekorači 
žanr popa (oz. m e
lodičnega ali lahke
ga rocka), da b i se 
izlila v  bolj ritm ični 
in  odločnejši rock.
Izreden koncert v  
živo!
Na koncertu  pa  n i 
m anjkalo  n iti tak ih  
trenutkov, ko so se 
člani skupine neko
liko bolj energično 
spravili nad  kitare, 
b o b n e  in  m ikrofo
ne. Predvsem  v tre
nu tk ih , ki so pove
zovali posam ezne 
pesm i. Sam koncert je bil nam reč 
postavljen na oder v  obliki "con-
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Z omejevanjem plač in pokojnin zoper primanjkljaj v javnih financah

V Sloveniji različna mnenja o dogovoru 
za sporazumevanje s Hrvaško

Kratke

Slovenski v lad i se m orda  
obe ta  u sp eh  n a  p o m e m b 
n e m  zu n an je p o litičn em  

področju , v  o d n o sih  s Hrvaško. 
Soočanje m ed  državama, ki je tra
jalo od n ju n e  osam osvojitve leta 
1991 te r  je pogosto  povzročalo  
velike napetosti, se je, tako kaže, 
u m ak n ilo  začetku bo ljših  
odn o so v  in  poskusom  spo 
razum evanja, za kar sta nem ara  
najbo lj zaslužna p redsedn ika  
obeh  vlad, Borut Pahor in  Jadran
ka Kosor. Slovenija je (ali bo, če 
bo  tako  od ločil D ržavni zbor) 
odprav ila  b lo k ad o  h rv ašk ih  
pogajanj za vstop v EU, sosed
nja država pa je oz. b o  prekli
cala zemljevide, fotografije in  
d ruge dokum ente , ki jih  je v 
pogajalskem  procesu predloži
la EU in  s ka te rim i je h o te la  
p re jud ic ira ti d ržavno  m ejo  
m ed  S lovenijo in  H rvaško. 
Pogajanja o  m eji naj bi odslej 
po teka la  p o d  okriljem  
Evropske un ije , ki b o  za to  
im enovala posebno  m ednaro 
d n o  arbitražo.
V slovenski politiki, posebej pa 
v javnem  m n en ju , so o m e n 
jene novosti sprejeli z olajšan
jem  in  zadovoljstvom , vendar 
nekateri s pridržki. O pozarja
jo, da so najprej po trebne take 
nove po teze L jubljane in  Za
greba, s katerim i bi odpravili 
dvom e in  nezaupan je , ki so 
doslej obrem en jevali odnose  
m ed državama. Sicer pa je dogov
o r o  izhod išč ih  za nadaljevanje 
p rocesa sporazum evan ja  m ed  
Slovenijo  in  H rvaško, ki bi 
om ogočilo  določitev  m eje m ed  
državam a in  sprejem  Hrvaške v 
EU, že deležen kritik in  zavračan
ja. Predsednik SLS Radovan Žer
jav je opozoril, da b i se m orala  
Jadranka Kosor u rad n o  obvezati, 
da se b o  H rvaška u m ak n ila  z 
ozem elj, ki si jih  je n as iln o  
prisvojila po  osam osvojitvi obeh  
držav, torej od  25. junija 1991 dal

je. Če tega n e  b o  storila, se bo  
Slovenska ljudska stranka zavzela 
za n ak n ad n i zakonodajn i refer
en d u m , s ka te rim  bi od ločili o 
tem , ali naj b o  H rvaška sp loh  
sprejeta v  EU. V oceni dogovora, 
doseženega m ed  obiskom  
hrvaške prem ierke v  Ljubljani, pa 
je b il najbo lj oster p redsedn ik  
Slovenske n ac io n a ln e  stranke 
Zm ago Jelinčič-P lem eniti. Dejal 
je, "da gre za izdajo  slovenske 
države in  naroda, saj izkušnje 
potrjujejo, da H rvatom  nikoli n i 
m ogoče verjeti". Tudi SDS, na-

poslovneži pa si še naprej določa
jo visoke nagrade, odpravn ine  in  
nekakšna priznan ja  za svoje de
lo, za katero  sicer p re jem ajo  
redne plače. O m enjen i in  drugi 
p rim eri socialnega razslojevanja 
slovenske d ružbe  po tekajo  ob 
brezbrižnosti vlade in  le ob ver
b a ln ih  protestih  sindikatov, saj je 
največji m ed  n jim i, Zveza svo
b o d n ih  sindikatov Slovenije, ide
ološko in  p o litičn o  n a  stran i 
sedanje levosredinske vlade.
V tak ih  razm erah in  vzdušju nas
taja nevarnost sesutja celotnega

Predsednika hrvaške in slovenske 
v lade, Jad ran k a  Kosor in Borut Pahor

jvečja opozicijska stranka je glede 
dogovora m ed  B oru tom  Pahor
jem  in  Jadranko  Kosor kritična. 
Stališče stranke je pojasnil m in is
ter dr. D imitrij Rupel.
M ed tem  ko začetek n o v ih  
odnosov m ed  Ljubljano in  Zagre
b o m  vzbuja nekoliko več upanja 
za sodelovanje m ed  Slovenijo in  
Hrvaško, pa se najvažnejši p ro b 
lem  v državi, finančno-gospo- 
darska kriza, poglablja. Število 
b rezposeln ih  narašča, km alu  jih 
bo  90.000, pod je tja  p ropadajo ,

sistem a jav n ih  financ . Država 
im a čedalje večje izdatke, p rih o d 
ki v  p ro račun  in  druge javne fi
n an čn e  račune pa  se zaradi krize 
zmanjšujejo. Zaradi tega se je vla
da odločila za krčenje izdatkov, 
saj proračunski primanjkljaj h itro  
narašča in  zdaj znaša že okoli 
m ilijardo evrov. M nogi predlaga
jo u vedbo  novega davka na  
neprem ičn ine , zlasti tiste, ki jih  
lastn ik i n e  uprorablja jo , am pak 
jih  dajejo v najem . Vlada tu d i ne  
razm išlja o  uvedbi davka n a  kap

ital, ki ga posedujejo najbolj bo 
gati Slovenci. Zgolj fo rm a ln o  
potekajo razprave o uvedbi davka 
na  luksuz, ki se vanj uvrščajo tu 
di u m e tn in e , d ragoceno  krzno, 
dragulji, jahte  in  dragi av tom o
bili. V lada pa  se je od ločila  za 
d rugačen  n a č in  p ridob ivan ja  
denarja, s katerim  bi uravnotežili 
jav n o fin an čn e  račune. Javn im  
uslu žb en cem  n e  b o d o  večali 
plač, upokojenci n e  bodo  preje
m ali povečanj poko jn in  in  tu d i 
prejem ki socialn ih  podpirancev  
bodo ostali nesprem enjeni. Zlasti 
m ed  upokojenci narašča nezado
voljstvo, saj jih  je okoli 200.000, 
ki im ajo le kakih 300 evrov poko
jn ine n a  mesec. Znani ekonom ist 
in  univerzite tn i profesor dr. Bo
gom ir Kovač je m ed tem  dal novo 
m n en je  in  o cen o  o tra jan ju  fi- 
nančno -gospodarske  krize v 
Sloveniji. M eni, "da bo  kriza z ve
liko v e rje tnostjo  tra ja la  vsaj 
trideset mesecev z rahlim i n ih a n 
ji, gospodarsko oživljanje pa bo 
p o časn o  in  neizrazito  vsaj še 
naslednja štiri leta".
Ivan Oman kritično o slovenski 
družbi in državi
O Ivanu  O m anu , ustanov ite lju  
Slovenske km ečke zveze in  
p o b u dn iku  ustanovitve D em osa 
(D em okratične opozicije Sloveni
je), je ob njegovi 80-letnici izšla 
knjiga, ki jo je napisal Aleš Primc. 
O m an  je ob svojem  ro js tnem  
dnevu  k ritičn o  ocen il razm ere, 
p o litiko  in  težnje v  Sloveniji. 
M eni, "da je naša družba daleč od 
socialne dem okracije. V Sloveni
ji sm o razvili grd kapitalizem , so
c ia ldem okracijo  pa si b o m o  
m orali še izboriti". Zadovoljen pa 
je, ker im am o v Sloveniji svobo
do. "Nekaj m alega sem , m islim , 
k tem u  prispeval tu d i sam ". Ivan 
O m an  je tu d i opozoril, "da v 
Sloveniji n e  živ im o sam o v 
gospodarski krizi, tem več doživl
jam o tud i krizo vrednot".

Marijan Drobež

Nova knjiga izvedenca za javno upravo in publicista dr. Cvetka Vidmarja

Zadnja tuja vojaška okupacija 
slovenskega ozemlja 1945-1947

V G oriškem  m uzeju  v 
K rom berku so predstavili 
novo knjigo  z naslovom  

Z adnja tu ja  vojaška okupacija  
slovenskega ozem lja, 1945-1947. 
N apisal jo je dr. Cvetko Vidmar, 
znan  strokovnjak za javno u p ra 
vo in  publicist, ki je dejaven tu 
di v  okviru  nestrankarske in  n e 
p o litične  organizacije F orum  za 
Goriško. D elo so predstavili av
tor, dr. Cvetko V idm ar, zgodovi
n a r dr. Branko M arušič in  d irek
to r G oriškega m uzeja, ki je novo 
delo izdal, Andrej M alnič. Nova

knjiga obsega 352  s tran i in  je 
p lod  večletnega dela in  razisko
vanja avtorja. V njej zelo tem elji
to, n a tan č n o  in  stvarno  opisuje 
p o litične, n aro d n o s tn e  in  druge 
v id ike zavezniške, to  je ang lo- 
am eriške okupacije Primorske, ki 
je trajala od  12. junija 1945, ko se 
je m orala  Jugoslovanska vojska 
u m ak n iti iz Trsta, G orice in  d ru 
g ih  krajev, ki jih  je p re d h o d n o  
zasedla oz. osvobodila, pa do  15. 
sep tem bra  1947, ko je b ila  P ri
m orska sk ladno  z m iro v n o  p o 
godbo  m ed  p ris to jn im i država

m i p rid ružena m atičn i državi Ju 
goslaviji oz. Sloveniji.
M ed viri, k i jih  je p isec kn jige 
uporab il, so tu d i tisti iz Pokrajin
skih arhivov v Novi Gorici in  Ko
p ru  in  iz A rhiva Slovenije. U poš
teval je nadalje pisanje časnikov 
Partizanski dnevnik , Glas zavez
nikov, P rim orsk i d n ev n ik  in  
Soški d n ev n ik . P o m em b n i so 
m u  bili tu d i u s tn i viri. V novem  
d e lu  so p rv ič  ob jav ljene  tu d i 
nekate re  fotografije. Avtor se je 
prav posebno  zahvalil dr. Branku 
M arušiču  za spodbude in  nasve

te, ki m u  jih  je dal p ri p isan ju  
knjige. Zahvala gre tu d i goriškim  
o b č in a m  in  razn im  o rg an iza 
cijam, ki so izdajo fin an čn o  p o d 
p rle . U vod v kn jigo  je nap isa l 
zgodovinar Branko M arušič. Za
pisal je, da je knjiga Cvetka Vid
m arja "prvo delo slovenskega av
torja o upravi, ki jo je po  drugi 
svetovni vo jn i v  t. i. Julijski kraji
n i vzpostav ila  am eriška  in  a n 
gleška vojska. Dr. Cvetko V idm ar 
se je p rv i spopadel s p o d ro b n im  
o riso m  ang lo -am eriške vojaške 
uprave. N apisal je izv irno  delo, 
ki tem elji na  p o d ro b n em  p o zn a
vanju  zgodovinske literatu re  ter 
zgodovinsk ih  virov, objavljenih  
in  neobjavljenih". Povzetek knji
ge je v  italijanščino prevedel Aleš 
K omavec, v  ang lešk i jezik pa 
prof. D arinka Kovšca.

M.

Velenje

20. Pikin festival

Me d  2 0 . in  2 6 . s e p 
t e m b r o m  b o  v  V e
le n ju  p o te k a l  P ik in  
fe s tiv a l, k i b o  to k r a t  še  p ra v  

p o s e b e n , saj b o  le to s  že  n je 
g o v a  d v a js e ta  iz v e d b a . P rv i je  
n a m r e č  p o te k a l  1. 19 9 0  in  se 
je  o d  te d a j iz  e n o d n e v n e  p r i 
re d i tv e  ra z ra se l v  n a jv e č ji s lo 
v e n sk i o tro š k i fe s tiv a l, k i p r e 
se g a  s lo v e n s k e  m e je .  V sak o  
le to  g a  o b iš č e  o k ro g  8 0 .0 0 0  
o t r o k  in  n j i h o v ih  o d r a s l ih  
sp re m lje v a lc e v . P ik in  fe s tiv a l 
p r ip ra v l ja  ja v n i  z a v o d  F e s ti

v a l V e len je  p o d  p o k ro v i te l js t
v o m  m e s tn e  o b č in e ,  s o d e 
lu je jo  p a  še  M e d o b č in s k a  
zv eza  p r i ja te lje v  m la d in e  V e
le n je , K n již n ic a  V elen je , M la 
d in s k i  c e n te r  V e le n je , J a v n i  
sk lad  RS za  k u l tu r n e  d e ja v n o 
s ti, M u z e j V e le n je  in  d r u g e  
o rg a n iz a c ije .  L e to s b o  rd e č a  
n i t  fe s tiv a la  P ik as te  id e je  v  sk
la d u  z e v ro p s k im  le to m  u s t 
v a r ja ln o s t i  in  in o v a t iv n o s t i .  
V  fe s tiv a lsk ih  d n e h  b o  d e lo 
v a lo  v eč  k o t 100  u s tv a r ja ln ih  
d e la v n ic ,  o t r o c i  p a  b o d o

sv o jo  d o m iš l j i jo  
la h k o  s p r o s t i l i  
t u d i  n a  P ik in e m  
n a te č a ju .  P ik a  
N o g a v ič k a  je 
n a m r e č  v se le j 
p ro ta g o n is tk a  fe 
s t iv a la .  P o k ro v i
te l j ic a  le to š n je  
iz v e d b e  b o  g o sp a  
V la s ta  N u s s d o r 
fer, k a te r i  b o d o  
n a  p o s e b n i  
s v e č a n o s t i  d a l i  
n a z iv  P ik in a  a m 
b a sa d o rk a . F e s ti
v a l se  b o  z a č e l v  
n e d e ljo ,  20 . s e p 
te m b ra , k o  b o  o b  
V e le n jsk e m  jeze-

V ospredju dr. Peter Gamper, vodja arheoloških izkopavanj

V tolminskem muzeju razstava arheoloških 
najdb iz Gurina v Ziljski dolini
V tolminskem muzeju so na ogled arheološke najdbe, ki so jih 
odkrili v Gurinu v Ziljski dolini na Koroškem. Tam že od 19. stoletja 
dalje potekajo izkopavanja, ki so razkrila tudi bogate ostaline iz 
železne dobe in obdobja Rimljanov. Najdišče je pomembno tudi 
zato, ker je  bilo v stoletjih pred nastankom  krščanstva močno 
povezano z območjem Veneta v Italiji. Razstavo arheoloških najdb

sta  na otvoritveni slovesnosti predstavila Erich VVappis, direktor 
koroškega deželnega muzeja v Celovcu, ter dr. Peter Gamper, vodja 
a rheo lošk ih  izkopavanj v Gurinu v Ziljski dolini. R azstava  v 
tolminskem muzeju bo odprta do 19. oktobra.

Marko Jamšek iz Manč pri Vipavi, 
pridelovalec nagrajenih vin
Marko Ja m š e k  iz Manč pri Vipavi je  š t u d e n t  Visoke šo le  za 
vinogradništvo in vinarstvo Univerze v Novi Gorici, vendar tudi 
pridelovalec odličnih vin. Na 35. odprtem državnem ocenjevanju vin 
z naslovom Vino Slovenija 2009 , kije potekalo v Gornji Radgoni, je 
prejel šam p io na  za svoje a rom atično polsladko vino Rumeni 
muškat letnika 2008 , zlato medaljo za vino sorte Pinela iz leta 
2 0 0 8  in srebrno medaljo za vino sorte Rose, tudi iz leta 2008.
Ob tem omenjamo, da je bila za letošnjo kraljico vina sorte Teran 
izbrana Neža Milič, š tudentka na Fakulteti za znanosti o okolju 
Univerze v Novi Gorici.

Tudi v Posočju brezplačen časnik z veliko 
naklado
Časnik z imenom EPIcenter, ki ga izdaja Posoški razvojni center, je 
najbolj razširjeno glasilo v Posočju. Praviloma izhaja enkrat na 
mesec, naklada omenjenega časnika pa znaša okoli 7.300 izvodov. 
Objavlja zelo veliko informacij vseh vrst oz. z najrazličnejših področij, 
po seb e j  tis te ,  ki so  razvojno u sm er jen e .  Glasilo p re jem ajo  
brezplačno vsa gospodinjstva v tolminski, kobariški in bovški občini. 
V novi številki so objavljeni tudi poročila o delovanju občinskih 
svetov v treh občinah, ki tvorijo Posočje, novi publikaciji z naslovom 
Soča od Trente do Jadrana, knjigi zgodovinarja Draga Sedmaka 
med prvo in drugo svetovno vojno, pa tudi koledar o kulturnih in 
drugih prireditvah, ki jih v Posočju in tudi čez mejo v Beneški 
Sloveniji uprizarjajo v poletnem času.

Jeseni fudi protest slovenskih kmetov
Kmetje v Sloveniji, ki s ice r  tvorijo m ajhen  del prebivalstva, 
opozarjajo na gibanja in težave, ki ogrožajo njihovo delo in celo 
obstanek. Dokazujejo, da so stroški kmetovanja čedalje višji, zato 
s e  njihovi prihodki znižujejo. Posebej je  to očitno v primerih neurij, 
toče in drugih naravnih nesreč, ki jih je vsako leto več. Letošnji 
pridelek pšenice je bil manjši kot ob običajnih letinah, kakovost zrna 
je  s l a b š a .  V P rek 
murju in tud i v Vi
p av sk i  dolin i  bo 
p r ih o d e k  p r id e lo 
valcev od le tošn je  
p še n ic e  komaj za 
dostoval za stroške 
žetve, odkupne cene 
m le k a  pa  s o  za 
tretjino nižje kot lani.
V sindikatu kmetov 
Slovenije opozarjajo, 
d a  s o  r a z m e r e  v 
kmetijstvu tako slabe, da zahtevajo protest. Priredili ga bodo jeseni, 
poimenovali pa so ga kot "kmečki punt iz ob u p a”. Po mnenju 
nekaterih kmetovalcev pa protest ne bo uspel, "ker po Ivanu Omanu 
nimamo voditelja, ki bi nas  lahko povezal in poenotil”.

r u  d r u ž in s k i  d a n .  
L eto s b o  še  p o s e b n o  
s v e č a n o , sa j b o d o  
V e le n jč a n i  ta  d a n  
p r a z n o v a l i  tu d i  50 - 
le tn ic o  o d p r t ja  m e 
s tn e g a  s red išča . P ika  
N o g a v ič k a  b o  iz ro k  
ž u p a n a  S rečka  M e h a  
p re je la  z a  te d e n  d n i  
o b la s t  v  m e s tu .
N a  o g le d  b o  k a r  
o s e m  P ik in ih  r a z 
s tav , n a  t r e h  o d r i h  
b o  3 0  lu tk o v n ih ,  
p le s n ih  in  g le d a 
l i š k ih  p re d s ta v . O b  
V e le n js k e m  je z e ru  
p a  b o  z ra s lo  p ra v o  
P ik in o  m e s to . N a  fe

s t iv a lu  b o  tu d i  h u m a n i ta r n a  
p o b u d a :  z n a n e  o s e b e  b o d o  
p e k le  p a la č in k e  in  iz k u p ič e k  
p r o d a je  b o  n a m e n j e n  
o t r o k o m  iz  s o c ia ln o  š ib k ih  
d ru ž in .  M e d  d r u g im  b o s ta  n a  
p r o g r a m u  tu d i  s r e č a n je  
o tr o š k ih  s k u p in  in  P ik in a  ja 
d r a ln a  re g a ta .
P red  t r e m i  le t i  so  b ile  n a  P ik i
n e m  fe s tiv a lu  ra z s ta v lje n e  t u 
d i n e k a te re  risb e , k a te r ih  p ro 
ta g o n is tk a  je b i la  P ik a  N o g a 
v ič k a . N a r is a li  so  j ih  o b is k o 
v a lc i  G o r iš k e g a  v r t i l j a k a  za 
n a te č a j , k i g a  je p r i r e d i l  K ul
t u r n i  c e n te r  L ojze B ra tu ž  o b  
1 0 - le tn ic i  o tr o š k e g a  g le d a 
lišk e g a  a b o n m a ja .

IK
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Zaradi nizke rodnosti otrok, rojenih v letu 2003

V Sloveniji v osnovnih in 
srednjih šolah manj otrok

V industriji Iskra Avtoelektrika v Šempetru pri Gorici z a p o s l e n ih  b i lo

_  I *  I  •  I  ■ I  •  o k o l i  1 -500 ,Zaradi krize odpustili skora| s°— s
z m a n jš a lo  za  p o 
lo v ic o . D e la jo  36 
u r  n a  te d e n .  V in -

polovico zaposlenih
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Zgodba o Pivovarni Laško se še razpleta

Kaj bo goriški podjetnik, 
ki rad pije Radensko?

Zgodba okoli Pivovarne 
Laško, ki je po vstopu v igro 
goriškega podjetn ika Pier- 

paola Geranija postala zelo zani
m iva tudi v zamejstvu, je nekoliko 
po tihn ila . M edtem  ko se Cerani 
ukvarja s slovenskim tiskom (vložil 
je tožbo proti Dnevniku), postaja 
strateško vse m anj pom em ben  
igralec na slovenskem tržišču. Ob 
vstopu na slovensko tržišče se je res 
predstavljal kot rešitelj, ki bo Ra
densko popeljal na  am eriško 
tržišče. Že na prvi pogled je bilo 
očitno, da gre predvsem za marke
ting. V le nekaj tedn ih  pa so banke 
upnice izterjale dolgove tako, da 
so družbi Infond holding, nepo
sredni lastnici 54% Pivovarne 
Laško, zasegli njene deleže, ki so 
bili zastavljeni kot garancija za do
bavo kreditov. Infond holding im a 
danes le še kak odstotek lastništva 
nad  pivovarno. Cerani pa je m ed
tem  postal p redsednik  družbe 
Infond holding. Vprašanje je seve
da, zakaj?
Medmrežje podjetij
Pierpaolo Cerani, goriški podjet
nik, im a danes svoj generalštab v 
Trstu, na  ulici Flavia 124. Tam 
im ajo nam reč sedež njegova 
podjetja, začenši z družbo Iniziati- 
ve generali 96 s. p. a., ki je konec 
julija prevzela poštn i nabiraln ik  
Kolonel in  posledično celotno ve
rigo, ki ga je preko Infond hold in
ga pripeljala do Pivovarne Laško. 
Tam je tud i nastan jeno  podjetje 
Diaco s. p. a., krovno podjetje, v 
okviru katerega deluje vrsta hče
rinskih podjetij. Večina teh im a se
dež v Trstu (Alphagenics Diaco 
Biotechnologies je npr. v Bazovi
ci), nekatera pa tudi v  Bolgariji, v 
Beljaku ali celo na sam em  Cera- 
nijevem dom ačem  naslovu (njego
vo stalno bivališče je prijavljeno v 
Celovcu). Družba Diaco s. p. a. je v 
100% lasti družbe Iniziative gene
rali 96 (družba, katere upravitelj je 
sam  Cerani in  ki je form alno  
odkupila 30% delež Kolonela). 
Ozadje družbe Iniziative generali 
96 pa je še manj jasno: 1% delež je 
v  rokah privatnika Giuliana Rog- 
gera, 99% družbe pa je v lasti Dia- 
colux in tern  s. a. s sedežem v Luk
sem burgu. Ker je ta  država znana 
kot davčni raj, je poizvedovanje o 
nadaljn jem  lastništvu podjetja 
Diacolux zelo oteženo. Znano je 
le, da je upravljalec om enjene 
družbe inž. Luca Simona, ki naj bi 
bil švicarski državljan. Kljub tem u 
pa naj bi bil večinski lastnik Diaco- 
lux prav tako Cerani, pa dejansko 
ne m orem o ugotoviti, kako se na
prej vije lastniška veriga podjetja. 
Neprepričljiva tožba!
V zadnjih tednih je Cerani, bolj kot 
zaradi svojih lastniških deležev in 
institucionalnih funkcij (m edtem  
je nam reč postal predsednik  
Infond holdinga, družbe, ki je bi
la še nedavno tega 54% lastnik Pi
vovarne Laško), prišel v ospredje 
zaradi razprtij s slovenskimi m e
diji, v  prvi vrsti z D nevnikom . 
Preko odvetniške pisarne Zidar 
Klemenčič (ene od vplivnejših in 
bolj poznanih  v Sloveniji) je dose
gel, da so na sodišču izdali odred
bo, po kateri je za D nevnik prepo
vedano vsako pisanje v  trd iln i 
obliki in  nam igovanje o tem , "da 
je tožeča stranka Pierpaolo Cerani 
kontroverzna osebnost" in  o nje
govih dom nevnih  stikih z bolgar
skim prem ierjem . V tožbi je Cera
n i predstavil dokum entacijo , ki 
naj bi dokazovala, da je njegova 
sodna preteklost povsem  čista. 
Najmanj pa kar lahko ugotovimo, 
je to, da je njegovo do kum en ti
ranje nepopolno. Potrdilo o nekaz
novanosti, ki ga je Cerani kot pri
logo tožbi predstavil pred  so
diščem, nam reč ne om ogoča po
polnega vpogleda. Gre nam reč za

potrdilo, za katerega lahko zaprosi 
posam eznik za administrativno ra
bo in ne vključuje prekrškov, ki se 
kaznujejo samo z denarno kaznijo. 
V takem  dokum entu  ni prisotnih 
niti obsodb na kazni do dveh let 
pogojno, po poteku kazni same. 
Dalje se ne vpisujejo niti razsodbe, 
ki so dosežene s pogoditvijo, ob
sodbe za manjše prekrške pri m i
rovnem sodniku ali obsodbe, ki jih 
je izničila amnistija. Skratka, Cera
ni je v tožbi v  zagovor trditvam  o 
svoji nekaznovanosti predložil 
dokum ent, ki tega (v celoti) ne po
trjuje.
Znano je tudi, da je bil Cerani v ob-

Prav tako Infond holding poseduje 
danes sam o še dober odstotek 
M ercatorja. Vprašanje, ki se torej 
danes postavlja, je, zakaj je Cerani 
prevzel družbe, ki so bile na robu 
bankrota? Že konec julija, ko je Ce
rani vstopil v slovensko gospodar
stvo, je bilo jasno, da Šrotov im pe
rij n im a več nikakršne p rihodno
sti, ker je prvi slovenski tajkun pa
del v nem ilost gospodarskih, banč
n ih  in  političnih krogov. Njegovi 
načrti, ki jih je razkrival v  medijih 
o prodajanju  Radenske na  am e
riškem trgu, so bili bolj ko ne šale. 
Danes nim a nobenega dejanskega 
vpliva na poslovanje Laškega, Ra-

G o r iš k i

dobju m ed leti 1985 in  2000 pod
vržen procesu z obtožbo davčne 
utaje, goljufije in sodelovanja v  kri
m inaln i združbi. Po tožilčevi ob
tožbi naj bi ustvarjal družbe, ki so 
fiktivno prevzemale stroje drugih 
družb s finančnim i težavami. Tem 
strojem naj bi preko družb za lea- 
sing napihovali cene na tržišču. Po 
prvostopenjski oprostilni razsodbi 
leta 1997 (dvanajst let po začetku 
obravnave!!!) je bil na drugi sto
pnji leta 1999 obsojen pogojno na 
dve leti zaradi vodilne vloge v kri
m inaln i združbi. Ostale obtožbe
niso bile obrav- ______________
navane zaradi za
staranj a rokov.
Na kasacijskem 
sodišču je bila le
ta 2000 ovržena 
tudi obsodba za
radi k rim inalne 
združbe: tud i v 
tem  p rim eru  so 
nastopili zasta
ralni roki.
Cerani predsed
nik Infond hol
dinga? Čemu?
Potem ko je Ce
rani julija prevzel 
30% družbe Ko
lonel, ki je bila 
prva v vrsti, ki je 
peljala do Pivo
varne Laško, je 
nedavno prevzel 
še predsedniško 
m esto družbe 
Infond holding, 
zadnjega podje
tja v verigi do Pi
vovarne Laško. V 
tem  obdobju  pa 
so dejansko tudi 
vse banke u p n i
ce In fond  ho l
d inga zasegle 
delnice, s kateri
m i je podjetje za
varovalo kredite.
In fond  ho ld ing  
je dejansko na 
račun neplača
nih  dolgov izgu
bil večji del svo
jega im etja v  Pi
vovarni Laško:še 
pred dvema m e
secema je bil de
lež Infonda v La
škem 54%, danes 
je sam o še 3%.

denske, M ercatorja in  časopisov. 
Kaj bo torej počenjal s 30% danes 
nepom em bnega poštnega predala 
Kolonela in  s predsedništvom  da
nes prav tako nepom em bnega 
Infond holdinga? II Piccolo je v  to
rek, 15. septem bra, pisal, da pri
pravlja Cerani nov  "šov", nove 
prevzeme in nov pohod na sloven
sko gospodarstvo. Svoje nove načr
te naj bi predstavil v sredo, 16. sep
tem bra. Do zaključka redakcije žal 
nam  ni uspelo izvedeti nič novega. 
Igra se nadaljuje.

Andrej Čemic

O sn o v n e  in  sredn je  šole 
v  Sloveniji v novem  šol
skem  letu, ki se je p riče
lo  1. sep tem bra , ob isku je  m an j 

učencev  oz. dijakov, ko t jih  je b i
lo  lan i. O sn o v n e  šole ob iskuje  
160.392 o trok , kar je več ko t ti
soč m an j, ko t jih  je b ilo  le to  
prej. Število prvošo lčkov  se je 
v o b ra v n a v a n e m  o b d o b ju  
zn iža lo  od  17.704 n a  17.541. 
P o d o b n o  n azad u je  štev ilo  
dijakov v  g im naz ijah  in  d ru 
g ih  s red n jih  šo lah . V no v em  
šolskem  le tu  sredn je  šole o b i
sku je  o k o li 8 6 .5 0 0  dijakov, 
kar je okoli tisoč m an j, ko t jih  
je b ilo  v  p re jšn jem  šo lskem  
letu .
Š tevilo u čencev  in  dijakov v 
S loveniji se je zn iža lo  zato, 
ker je v  šolske k lop i sedla ge
neracija  o trok , ki so b ili ro je
n i le ta  2003, ko je b ila  ro d n o 
st o tro k  v S loveniji na jn ižja . 
V endar p a  je pričakovati, da 
b o  vpis v  šole v  n a s led n jih  le
tih  večji, ker je n am reč  prav  
p o  le tu  2 0 0 3  ro d n o s t p r i n as  
začela v z tra jn o  na rašča ti. Lani 
se je tako  rod ilo  že 21.817 otrok, 
kar je največ v  sam osto jn i Slove
niji. Ker b o  število  o sn o v n o šo l
cev začelo  p o s to p n o  n a ra šča ti 
šele s p r ih o d n jim  le to m , je 
pričakovati, d a  se b o d o  razredi 
s red n jih  šol začeli bo lj p o ln i ti

šele čez d ese t let, k a r p o m en i, 
da  b o  število  sredn ješo lcev  do  
tedaj še naprej u p ad a lo .
N ovo šolsko le to  se je v  Slove
n iji začelo  red n o , b re z  več jih  
težav  ali zap le tov . Z arad i 
m an jšega  števila o tro k  in  učen-

b rezp lačnega  izposo jan ja  kn jig  
in  d ru g ih  u č n ih  pripom očkov , 
za učen ce  in  dijake p a  je zago
tov ljen  tu d i to p e l o b ro k  h ran e . 
Poskrbljeno je tu d i za sadje. D o
b iva jo  ga p o c e n i ali celo  b rez 
p lačn o . Povsod v državi je zago-

cev n o b e n e  šo le  n iso  zap rli. 
Z godilo  p a  se je p rv ič  nekaj b o 
lečega, kar je tu d i od raz  sp lošne 
krize v  državi. V s red n jih  šo lah  
je n am reč  več ko t sto učite ljev  
oz. p ro fesorjev  izgub ilo  zaposli
tev.
V S loveniji v  o sn o v n ih  in  
s re d n jih  šo lah  d e lu je  sistem

to v ljen  tu d i b rezp lačn i p revoz  
u čencev  oz. dijakov, ki p riha ja jo  
v šole iz bo lj o d d a ljen ih  krajev. 
O b začetku  novega  šolskega le 
ta  sta učen cem , d ijakom  in  šol
n ik o m  n a m e n ila  p o seb n i posla 
n ic i p red sed n ik  države D an ilo  
T u rk  in  m in is te r  za  šo lstvo  in  
šp o rt Igor Lukšič.

V in d u s tr i j i  Isk ra  A v to e 
le k tr ik a  v  Š e m p e tru  p ri 
N o v i G o ric i se  so o č a jo  

z n a j v e č jo  k r iz o  v  te m  ča su , 
o d k a r  ta  v e lik a  g o s p o d a r s k a  
d r u ž b a  o b s ta ja .  N a ro č ila  t o 
v a r n  a v to m o b ilo v ,  k i p o t r e 
b u je jo  n a j r a z l i č 
n e jš e  iz d e lk e  za  v o 
z ila , k i [ ih  p r o iz 
v a ja jo  v  Š e m p e t ru ,  
so  se  z n iž a la  za  v eč  
k o t 4 0 % , z a ra d i č e 
sa r se je  z ač e l o b č u 
tl jiv  in  b o le č  p ro c e s  
o d p u š č a n ja  d e la v 
cev . N a jp re j  so  o d 
p u s t i l i  o k o li  3 0 0  d e 
lavcev , k i so  b il i  p o 
g o d b e n o  z a p o s le n i  
za  d o lo č e n o  o b 
d o b je .  P re d  d n e v i ,  
p r a v  m e d  k o le k t iv 
n im  d o p u s to m , p a  
je  p r e je lo  o b v e s t i la  
o  o d p u s tu  še  n a 
d a l jn j i h  2 4 5  d e la v 
cev.

D e la v c e m , k i so  o s ta l i  b re z  
z a p o s litv e , p o s k u š a jo  p o m a 
g a ti s p r is p e v k i d ržav e . P ro iz 
v o d n ja  v  v e lik i š e m p e trsk i g o 
sp o d a rsk i d ru ž b i  se  s ic e r  n a 
d a lju je , to d a  v  z e lo  z m a n jš a 
n e m  o b se g u . N e k d a j je  v se h

d u s t r i j i  Isk ra  Av
to e le k t r ik a  v  Š e m p e t ru  p r i  
G o ric i s ic e r  p r ič a k u je jo  v eč ja  
n a r o č i la  je s e n i,  saj je  p ro iz 
v o d n ja  v  n e k a te r ih  to v a r n a h  
a v to m o b ilo v  z a č e la  o ž iv lja ti. 
To n a j b i  u g o d n o  v p liv a lo  t u 
d i n a  z a p o s le n o s t .

podjetnik Pierpaolo Cerani napoveduje 
novo "ofenzivo" na  slovenskem trgu

Politik Draško Veselinovič
V odgovor na naš članek o Pivovarni Laško in 
vstopu goriškega podjetnika Pierpaola Ceranija 
(6. avgusta) so  nam iz urada ministrice Katarine 
Kresal poslali odgovor (objavljen 3. septembra) 
v zvezi s  stavkom, kjer sm o zapisali, da je “no
tranja ministrica bila najglasnejša zagovornica 
nekdanjega direktorja NLB Draška Veselinoviča, 
ko je le-ta želel podaljšati Šrotov zapadli kredit”. 
Gre za afero, ko je  konec aprila javnost (začenši 
z ministrom Lahovnikom) zahtevala Veselinovi- 
čevo glavo, ko je takratni direktor NLB hotel po
daljšati kredite Šrotovemu Infond holdingu. Z 
notranjega ministrstva so  nam odgovorili, da 
"Katarina Kresal je v konkretnem primeru torej 
nasprotovala nedopustnemu poseganju politike 
v gospodarstvo, ni pa podpirala ali zagovarjala 
konkretne odločitve banke”. Kresalova torej 
pravi, da v aferi ni podpirala Veselinoviča, am
pak načelo ločitve gospodarstva (poslovanja 
NLB) od politike (zadržanja stranke Zares in 
njenih ministrov).
Dejstvo pa je, da je sam  Veselinovič političen (ali 
bolje rečeno  strankarski) človek. In v tem  
kontekstu (ločevanja politike in strankarstva od 
gospodarstva) je  zanimiv njegov prihod na čelo 
NLB. Ob lanskih parlamentarnih volitvah (21. 
septembra) je  namreč kandidiral na listi LDS, ki 
ji predseduje prav Katarina Kresal. Potem ko je 
bila sestavljena vlada pod vodstvom Boruta 
Pahorja in je Kresalova postala ministrica, bi 
moral njeno mesto v parlamentu prevzeti prav 
Draško Veselinovič, prvi neizvoljeni kandidat 
LDS. Nadomestni poslanci bi morali prevzeti 
parlamentarni stolček takoj po 20. novembru, 
V ese lin o v ič  pa s e  je  tak rat s e d e ž u  v DZ 
odpovedal in ohranil službo na Deželni banki 
Slovenije. In, le slab m esec potem  dogodku (19. 
decembra), nov zasuk v Veselinovičevi karieri: 
nadzorni svet NLB (ki je  v večinski državni lasti) 
je  prav v nesojenem poslancu Veselinoviču videl 
najboljšega moža za direktorsko mesto NLB-ja. 
Kot da bi kaj slutil, je  le nekaj tednov potem, ko 
s e  je  odpovedal poslanski klopi, Veselinovič 
(brez ja v n eg a  razpisa!!!) bil im enovan  za  
direktorja NLB. /  AČ
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Družabne vezi na spletu

Facebook: kotiček sreče 
zase in za prijatelje

O v ir tu a ln em  raču n a l
n iškem  svetu te r o za
svojenosti z om režjem  je 

b ilo  že m arsikaj nap isanega, 
p redvsem  veliko negativnega. 
Tokrat b o m  na  strani obtoženca, 
računalnika, ozirom a v irtua lne
ga sveta, saj sem  tu d i sam a na  
tih em  prepričana, da je računal
nik, poleg psa, človekov najboljši 
prijatelj. To pa ne  zaradi tega, ker 
b i ne  ljubila stika z ljudm i, ker bi 
m i ne  b ilo  p rije tn o  posedati s 
prijatelji ob  pivu in  si ob tem  isk
reno  gledati v  oči. Ljudi im am  ra
da, rada jih  osreču jem  z n a 
sm ehom  ali prijazno besedo, tru 
d im  se, da bi bila tud i pri vsakod
n e v n ih  po v ršn ih  srečan jih  čim  
bolj iskrena in  prijazna. M ož o 
m en i pravi, da po trebu jem  za to, 
da grem  do m arketa (m arket je od 
m oje h iše oddaljen  p rib ižno  80 
m) več časa, kot da se zapeljem  do 
Ljubljane. To pa zato, ker sem  kle
petulja, pa ne  v slabem  sm islu, v 
dobrem , ker im am  rada ljudi. 
Pred meseci, ko m e je prijatelj p o 
vabil na  Facebook, sem  bila m oč
n o  v dvom u. Kaj b o  to  m eni, ki 
računaln ik  uporab ljam  sam o za 
delo in  ga vk lop im  sam o zvečer, 
da v nekaj m in u ta h  p reg ledam  
pošto in  pobrskam  po  novicah  in  
v rem ensk ih  napoved ih?  Kaj bo  
sploh to  m eni, ki ljub im  naravo, 
gozdove, ki bi najraje tud i najbolj 
m rzle zimske dn i preživela na  od 

prtem ? Kaj bo  to  m eni, ki ljubim  
iskrenost, topel stisk roke, ki lju
b im  objem  prijateljev in  besede 
ob kozarcu, ki se počasi prazni? 
Pa sem  se vseeno odločila, da p o 
g ledam  v  v ir tu a ln i svet najbolj 
ob ljudene socialne mreže. Ze sa
m o  zato, ker je Facebook, po  ko
maj petih  letih  obstoja, letos julija 
vpisal svojega 250 m ilijon tega  
uporabn ika . N ovica je prišla na  
dan  skupaj s podatkom , da ljudje 
preživijo n a  Facebooku več časa 
kot n a  kateri koli d rug i sp letn i 
strani. Najbolj zanim iva pa se m i 
zdi ugotovitev, da se starejši u p o 
rabniki, ki so do pred  kratk im  z 
nezaupljivostjo  gledali n a  splet
no  stran, ki so jo  ustvarili in  ob le
gali š tuden tje , vse bolj n av 
dušujejo  za sp le tn o  p rija te lje
vanje. In  res, m ed tem  ko število 
srednješolcev in  višješolcev v 
zadnjih  m esecih pada, je tren u t
no  v po lnem  razcvetu popu larno
st Facebooka m ed  tistim i, ki so 
stari 55 in  več. Dejansko se je tako 
število  upo rab n ik o v  zvišalo za 
513,7 odstotkov.
In kako sem  se sam a znašla v  sve
tu  v irtua lnega  prijateljevanja??? 
Na začetku sramežljivo in  n e ro d 
no, saj je b ilo  vsega preveč, m ož
nosti in  pobud , gum bov, iger in  
ljudi. Kar se tiče računalnika, sem 
nam reč sam ouk. Do pred  nekaj 
leti (se pravi tja do 43 leta) n isem  
m arala zanj in  sem  sam a sebi p ri

segala, da b o m  o d ličn o  shajala 
tud i brez njega. Potem  srečanje, 
izkušnja, navd ih  in  navdušenje. 
Sedaj sem  po  nekajle tn i uporab i 
kar sam ostojna, sam a si nalagam  
vse, surfam, popravljam , po  nekaj 
dnev ih  pa sem  od lično  poznala 
tu d i vsa prav ila  in  
m ožnosti FacebO' 
oka.
Zame, ki sem  
se odselila  
iz ro jstne- v  
ga kraja, |
sem  te r 
tja p o  4 J  
svetu pa 
so se z leti 
razkropili tu 
di m oji prijate
lji, je sp letna so
cialna m reža km a
lu  posta la  nadvse 
prijetno  presenečenje.
Ce sem  n a  začetku do
kaj m alodušno  kram ljala 
z ed in im  prijateljem , jih  
im am  sedaj kar lepo število, 
in  to  predvsem  glede na  čas, ki ga 
preživ ljam  p red  raču n a ln ik o m  
(čim  m anj). M ed njim i pa so do 
bri stari znanci, ljudje, ki sem  jih  
slučajno spoznala ali z n jim i de
lim  izkušnje in  zanim anja, sošol
ci, celo sorodniki.
In večeri, p redvsem  tisti dolgi 
zimski deževni večeri, ki se prav
zaprav začenjanjo zgodaj popo ld 

ne, postajajo  priložnost, da se 
srečam  s tistim i, ki so m i blizu. S 
sošolcem, ki sicer živi daleč, nekje 
v  severni Italiji, in  ga n isem  vide
la že "tisoč" let, sva se zopet sreča
la ravno n a  Facebooku. In sva se 
nasm ejala ob spom inu, kako sva 
skupaj sedela v  osnovnošo lsk ih  
klopeh, jezila učiteljico ter se m ed 
poukom  čisto po svoje zabavala. 
Sedaj b rskam  po njegovih slikah 
in  m i gre n a  sm eh, ko si zvečer 
želiva lahko noč  z obljubo, da se 
bova km alu  srečala v  živo. Raču
naln ik  izklapljam  vsak dan  poz
neje, pri srcu pa m i je lepo in  spat 
grem  z občutkom , da je lepo, če 

im aš prijatelje.
Z nekaterim i, k ijih  

nikoli n isem  
--̂■5 * poznala , je 

b ilo  v irtu - 
^  • • a ln o  sre

čanje ta-
v - i v  / l . • ■ k°/ kot

^  ,bi i,m
skupaj iz

otroštva,
. sorodne du- 

y  še pač, ki sm o 
'  se spoznavale 
preko slik in  dov- 

v  tipov. Prijateljica, ki 
f  je sicer Slovenka, a ži
vi v  Španiji, je m ojega 

psa, ki kraljuje n a  vseh 
m o jih  slikah  (tisti, ki ne  

m arajo  psov, ker jih  ne  poz
najo, naj m i prizanesejo), poka
zala o tro k o m  in  n a  p o m lad  so 
prišli vsi k n a m  na  obisk. Da bi 
v ideli kužeta  s sv e tlo ru m en im i 
kodri, predvsem  pa, da bi se spoz
nali v  živo, da bi skupaj preživeli 
dan  in  postali iz v irtu a ln ih  znan 
cev pravi prijatelji. In je bilo lepo, 
kajti raču n a ln ik  sem  izklopila, 
ker m i tokrat n i bil potreben, po

¥

Umetnostno kotalkanje

Martina Pecchiar po stopinjah 
Tanje Romano

hiši in  v rtu  pa so se podili trije ve
seli o troci. M ed tem  pa sm o m i 
srebali m alinov sok, nabirali špar- 
glje, se sm ejali srečanju na  Face
booku  in  si izm enjali m nen ja  o 
tem  in  onem . Bilo je lepo in  bilo  
n am  je žal, ko sm o se m orali p o 
sloviti in  se spet v rn iti k v irtual
n e m u  prijateljevanju. Potem  so 
p rišli še drugi, da bi spoznali 
kraje, ki so jih  videli n a  slikah, da 
bi bili skupaj, da bi se srečali po 
do lg ih  letih.
Facebook je p ravzaprav ena  iz
m ed  redk ih  d o b rih  stvari, ki so 
dandanes še zastonj. Lahko se raz- 
govarjaš o vsem , lahko objavljaš 
slike z dopusta in  izletov in  zakaj 
ne, lahko  tekm uješ, kdo  im a 
lepše u rejeno  njivo in  boljše pri
delke. Če ti je hudo , pa je dovolj 
klic n a  pom oč in  po  e tru  dobiš 
dobro  besedo, v irtualn i nasm eh  
in  podporo  prijatelja. Zakaj pa bi 
bili sami, ko že zaradi službe in  
d rug ih  okoliščin živim o tako da
leč!!! Facebook je seveda še ve
liko drugega: priložnost, da pred 
volitvam i pobliže in  v  nekoliko 
bolj človeški obliki spoznaš kan
d idate, sredstvo, da poiščeš p o 
m oč, ko jo dejansko rabiš, bližnji
ca do soljudi, s katerim i deliš sku
pne  interese. Spom injam  se, kako 
sem  se počutila  pred meseci, ko 
se je začela b lokada hrvaškega 
vstopa v Evropsko unijo . Naj m i 
oprostijo vsi tisti, ki so bolj nacio
n a lis tičn o  usm erjen i, a sam a 
sem , kljub tem u  da ljub im  Slove
nijo, trpela  nad  tem i nepo trebn i
m i spori m ed  sosedam a, pravza
prav m ed  brati. S sovraštvom  ko
nec  koncev še nikoli n ihče  n iče
sar n i rešil. Pa sem  bila nekoliko 
m anj poklapana, ko sem  na  Face
bo o k u  spoznala, koliko tisočev 
nas je, Hrvatov in  Slovencev, ki si

želim o prijateljstvo m ed država
m a in  h o čem o  b iti p redvsem  
ljudje m im o  političnega spletkar
jenja. In  lepo  m i je vsakič, ko 
skušam  na  Fb-ju (to je ljubkoval
n o  im e, ki ga im am o uporabnik i 
najrajši), uveljavljati načelo večje
zičnosti in  nap išem  nekaj v  ita
lijanščini, h rvaščin i, angleščini. 
Za prijatelje, za vse prijatelje, ne 
g lede n a  n a ro d n o s t. Kajti Face
b o o k  je p redvsem  to, svet brez 
meja.
Sam a sem  se o b rn ila  nan j pred  
dnevi, ko n isem  več vedela, kako 
naj ponovno  vzpostavim  stik s so
rodniki iz A rgentine. Teta, ki ji je 
že krepko čez osem deset in  s ka
tero sva si redno  dopisovali, se m i 
že dolgo n i oglasila, naslova nje
n ih  otrok pa n isem  im ela. In  sem  
p o ln a  upanja  vtipkala im e v Fa- 
cebookov brskalnik. In  že je bil 
tu , na  sliki, moj b ratranec iz Ar
g en tin e . Svetlolas in  n asm ejan  
kot p red  toliko desetletji, ko je bil 
na  obisku pri nas v  Trstu. Samo 
trenu tek  je trajalo presenečenje, 
ganjenost, po tem  sem  ga v irtual
n o  ogovorila. Še nekaj klikov in  
že dob im  odgovor n a  prošnjo  za 
prijateljstvo. In že sm o n a  vezi, že 
so tu  p rvi m aili in  prve obljube. 
Kot bi n e  b ilo  m ed  nam i oceana 
in  toliko let izseljenstva.
Hvala Facebook, za vse to, za vse 
te besede, v irtualne nasm ehe, ki 
jih  vsak dan  rišem o s podpičjem  
in  oklepajem, za vsa jutra, ko sm o 
si voščili srečo, in  večere, ko n i
sm o m ogli v  posteljo, ne  da bi si 
prej zaželeli v irtua lno  lahko noč. 
P repričana sem , da raču n a ln ik  
ljudi ne  od tu ju je , tem več jih  
zbližuje, sam o pravilno  ga m oraš 
znati uporabljati in  pri tem , kot 
vedno, ostati človek!!!

Suzana Pertot

KAJ SPLOH POČNEM TUKAJ? 5
Ko sem  pred časom ugotovil, da so nekateri moji 
znanci, ki so na poti v srednja leta, pozabili na Boga, 
opustili praktično krščanstvo in zanemarili verske 
obveznosti, kot je, recimo, hoja k nedeljski maši, ko 
s e m  torej ugotovil, da  je  večina le-teh izbrala 
sodobni design za vodilo življenja in si iz modernega 
designa naredila nekak nadomestek Boga, sem  se  
zdrznil.
Preprosto zato, ker je  meni določen sodobni design 
tudi všeč, a se  kot človek, ki so mu všeč lepe stvari, 
tud i z a v e d a m , da  je  s a m o  e n a  od tržn ih  niš 
sodobnega marketinško urejenega sveta. Nobena 
u m etn o s t  ni, am p a k  sa m o  dobro preračunano  
oblikovanje za točno določene ljudi. Svojim bralcem 
najprej rad povem, da s e  pod sodobni design, 
sodobno oblikovanje, so
dobni izgled danes  dajejo 
predvsem vse tiste stvari, 
za katere nekateri zmotno 
mislijo, da jih ločujejo od 
drugih že zato, ker si jih 
(lahko) kupijo. Ena od 
bistvenih lastnosti sodob
nega designa je  namreč 
to, da daje kupcu čisto ne
prikrito tudi občutek  iz
jem nosti,  kar seveda  ni 
res, kar je  seveda debela 
laž, ko pa vemo, da  za 
njim stoji točno določen 
marketinški načrt, ki pred
videva tudi dejstvo, da bo 
imel kupec nekega dolo
čenega moderno oblikovanega predmeta pri na
kupu točno določene občutke, med temi je občutek, 
d a je  izjemen, ker ima okus, na prvem mestu. Da ti 
občutki niso resnični, po navadi vedo predvsem 
tisti, ki prodajajo, kupci s e  tega ne zavedajo.
Ne vem, ali s te  kdaj bili pri kakem sodobnem člo
veku, ki prisega na sodobni design in misli, da bo 
njegova hiša nekaj posebnega že zato, ker s e  v njej 
na prvi pogled zdi, da je vse v redu, vse spravljeno, 
ker je  pač pri nakupu pohištva sledil sodobnim 
težnjam modernega designa.
“Ta lepa, skorajda boleča odsotnost predmetov, ki 
tako drago s ta n e ”, je  pred časom vzdihnila znanka, 
ko sem  ji privoščljivo povedal, da v njeni dnevni 
sob i ,  ki j e  n a r e j e n a  to č n o  po zak on ih  t r žn o  
u sp e š n e g a  m od erneg a  designa , ki prisega na 
“minimal chic”, (preprosto povedano: spominja vas 
na ja p o n s k e  filme, kjer je  vse  urejeno, nikjer 
nobenega predm eta ni, deluje sveže in čisto, a 
prazno), niti pod razno ni prostora za enega samega 
otroka, kaj šele za prijetno vzdušje. Je pa v zameno 
prostor za razne  n ad o m es tk e  za Boga, kot so: 
izbrana svetila, vaze, razni podstavki in nadstavki, 
k am ni ,  s u h e  veje ,  p re d m e t i ,  ki z n a v id ez n o

\

p r e p r o š č in o  p r i č a jo  o d ra g i  in r a z k o š n i  
premišljenosti pretanjenega oblikovalca...
In sem  jo vprašal, kje ima čevlje. Pokazala mi je 
omaro, v kateri je  bilo prostora za pet parov čevljev, 
o s ta le  je  hranila  v garaži, v hiši zan je  ni bilo 
prostora, vse je  moralo biti v duhu načela: malo, 
preprosto, modem design, a zelo drago.
V takih hišah boste takoj videli, kje ste, saj boste 
težko našli kako igračo kje v kotu, kot tudi na kupe 
zloženih knjig ne bo in niti nobene moške srajce na 
naslonjalu kake stolice, če  že o odvrženih hlačah 
niti ne  govorim o. V z a m e n o  s e v e d a  kraljuje  
sodobno oblikovan televizijski zaslon, zraven vaza 
brez rož s  suhimi vejicami v pralnem stroju spranih 
kamnih, ki so tako čudoviti, da bolj ne morejo biti.

Preprosto in zlagano lepi. 
Sodobni design.
In samota, dosti sam ote je 
v teh brezhibno oblikova
nih h išah  in predm etih. 
Osamljenosti ljudi, ki ima
jo raje predmete kot ljudi, 
raje sebe  kot soljudi, raje 
s a m o z a d o s tn o s t  kot so 
očanje s  sočlovekom, so 
raje sebi zadosti in sebi 
problem, kot da bi sočlo
veka iskali in pustili vsaj 
okno odprto neznanemu, 
da ne rečem Bogu.
Po navadi potujejo veliko, 
ti ljudje namreč. Ker nikjer 
n iso  d o m a ,  o č e m e r  

najbolj govori njihov odnos do sodobnega designa 
in p o s re d n o  s e b e ,  ker ne o d ra ža  popo lnom a 
ničesar, razen nekega daljnega arhetipa brezčutne 
lepote, ki naj bi nadomestila preprosto vprašanje: 
“Kaj sploh počnem tukaj”?
In pa seveda Boga.
Bog je namreč problem. Nič ne sili. In ni čisto nič 
sodoben.
Niti tak  ne, kakršen je v Ikea magazinih naprodaj. 
Kjer design postane nadomestek  nadomestka, ko 
moraš tudi tistemu, ki modernega designa ne more 
kupiti, občutek, d a j e  kupil sodoben design. In mu 
zato prodaš golfa in ikea omaro, zraven pa š e  sony 
televizor in ipod ter  seveda  iphone, da o macu, 
katerega do včeraj ni maral, niti ne govorimo. 
Občutek popolnosti samozadostnega.
Ko s e  ni treba več vprašati: “Kaj sploh počnem 
tukaj”?
A v zameno lahko kupiš š e  en moderno oblikovani 
predmet točno določene znamke, če  že pravega ne 
moreš.
In si v sodobno oblikovanem stanovanju še  bolj 
sam.
Tudi in predvsem zato, ker drugega nočeš.

Pri povzd igovan ju  v n a js t
n išk ih  le tih  o b e tav n ih  
športnikov je treba pravilo

m a b iti zelo p rev idn i. V časih 
nam reč obdržijo obljube in  se n a 
to  uveljavijo tu d i n a  abso lu tn i, 
članski ravni, večkrat pa se vrine 
kaka nepredvidena sprem enljiv
ka in  n e  gre vse po  nač rtih  oziro
m a željah. Kot sm o tudi preko teh  
sto lpcev  večkrat p oudarili, je 
v rhunsk i šport ne  ravno loterija, 
v sekakor pa  n e izp ro sen  svet, 
u speh , v  katerem  je bolj izjem a 
kot pravilo. Pa tud i sreča je opo- 
teča, skratka, m a r
sikaj (če n e  prav  
vse) se m ora  p e r
fek tn o  skladati, da 
perspektiven špo rt
n ik  p o stan e  n a 
zadnje  tud i... šam 
pion.
Pa vendar, v  našem  
šp o rtu  se pojavlja 
no v  tak  prim er. O 
šestnajstletni um e t
n o s tn i kotalkarici 
M artin i Pecchiar, ki 
tekm uje za ita lijan
sko tržaško športno  
d ruštvo  Jolly, že 
p išejo, da b o  m o 
goče nasledn ica  
Tanje R om ano. Res 
težka dediščina, 
p rava stokilogram - 
ska p rim erjava. Za 
zdaj im a vitko dekle 
s Katinare, odličnja
k in ja  n a  znanstve
n em  liceju Franceta 
Prešerna, okoli vra
tu  p res tižn o  sreb r
n o  kolajno z nedav
nega evropskega p r
venstva v Parizu m ed  m lajš im i 
m lad in k am i (kategorija jeunes- 
se). Z nov inarskega v id ika je v  
vsakem  p rim eru  zgodba o n a 
sledstvu Rom anove izjem no hva
ležna  in  žgečkljiva: še ena  za-

mejka, na tan k o  deset le t m lajša 
od  Tanje, se p ravi p redstavn ica  
nove generacije ob  fiziološkem  
zatonu doslej najboljše kotalkari- 
ce vseh časov... Tu pa je še skupna 
trenerka, tista Elvia Vitta, ki je da
nes M artin in  m entor, pred  dese
tim i leti pa Tanjina vzgojiteljica. 
S tvarnost je seveda še povsem  
drugačna, saj Pecchiarjeva sedaj 
kajpak izvaja skoke, p rim e rn e  
n jene  starosti, izkušn jam  in  vo 
lu m n u  vadbe, ki ga im a za sabo. 
Punca je zelo navdušena in  m o ti
v irana, n o b e n  te rm in  tren inga  ji

ne  teži, saj im a v sebi am bicijo in  
željo, da bi uspela. A vendarle, kot 
je tud i sam a zrelo in  realistično 
priznala, jo od  slovenske vzo rn i
ce ločuje -  poleg trinajstih  svetov
n ih  naslovov, m ilijonov zadetkov

na in te rn e tn em  iskalniku google 
in  športne slave - še pravi ocean, 
kar pa je naravno  in  n o rm a ln o  z 
ozirom  n a  starost in  n a  kakovost 
Poletove zvezde. Kar je zelo p o 
m em b n o  v teh  p rim erih , starši 
pristopajo  zelo pozitivno  k n je 
n em u  udejstvovanju, v  večinski 
k lub so jo svojčas (ko je bila stara 
p e t let, se pravi pred  enajstim i le
ti) vpisali, ker je bil športn i center 
Jollyja p reprosto  najbližji n jih o 
vem u bivališču. Tudi v  društvu, v 
katerem  je prva violina, M artina 
računa  n a  top lo  po d p o ro  in  na  

vedro ter p rije tno  vzdušje. 
Selektor rep rezen tance  
A nton io  M erlo -  ki ga zelo 
dob ro  po zn a  tu d i Tanja 
R om ano -  jo  je n a  evro
psko prvenstvo vpoklical, 
četudi so n a  državnem  p r
venstvu , ko ji n i šlo n a j
bolje, kar tr i tekm ovalke 
pristale p red  njo. V njej je 
oč itno  videl tisto nadarje
n o st in  n o tran jo  m oč, ki 
om ogočata  b rezh iben  n a 
stop v najp o m em b n ejših  
okoliščinah, se pravi pod  
naj večjim  pritiskom . M ar
tin a  je zaupan je  bogato  
pop lača la  z v rh u n sk im  
dolgim  program om , s ka
terim  se je s četrtega povz
p ela  n a  d ru g o  m esto, 
boljša od  nje je bila -  ved
n o  v predstavništvu vodil
n e  italijanske kotalkarske 
šole - le čudežna deklica 
Silvia Lam bruschi. Koliko 
lahko doseže v perspekti
vi, bo  najverjetneje jasno 
že od  prihodnje  sezone, ko 
b o  prestopila m ed  leto  sta
rejše m lad inke . Sama 

jem lje preskok ko t velik izziv, da 
se pom eri s še m očnejšim i... in  
jih  tu d i p rem aga. M iselnost, ki 
sm o jo spoznali že pri neki drugi 
slovenski zam ejski kotalkarici...

HC
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Z leve: Angela Mlinar, Karel Smolle in Rudi Vouk

Niko G rafenauer

bel n a  avstrijskem  Koroškem je 
predsednik NSKS izrazil odločen 
op tim izem . "D ela še n ism o  za
ključili, tabel še n ism o postavili, 
am pak jih bom o", je bil prepričan 
Sm olle n a  vseslovenskem  praz
n iku NSKS v Celovcu. 
Predstavniki NSKS so skupaj s 
predstavn ik i občin  iz slovenske 
Koroške ob 90. obletnici saintger- 
m ainske pogodbe, ki je začrtala 
m ejo m ed  Mežiško dolino  in  dru 
gimi, s Slovenci poseljenim i deli 
Koroške, podpisali slovesno izja
vo "Kar je Saint G erm ain ločil, Ev
ropa spet združuje". V njej m ed 
drug im  pozivajo Slovenijo in  Av
strijo "k še bolj p lodnem u  in  odk
ritem u sodelovanju". V bilateralni 
dialog je treba vključiti tud i slo
vensko narodno  skupnost, pri če
m er "m oram o v kratkem  času do
seči v idne pozitivne rezultate za 
m anjšino".
Če to  ne  bo uspelo, pričakujejo od 
Slovenije, "da se poda skupno z 
m anjšino na  m ednarodno  raven 
in  predloži vprašanje koroških  
Slovencev m ednarodn im  gremi- 
jem ", so zapisali v  skupni izjavi. 
NSKS, danes najstarejša predstav
niška organizacija slovenske 
m an jšine  na  avstrijskem  Koro
škem, je bil ustanovljen 28. junija 
1949 na  pobudo  Joška Tischlerja. 
NSKS so ustanovili na  tem elju de
m okratičn ih  in  krščanskih načel.

Celovec /  60-letnica ustanovitve NSKS

Vseslovenski praznik je poudaril 
pomen ustanove za koroške Slovence

svojem govoru napovedal sm eli 
cilj, "naj Celovec spet postane  
druga slovenska prestolnica". Še 
pred sto leti je bila dobra tretjina 
prebivalstva n a  Koroškem Sloven
cev, n jihov  delež pa je do danes 
usodno  upadel. Ta razvoj je treba 
zaustaviti in  ga celo obrniti, je bil 
jasen Smolle. Tudi o n  je pri tem

podkrepil p o m en  slovenske drža
ve, saj "brez pom oči Slovenije ni 
šlo in  ne bo šlo".
Predstavnike d ru g ih  organizacij 
slovenske m anjšine je Smolle poz
val k ustanovitvi skupne organi
zacije, ki bi tem eljila na  dem okra
tičn ih  načelih . G lede uresn iče
vanja pravic in  zahtev slo
venske m an jšine  pa je 
Smolle zahteval od  dežele 
avstrijske Koroške, da se 
"m ora vrniti za pogajalsko 
mizo, kjer si nasproti sedi
ta dva enakopravna part
nerja, ne pa za kakšno ok
roglo m izo". V sm islu 
načela EU o subsidiarno
sti je Smolle obenem  zah
teval uveljavitev organiza
cijske av tonom ije  za ko
roške Slovence, ki bi 
vključevala tudi šolsko po
dročje.
Glede vprašanja odločb 
ustavnega sodišča in  
dvojezičnih krajevnih ta 

Slovenci pri tem  p o tre 
bujejo tudi pom oč Slove
nije. Ta pa m ora razum eti,
"da sm o m i vaši, in  ko nas 
boste im eli za vaše, nas 
bodo  tud i rojaki v  Slove
niji im eli za svoje".
M inister za Slovence v  za
m e j stvu in  po  svetu Žekš 
je ocenil, da je b ilo  leto 
1949 težko za Avstrijo, še 
težje pa je bilo za Slovence 
v njej. Ko so voditelji ko
roških Slovencev uvideli, 
da ne  bo združitve s preo
stalimi slovenskimi ozem 
lji, so ustanovili NSKS, če
prav  so jugoslovanske 
oblasti podp ira le  drugo  
pot. "To je bilo  pogum no  dejanje, 
ki dokazuje m odrost tistih, ki so 
to  storili", je m enil Žekš.
Pogum  in  m odrost so pri NSKS 
dokazali tudi kasneje, organizacija 
pa je dosegla pom em bne  uspehe, 
tu d i v usklajevanju z Zvezo slo
venskih organizacij (ZSO). "Pre
pričan sem, da bi bila raven pravic 
koroških  Slovencev brez delo
vanja NSKS nižja, kot je", je zatrdil 
m inister Žekš.
V im enu  komisije DZ za Slovence 
v zamejstvu in  po svetu je sprego
voril n jen  predsednik M iro Petek 
(SDS). Ustanovitev NSKS je po nje
govem  p o m en ila  "p o m em b en  
pluralizacij ski vidik v organizira
nosti m anjšine". Za uveljavitev 
pravic slovenske m anjšine pa bo 
Slovenija "očitno  do Avstrije m o
rala sprem eniti dosedanjo diplo
matsko retoriko". Petek je pri tem  
om enil zgled, kako Avstrija skrbi 
za nem ško m anjšino na  južnem  
Tirolskem v Italiji.
P redsednik NSKS Sm olle je v

N arodni svet koroških Slo
vencev (NSKS) je v  n e 
deljo, 13. septem bra, z 
vseslovenskim  prazn ikom  v Ce

lovcu n a  avstrijskem  Koroškem 
zaznam oval svojo 60-letnico. Kot 
so poudarili govorniki, bi bila ra
ven  pravic koroških  Slovencev 
brez NSKS b istveno  nižja. Cilj 
NSKS ostaja, da oživlja "žerjavico 
kulture, gospodarstva in  ustvarjal
nosti", je zatrdil predsednik Karel 
Smolle.
Pom en slavja v  n ab ito  p o ln i Ti- 
schlerjevi dvoran i v  poslop ju  
M ohorjeve družbe v Celovcu so 
podkrepili številni častni gostje, 
m ed  n jim i tud i m in is tra  za Slo
vence v zam ejstvu in  p o  svetu 
Boštjan Žekš ter za šolstvo in  šport

n ik  nastopil pesnik in  akadem ik 
Niko Grafenauer, čigar rod izhaja 
prav iz koroške Ziljske doline. V iz
razito filozofsko zastavljenih m i
slih je poudaril po m en  logosa, be
sede, saj "jezik ustanavlja člo
veka". Kot tak  im a tud i po m em b 
no  vlogo za identiteto  skupnosti. 
Prav z "um estitvijo slovenščine v 
prostor" se je ukvarjal ustanovitelj 
NSKS Joško Tischler, "ki m u  n i 
zm anjkalo naslednikov", je ugo
tovil G rafenauer. O benem  je 
podčrta l vlogo NSKS, ki "se p o 
stavlja p o  robu  provincializ- 
m om ", ki nam eravajo izriniti slo
vensko besedo in  identiteto  iz jav
nega prostora avstrijske Koroške. 
N ekdanja p redsedn ica Koroške 
dijaške zveze (KDZ) Olga Voglauer

pozvala tud i predstavnike NSKS, 
naj m lad in i "nam enijo  toliko de
narja kot kakšni osrednji organi
zaciji". Posebej je opozorila, da pri 
tem  ne  gre za kakšnih tisoč evrov, 
tem več za znatno  več.
Z vizijo za leto 2010 je treba zače
ti takoj, van jo  pa  zajeti tako 
osrednje zaledje slovenske sku
pnosti kot tudi m lade "in  tiste, ki 
so se od  n a ro d n e  skupnosti že 
um akn ili" . Zavladati m ora  obe
nem  nov  dem okratični način , ki 
bo  resnično dem okratično upoš
teval zaledje. G ovornica je posva
rila pred relativiziranjem žrtev na
cionalsocializma z žrtvam i kom u
nizm a. "Naši uporn ik i so se bori
li pri partizan ih  in  bod im o  p o n o 
sni nan je", je dejala. S svojim

Igor Lukšič, visoki p redstavnik  
m ed n aro d n e  skupnosti in  EU v 
BiH V alentin  Inzko te r evropski 
poslanci Lojze Peterle, Jelko Kacin 
in  Ivo Vajgl.
Po poročanju Slovenske tiskovne 
agencije je kot slavnostni govor

je kot druga slavnostna govorni
ca in  predstavnica m lajše genera
cije zaželela NSKS "vizijo o  o b 
stoju koroških Slovencev tudi v  le
tu  2100". Za to so sicer odgovorni 
vsi posam ezniki, p redvsem  pa 
funkcionarji. Voglauerjeva je zato

bojem  so izbojevali tudi pravice iz 
7. člena Avstrijske državne pogod
be (ADP), zato se o  n jih  danes n i 
treba več pogajati. "Zahtevajmo, 
kar n am  gre", j e bila odločna m la
da Voglauerjeva.
Opozorila je obenem , da koroški
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Pismo o požrešnosti

I n  če p o g le d a m o  v  S love
n ijo ! Po d o lg ih  d e se tle tjih  
izk lju čen o s ti k rščanstva , ki 

je v  S loveniji relig ija  okolja , se 
vera  le  po časi v rača  v  javn i p ro 
stor. N ajprej so  se začele  v rača
ti d o b ro d e ln e  d e jav n o sti, np r. 
K aritas, ki je b ila  p re d  o sa m o 
svojitv ijo  p rep o v ed an a . N a to  je 
p o s to p o m a  zače la  d o b iv a ti 
svo je  m e s to  d u h o v n a  o sk rb a  
p o  b o ln išn ic a h , z ap o rih , v  vo j
ski in  po lic iji. To so  tis ta  m es ta  
z n o tra j d ru ž b e , k i p re s ta ja jo  
na jtež je  p re izk u šn je  in  za to  p o 
tr e b u je jo  p o s e b n o  d u h o v n o  
sp rem stv o . S p o d p o ro  d u h o v 
n ik o m  se p rizn av a  tu d i n jih o v a  
" d ru ž b e n a  k o ris tn o s t" . P osto 
p o m a  se C erkvi v rača  tu d i n je 
n o  n a c io n a liz i ra n o  p re 
m o žen je . S te m  je b il v  p re te k 
lih  le t ih  n a re je n  ve lik  k o rak  k 
n o rm a liz a c ij i  in  sp re je m a n ju  
s o d o b n ih  e v ro p sk ih  s ta n d a r 
dov. Te p o s to p n e  n o rm alizac ije  
so  b ile  d e lež n e  vse tr i k rščan 
ske sk u p n o s ti k ak o r tu d i is la m 
ska sk u p n o s t v  Sloveniji. 
V edno  bo lj p a  se kaže, da  tak š
n a  no rm alizac ija  n i p o  volji tre 
n u tn e  vlade, ki b i h o te la  zavrte
t i  k o lo  o s e m n a js t le t n aza j. Z 
im e n o v a n je m  A leša G u liča  za 
d irek to rja  u ra d a  za verske sku 
p n o s t i je  pokazala , da  svojega 
d e la  n e  ra z u m e  k o t se rv isa  v  
s lu ž b i d rž a v lja n o m . Im e n o 
van je  je šlo  m im o  p ričakovan j 
v seh  v eč jih  ve rsk ih  sk u p n o s ti, 
k a r p o m e n i, d a  v lad a  n i zm o ž
n a  d ia lo g a  z d ržav ljan i, v  služ
b i k a te r ih  je. V ideli sm o , da  je 
re lig ija  e n o  na jb o lj o b ču tljiv ih  
vp rašan j v  s o d o b n i k u ltu ri, za
to  b i n a  to  m es to  sod il izk u šen  
stro k o v n jak  s p o d ro č ja  verstev,

zased e l p a  ga  je  č lo v ek  b rez  
s tro k o v n e  u sp o s o b lje n o s ti ,  
b re z  izk u šen j, ki im a  sebe  za 
a te is ta  in  to rej človeka, ki se v  
v e ro v an ju  n e  p re p o z n a . Za n a 
m eček  se je v  p re tek lih  le tih  o d 
likoval s tem , d a  je širil p re d 
sodke  n a  ra č u n  C erkve in  v e r
n ih . Kako n a j v lad a  ra č u n a  n a  
sodelovan je  re sn ih  versk ih  sku
p n o s t i z u ra d n ik o m , ki za svoje 
d e lo  n i  u s tre z n o  u sp o s o b lje n  
in  n im a  u s t re z n ih  izk u šen j? ! 
N e sam o , d a  se je  to  im e n o 
van je  izkazalo  za p o v sem  p o li
tič n o  im en o v an je . P okazalo  se 
je, da  v ladajoča  p o litik a  versk ih  
sk u p n o s ti sp lo h  n e  jem lje  re 
sn o . P oznavalc i ved o  p oveda ti, 
da  so  ce lo  v  časih  k o m u n iz m a  
n a  u ra d  za v e rsk a  v p ra ša n ja  
im e n o v a li č loveka s p o tr e b n i
m i iz k u š n ja m i in  z ra z u m e 
v a n je m  verske p ro b lem a tik e .
S te m  je v la d a jo č a  koa lic ija  
pokazala , d a  de lu je  v  d u h u , ki 
n im a  n ič  o p rav iti s s o d o b n im i 
ev ro p sk im i s ta n d a rd i. Ta d u h  
je p o d o b e n  o n e m u  iz časa p o  
d ru g i sve tovn i vo jn i, k i si je  za 
svoj cilj p o stav il d isc ip lin iran je  
in  č iščen je  in  m u  še n a  m ise l n i 
p rišlo , d a  b i se s č lovekom  p red  
seboj pogovarja l in  skupaj iskal 
re š itv e . T akšen  d u h  n a  stežaj 
o d p ira  v ra ta  n o v im  e n a js tim  
s e p te m b ro m . Po d ru g i s tra n i 
p a  ta k š n a  ir a c io n a ln a  im e n o 
v a n ja  kažejo , d a  je v la d a jo č a  
k o a lic ija  d a leč  o d  n o tra n je g a  
m iru  in  da  so v  njej m o č n i b o ji 
za p rev lad o . N e n a z a d n je  tak š
n i  p ro b le m i tr e n u tn i  v lad i d o 
b ro  služijo , ker u sm e rja jo  p o 
z o rn o s t s tra n  o d  p ro b le m a , ki 
m u  v lad a  n i kos, tj. o d  rastoče  
g ospodarske  krize.

P ism o iz srbskega samosta
na Hilandar na Sveti gori 
Atos, pisano na pravoslavni 

praznik Marijinega vnebovzetja, 
ko  pri nas obhajam o god svete 
Monike.
Spominjam  se, ko sem v  začetku 
90. letna ljubljanski tržnici srečal 
znamenitega novinarja še iz časa 
klasičnega kom unizma, Viktorja 
Blažiča, in je zaskrbljeno potožil: 
“Slovenci delajo skupinski samo
m or s požrešnostjio"! Te 
požrešnosti vsekakor n i
sem m ogel videti na tej 
Sveti gori, elitnem  p o 
dročju pravoslavne 
duhovnosti! Sploh m i je 
ta tema požrešnosti dala 
misliti, ko sem se na poti 
sem v  Atenah ustavil v  
Arheološkem muzeju. Šel 
sem tudi v  tamkajšnjo  
m uzejsko  trgovinico in  
prebiral nekaj m isli 
grških m odrijanov. Naj
bolj se m i je zapisal v  spo
m in  D iogenesov izrek: 
"Človek ne živi za nizke  
zemeljske užitke, ampak 
zato, da kultivira svoj 
um "! (Modrijan Dioge- 
nes je bil znan po  tem, da 
je živel skrajno skromno, 
dobesedno v  sodu oz. v  
lončeni anfori, in  je  bil 
živ  posm eh vsem ljudem, 
ki so živeli zgolj za m ate
rialne užitke.)
V  tukajšnjih samostanih  
v  glavnem  srečujem sk
rajno ubožnost in  odpoved p o 
svetni bebavosti. Zelo sem zado
voljen, čeprav m i je neprijetno vi
devati na m izi svetopisem ske  
m orske jedi, ki so za m ojo  m a
lenkost neužitne. Vsekakor, če

povzamem , je bil m oj dvoteden
ski pohod  pravoslavnih samosta
n o v  nepozaben, čeprav sem hodil 
po  štiri, pet, osem urna dan. 
Dragoceno je izkustvo, ko vidiš, 
da m en ih i vstajajo ob 03.00 ali 
04.00 in začenjajo jutranje m olit
ve, ki trajajo od tri do p e t ur. Ko 
vidiš to m očno vero in nepresta
no molitev, to je tako pretreslji
vo velika izkušnja, da je res vred
no  vsaj enkrat v življenju priti

sem, pa čeprav se ti lahko zgodi, 
da tu umreš. To je dežela, kjer vla
dajo m olk, poglobitev vase in  
tiho češčenje vsemogočnega St
varnika.
Poslušal sem m enihe in njihove

preproste, stalno ponavljajoče se 
obrazce in  ugotavljal, kako člo
veka ti glasovi postopom a p o 
mirjajo. Seveda to terja stalno di
sciplino in  trud. Mladi učenci, 
stari kakih 15 let, se postopoma  
pripravljajo na redovniško  
življenje. Naučijo jih umiriti dih 
in utrip in  se zbrati v  molitvi. 
Dokler ne zmorejo sto in večkrat 
ponoviti kratko molitev, ki se v  
fonetskem  prepisu glasi: Kurie le
su Hriste', elemson m e! - Gospod 
Jezus Kristus, usmili se me!, niso  
pripravljeni za posvetitev. 
Skrom no življenje z  m inim alno  
civilzacijsko tehniko  jih  čaka.

Glede oskrbe s hrano 
so samostani na Sveti 
gori - Atos v  glavnem  
samozadostni. Obde
lujejo vrtove in 
manjše njive. Tudi vi
no  m e  k o t alkoholič
nega bolnika n i več 
m otilo , ker sem p o 
stal nanj im un  in ga 
celo sovražim. M e
n ih i pa ga ko t biblič
n o  pijačo s spošto
vanjem uživajo.
V samostanu zelotov  
Esfigm enou sem  na 
lastne oči videl, kako 
m en ih  v  škafu pere 
skupno perilo sobra
tov, brez pralnega 
praška, ko t nekdaj s 
pepelom . V tem  sa
m ostanu nim ajo  
električne napeljave, 
za svetilke upora
bljajo petrolejke. Prav 
tako ne sprejemajo 
nikakršnega evro
pskega denarja, ker 

pravijo, da je Evropa postala deže
la hudiča.
Značilno je, da so pravoslavni 
m enihi zelo ljubosumni na svojo 
liturgijo, da ponekod  katoliku ne 
pustijo niti vstopiti v  svojo pre

sveto cerkev, kajti zanje je kato
lik  "heretik". Vsekakor sem  to 
vzel ko t izziv, da začnem končno  
študirati vzhodne cerkvene oče
te, ko t so Janez Hrizostom, Bazilij 
Veliki, Gregor Nacijanški in  Gre
gorij Palamas.
Ugotovil sem, da se tudi ti m enihi 
zavedajo, da zahodni tip brezbož
nega "sladkega uživaškega m ate
rializma" vodi v  prijetno pogubo. 
Nekdanji profesor atomske fizike, 
sedaj m enih  v  samostanu Karaka- 
lou, pater Theologu, m i je izjavil, 
da bo gotovo prišlo neko božje 
opozorilo človeštvu, da bo prišel 
neki bič v  obliki vojne ali česarko
li drugega. Toliko v  premislek. V 
srbskem Hilandaru, ki ga sedaj z  
obilno denarno pom očjo iz Beo
grada obnavljajo po  požaru, k i je 
uničil lep del samostana, sem se 
spomnil, kako je zahodna družba 
neskončno hinavska in obsedena 
z  materijo, ko  licem erno do
voljuje neom ejeno  prodajo 
alkoholnih  pijač, ki pa p o vz
ročajo strahotno nesrečo človešt
vu, to pa dovoljuje, ker državi pri
naša strahotno velike denarje, s 
katerim pa si narod neizogibno  
koplje grob.
Pomirjen v srcu, a zaskrbljen, vas 
za zdaj pozdravljam in vas tudi jaz 
blagoslavljam z  njihovim  pozdra
vom  EVLOGITE!, kar pom eni: 
blagoslovite m e! Predvsem pa naj 
vas čuva Svetogorska Mati Božja, 
po kateri je im enovan ta celotni 
n jih o v  m eniški polotok, k i ga 
simpatično imenujejo vrt Matere 
Božje -  Kipos Panagye. Srce m e  
boli od alkoholne kardiomiopa- 
tije in  se zato poslavljam od vas, 
potrpežljivi bralci.
Pa še dveh m olitvenih obrazcev v  
starocerkveni-slovanščini vas 
naučim, dragi bralci, in sicer: Go
spodi pom ilu j! in  Podaj Gospo
di! Jezik sv. Cirila in Metoda, da 
ne pozabite, dragi bralci!

Paolos Bračko


